
Din orice înfrîngere sa tragi posibili- găsește în ele puteri nebănuite pentru 
tătile unei victorii viitoare. Numai nepu- o nouă sforțare iar dibăcia omului poli- 
tincioșii se prăbușesc sub loviturile duș- tic condițiunile biruinței ce trebuie să 
mane. Bărbăția adevăratului luptător își vină.
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Flacăra Homo politicos

1 Decențbrie, 
ca zi a
României Mari

Revoluția din decembrie 1989 a fost urmată în chip 
firesc de o perioadă de căutări, care durează și în 
prezent și va mai dura și de aici înainte. Că multe 
din aceste căutări ar fi primit deja soluții cu un gu
vern mai priceput este o altă problemă. Printre căutări 
se afiâ și ziua națională a României. în decurs de 
câteva luni s-au fixat două zile naționale, mai întîi 
22 decembrie, apoi 1 decembrie. Părerea mea asupra 
acestei chestiuni mi-o voi spune mai tîrziu. Acum, să 
luăm lucrurile așa cum sint și să sărbătorim cu toții 
ziua națională la 1 decembrie. însă î decembrie este 
o dată de importanță crucială în istoria românilor in
diferent dacă are sau nu statut de zi națională - este 
ziua României Mari.

Nu vreau să mă amestec in treburile istoricilor. Ei 
au analizat și luminat cu competență și talent, și 0 vor 
face, fără discuție, și în continuare, procesul făuririi 
României Mari. Eu voi utiliza elemente de istorie nu
mai în măsura în care au legătură directă cu faptele 
politice de azi.

1 decembrie 1918 este punctul terminus a! unui șir 
de evenimente și fapte vitejești, întâmplate pe cîmpul 
de luptă ori făptuite prin voința, populară și înțelep
ciunea marilor bărbați ai acestui neam : Mai 1 600, 5 
ianuarie 1859, 24 ianuarie 1859, 10 mai 1877, 28 iulie 
1913, 27 martie 1918, 28 noiembrie 1918. Atunci, la 1 
decembrie 1918, odată cu venirea la patria mamă a 
Transilvaniei, Banatului, Crișanei și Maramureșului s-a 
împlinit ceea ce veacuri de-a rîndul străbunii noștri 
au visat, dorința pentru care și-au vărsat singele 

și și-au dat viața : unirea tuturor românilor intr-un stat 
al românilor — România Mare. Prin acest act, s-a 
făcut, în sfîrșit, dreptate neamului românesc. Pentru că 
nicicind nu s-a constituit o țară pe temelii mai solide 
și pe criterii mai îndreptățite decît România Mare - 
și factorul istoric, și cel geografic, și, în sfîrșit, ce! 
demografic indicau pe români ca stăpânii indiscutabili 
ai provinciilor în cele din urmă reunite. Evident, fac
torul esențial este cel demografic, populația, cine lo
cuiește teritoriul respectiv. Or, în teritoriile alcătuitoa
re în 1918 a României Mari, românii au fost întot
deauna și au rămas nu doar populația băștinașă, cea 
dinții pe locurile ei, ci și, de departe, populația ma
joritară.

Transilvania este leagănul seminției românești și 
inima țării românilor. Iar situația demografică din- 
totdeauna și de acum — în pofida tuturor acțiunilor 
antiromânești duse de unguri de-a lungul vremurilor, 
de la oprimare și jignire la crimă, de ia silnicie la 
genocid - a fost și este în chipul ce! mai net și mai 
categoric în favoarea românilor. De aceea, pentru 
orice om cu judecata sănătoasă, agitația și mașina
țiile de tot felul iscate de pretenții ungurești - fie 
ele și limitate oficial la „protecția" minorității maghia
re din Transilvania — apar ce! puțin absurde. Noi îi 
stimăm pe ungurii din Ungaria și vrem să avem cu 
ei cele mai bune relații. Noi avem sentimente frățești 
pentru ungurii din România, concetățenii noștri, cu 
care vrem să pășim înainte cot la cot, să împărțim 
bucata noastră de pîine cinstit câștigată. însă și unii 
și alții trebuie să fie ferm încredințați că otita vreme 
cit va răsări soarele deasupra pământului, România nu 
va ceda nici o palmă dintr-un teritoriu în care locu
iesc 7 milioane de români pe considerentul că acolo 
locuiesc și 2 milioane de unguri. Pentru ungurii din 
România,- singura cale de viețuire normală și de re
zolvare a problemelor pe care ie au este loialitatea 
totală și deplină față de statul român.

Sînt părți din România Mare care au fost înstrăinate. 
E vorba de Basarabia, Bucovina de Nord, ținutul Her- 
ței și Cadrilater, toate smulse din trupul țârii ca ur
mare a acțiunilor Moscovei — care urmărea dezmem
brarea României —, primele trei prin Tratatul Ribben- 
trop-Mdotov, g! patrulea prin incitarea din culise a 
bulgarilor la pretenții teritoriale (Molotov i-a spus re
gelui bulgar să ceară toată Dobrogea, căci va fi 
sprijini}, dar regele a refuzat, intrucît nu voia să aibă 
graniță comună cu U.R S S., Dobrogea românească 
apăra Bulgaria). In teritoriile răpite românii ou îndu
rat un adevărat martiraj, ei fiind supusi unei opera
țiuni de deznaționalizare duse cănește și barbar, fără 
milă, fără scrupule și fără rușine, cu sfidarea oricăror 
reguli și norme de justiție umană. Dar a sosit din nou 
vremea să se facă dreptate. Expresie a împărțirii pră
zii între doi dictatori odioși, Pactul Ribbentrop-Molotov, 
încheiat înainte de război, nu cade nici sub incidența 
lui Helsinki 1975, nici sub incidența lui Paris 1990 când 
e vorba de granițele din Europa. E vorba de un rapt 
care trebuie anulat urgent. Anularea Pactului Ribben- 
trop-Molotov este o poruncă a timpului pe care-î trăim.

Firește, sittrația pe glob și în Europa nu este lipsită 
de complicații. Dar dincolo de toate meandrele poli
ticii internaționale de bcum, dincolo de toate mișcă
rile de culise și în pofida acestor mișcări, rămâne mare, 
întreagă, curată, cinstită și sfinte năzuința tuturor 
românilor de a trăi cu toții intr-un singtir stat, de a 
realcătui România Mare. Pentru că ceea ce în alte 
cazuri (Ungaria Mare, Bulgaria Mare ș.a.) nu sînt 
decît niște nostalgii ale unor vremuri apuse, nostalgii 
fără nici un suport reaf în prezent, ideea renașterii 
României Mari se impune de la sine, o reclamă situa
ția concretă, faptele, viața. Un singur stat românesc. 
Pentru toți românii soarele răsare în București.

ION D. CO1A ,

Aspecte de la manifestațiile din Capitală împotriva înființării partidului comunist deghizat
Fotografii de BOGDAN OPREA B

REVENIREA comuniștilor, 
O DIVERSIUNE fesenistă?

Am scris și eu în mai multe rânduri 
că ar fi fost mai bine șă avem un 
partid comunist'la lumina zilei, pe care 
să știm, la o adică, de unde să-l luăm, 
ce fele mai face și deci ce măsuri de 
apărare să luăm, decît să avem si
tuația cu totul neclară ce s-a creat 
și s-a menținut după revoluție, când 
p.c.r s-a prăbușit, dar oficia! nimeni 
nu i-a înregistrat decesul. Un act sa
lutar, decretul din 12 ianuarie de 
scoatere a p.c.r. în afara legii, a fost 
anulat a doua zi de către domnul 
Hiescu personal, astfel că întunericul 
cu privire la mastodontul comunist 
doborît de revoluție a rămas intact. Și 
la fel se prezintă lucrurile și îh legă
tură cu patrimoniul p.c.r-uluî, al u.t.c- 
ului, al f.d.u.s.-ului. tn mod firesc, s-a 
născut ideea — sprijinită, de altfel, pe 
o mulțime de fapte — că locul p.c.r- 
ului i-a luat F.S.N.-ul, că tot ce au 
avut p.c.r.-ul și celelalte două foruri 
- mai întîi de toate averea, pe urmă 
nomenclaturiștii, apoi securiștii etc. — 
a fost însușit de F.S.N. Lozinca 
F.S.N. = P.C.R, a fost și este, după cum 
bine se știe, larg răspândită. Dar iată 
că partidul comunist reintră în scenă, 
sub denumirea de Partidul Socialist al 
Muncii. Ce înseamnă oare acest lu
cru ? Despre ce-i vorba, în realitate ? 
S-au luat în considerare mai multe 
variante, care însă pot fi reduse la 
două : lucrătură a F.S.N. ori inițiativă 
de sine stătătoare. Să examinăm am
bele posibilități.

In primul caz, ar fi vorba de procu

rarea cu bună știință de către actua
lul partid de guvernămînt a unui cal 
de bătaie care să preia toate atacu
rile opoziției, ale adversarilor F.S.N.- 
ului, în cruciadă înrpgimentîndu-se, 
de ochii lumii, F.S.N.-ul însuși. în acest 
fel, s-ar demonstra, fără eforturi, că 
F.S.N. nu e P.C.R.,sde vreme ce P.C.R.- 
ul (rebotezat P.S.M., după metoda 
bulgară), există ca atare în carne și 
oase ,- s-ar demonstra că doctrina 
F.S.N. nu e comunistă, că nomencla
tura comunistă nu s-a transformat îh 
nomenclatură fesenistă, că F.S.N. n-a 
pus mâna pe averea p.c.r, ș.a.m.d. Și 
astfel, printr-o abilă diversiune, F.S.N- 
ul, ale cărui acțiuni politice sînt în- 
tr-o vertiginoasă scădere, ar putea cit 
de cit să se redreseze.

Cea de-a doua posibilitate ar fi câ 
bătrînii mafioți comuniști, după o in
tensă pregătire de artilerie făcută mai 
ales prin interpuși, pășesc ei înșiși 
acum în arenă, în speranța că vor pu
tea exploata nemulțumirea poporului 
român față de politica fesenistă, față 
de înrăutățirea nivelului de trai și ar 
putea să pună din nou mîna pe pu
tere.

Sincer vorbind, pe noi nu ne intere
sează absolut deloc de unde vine 
impulsul reîncarnării strigoiului, ope
rațiunea este la fel de nocivă și de 
scirboasă în ambele variante. Cu sau 
fără binecuvîntare fesenistă, îndrăz
neala lichelelor bolșevice trădătoare 
de a se arăta dih nou la lumina zilei 
înseamnă o culme a neobrăzării, a tu

peului. Fiindcă n-are pămîntul româ
nesc otita apă ca să spele toate mîr- 
șăviile și crimele comise împotriva po
porului nostru de comuniști în ultimii 
45 de ani. Șacalii nu mai trebuie lâsațî 
să acționeze I Să fie opriți 1 Să li se 
aplice Decretul-Lege nr. 8 din 31 de
cembrie care interzice activitatea or
ganizațiilor extremiste 1 Pentru că în 
cazul comuniștilor nu se poate invoca 
dreptul democratic de asociere (dom
nul Rațiu uită totuși, în anumite îm
prejurări, că ne aflăm în România, nu 
în Anglia). Dacă un grup de tineri, 
subjugați de învățătura marxist-leninis- 
tă, ar dori să înființeze un partid co
munist, luînd-o de la zero, acest lucru 
da, ar fi de acceptat, ca o dovadă de 
democrație. Dar ivirea din beciuri, 
grote, poduri și găuri a șerpilor ve
ninoși, a vampirilor și șobolanilor care 
ne-au transformat viața în coșmar 
atîta amar de vreme nu este de admis.

Chiar și în cazul în care P.S.M ui 
nu este o fantoșă a F.S.N.-ului, o 
emanație a fui, F.S.N.-ul se face, fără 
îndoială, vinovat și este răspunzător de 
reapariția strigoilor comuniști. întîi, 
pentru că a anulat decretul de scoa
tere a p.c.r.-uîui în afara legii, al doi
lea, pentru că a lăsat să plutească 
ceața cea mai deasă cu privire la tot 
ce ține de p.c.r., u.t.c., f.d.u.s., al trei- 
lea, fiindcă a adus țara într-o situație 
economică dezastruoasă, teren propice 
pentru ca haitele să se repeadă din 
nou asupra prăzii. Istoria va reține, 
fără îndoială, această vinovăție,

i. D. G. E

— L-a . încolăcit bine.
Desene de V. VĂSILIU B
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Flacăra
ARE DREPTUL ȘĂ-ȘI

HOTĂRASCĂ FORMA DE GUVERNĂMÎNT

Procesul celor 23 din 24

Selecția probelor
Interviu cu d-1 prof. dr. Vasile Gionea, specialist în drept 

civil, drept economic și comercial, dreptul muncii, și istoria 
dreptului, membru al Academiei Tiberiene din Roma, al Aca
demiei de Științe din New York, membru emerit al Acade
miei Pontzen din Napoli, vice-prcședinte al Asociației Inter
naționale pentru istoria dreptului și instituțiilor de la Paris, 
vice-președinte al Comisiei de redactare a proiectului de Con
stituție, vice-președinte al Comisiei de validare a deputaților 
și secretar al Comisiei juridice a Camerei deputaților, doctor 

in științe economice.

Rep. î în ce stadiu vă a- 
flați cu redactarea Constitu
ției României, d-le profesor ?

V. G.: Am redactat prin
cipiile fundamentale. Con
stituția ar putea fi adoptată 
pe la mijlocul anului 1991.

Rep.: D-le profesor, din 
ziua de 20 mai a.c„ avem un 
președinte, iar forma de gu
vernămînt a României este 
considerată ca fiind republi
că. Ce baze juridice au în
drituit adoptarea acestor sta
tute ?

V. G.: Prin Legea electo
rală, care conține prevederi 
de ordin constituțional, s-a 
hotărît că forma de guvernă- 
mînt în România este repu
blică, iar conducerea o va 
avea un președinte cu alribu- 

. (iile expres exprimate în Le
gea electorală. Evident, Con
stituția trebuie să reglemen
teze forma de guvernămînt 
pentru viitor. Deocamdată, lu
crările Comisiei au un carac
ter secret, dar, în luna de
cembrie, cînd vor fi supuse 
Constituantei spre, adoptare, 
vom organiza o conferință de 
preâă, cu care ocazie vom a- 
răîa care sînt principiile fun
damentale ale Constituției, in- 
clusiv forma de guvernămînt 
a României.

Rep. ! Din punct de vede
re juridic, ce acoperire lega
lă poate avea statutul unui 
președinte, atîta vreme cît el 
a fost ales în lipsa unei Con
stituții ?

V. G. s Această acoperire 
există, întrucît Birou] Electo
ral Central a declarat alege
rile de la 20 mai ca fiind le
gale.

Rep.: Și ce acoperire lega
lă poate avea un Birou Elec-. 

toral Central, dacă poporul nu 
a fost întrebat pentru a-și ex
prima dorința în privința for
mei de guvernămînt pe care 
o vrea ?

V. G.-s Biroul Electoral 
Central a fost înființat chiar 
prin Legea electorală, care a 
fost adoptau de CPUN, adi
că însuși parlamentul din 
acea vreme.

Rep.: Dar acel pseudo- 
parlament, care a fost 
CPUN-ul, nu ar fi avut obli
gația de a consulta poporul 
în ceea ce privește forma de 
guvernămînt și, dacă nu a 
făcut-o, ce autoritate legală 
poate să aibă ?

V. G.: Nucleul care a pre
luat puterea imediat după 
revoluție a desființat puterea 
legislativă existentă din vre
mea dictaturii și s-a autocon- 

t stituit într-un așa-zis parla- 
* ment (CPUN), care a abrogat 

legi vechi și nepopulare și a 
dat decrete.-Iegi, pînă la ale
gerile din 20 mai.

Rep.: Totuși, cum aveți în 
vedere să prevedeți în Consti
tuție alegerea de către popor 
a formei de guvernămînt ?

V. G. : Suveranitatea șl ple
nitudinea tuturor drepturilor 
politice aparține poporului. 
Ca urmare, poporul are drep
tul să-și hotărască forma de 
guvernămînt, după cum are 
dreptul să și-o schimbe, a- 
tunci cînd dorește, așa cum 
dorește. Aceasta, o poate face 
fie direct, prin referendum, 
fie indirect, prin parlament, 
pe care-1 alege ea să-1 repre
zinte.

Rep.: D-le profesor, care 
sînt liniile directoare pe care 
comisia de redactare a pro
iectului de Constituție, al că
rei vice-președinte sînteți, le 

are în vedere în cursul re
dactării acestuia ?

' V.G.: Proiectul de Consti
tuție se ocupă, foarte îndea
proape, de drepturile funda
mentale ale omului. In aceas
tă privință, vă pot spune că 
am ținut seama atât de Con
stituția noastră din 1923 — 
inspirată din Constituția bel
giană de la acea dată, consi
derată drept una dintre cele 
mai bune din Europa cît 
și de o serie de hotărîri și 
convenții, la care a aderat și 
țara noastră, precum și de alte 
prevederi din constituțiile 
moderne ale lumii. De ase
menea, sînt reglementate, în 
spirit democratic, drepturile 
minorităților naționale. Evi
dent, avem în vedere regle
mentări privind separarea 
puterilor în stat, adică pute
rea legislativă, executivă și 
judecătorească, precum și ra
porturile dintre ele. Apoi, re
glementări privind autonomia 
locală, atribuțiile parlamen
tului, atribuțiile guvernului, 
ale autorității judecătorești.

Rep.: Cu ce sentimente și 
cu ce speranțe așteptați, dv. 
înșivă, adoptarea noii Consti
tuții a României ?

V.G. : Ca oricare român, 
aștept și eu, eu vie nerăbda
re, elaborarea și adoptarea 
Constituției. Am totodată spe
ranța că ea va conține astfel 
de prevederi care să ducă la 
consolidarea democrației în 
țara noastră, la garantarea 
drepturilor omului și la sta
bilirea și delimitarea atribu
țiilor puterilor în stat, în așa 
■fel îneît să ne redresăm din 
punct de vedere economic, să 
promovăm adevăratele valori 
și să ne ocupăm locul pe care 
l-am avut înainte de dictatură 
în Europa, pe plan cultural și 
științific, poporul nostru să 
fie respectat de toate popoa
rele lumii ca un popor demn, 
vrednic și iubitor de pace. 
Rep.: Vă mulțumesc pentru 
interviul acordat, d-le pro
fesor.

PAUL VINtCIUS ■

Pe parcursul cercetării judecătorești, domnul președinte It col. 
Ciobotaru, într-o ședință publică, a precizat că „nici nu ne intere
sează caietele cu stenograme, fiindcă eu tot nu pot înțelege sem
nele din ele și nu pot verifica autenticitatea descifrării”. Ulterior, 
la audierea inculpatului Curticeanu Silviu, domnul președinte a dic
tat și s-a consemnat : „Cea originală (Filele 4—13; voi. 2) reprezintă 
transpunerea stenogramei acelei ședințe — din 17 decembrie n.n. 
— în ce privește problemele principale care s-au discutat, fără să 
pot face precizări cu. privire la fiecare expresie sau cuvînt”.

Nu s-au consemnat, printre altele, următoarele precizări : 
„Atunci cînd, după arestare, mi s-a cerut să relatez ședința din 17 
decembrie, am spus că nu mai rețin totul, dar nu-i necesar : cele 
două caiete cu stenograme sint in dulap la mine împreună cu des
cifrarea dactilografiată pe mașina cancelariei. Am rugat să mă 
ducă acolo și să le ia din dulap. Mi ,s-a spus că se ocupă dinșii. 
După un timp, in loc să-mi aducă stenograma din dulap, mi-au 
adus una din memorie. Era, de fapt, o depoziție de' martor. Mi s-a 
spus că procuratura n-a mai găsit originalul in dulapul meu. Mi 
s-a adus apoi stenograma tipărită la 10 ianuarie intr-un ziar. Am 
spus că reprezintă realitatea in general, dar am cerut manuscrisul, 
să pot recunoaște mașina cancelariei. Mi s-a spus că manuscrisul 
«arată ca dracu». Apoi mi s-a prezentat exemplarul întîi al dactilo
gramei semnate pe fiecare pagină de stenografa Maria Ionescu. 
Mi s-a spus că este originalul din dulapul meu. In rechizitoriu scrie 
că nu mai există acest original, care mi s-a arătat la cercetarea 
penală și care n-are erori importante (s.n.). Dacă, după aceeb, s-a 
mai bătut o dată la mașină și s-au mai făcut modificăr' știu".

Repet : aceste lucruri nu s-au consemnat Deci, nu interesează. 
Ca și caietele cu stenogrartie. Dintre elementele care pot dezvălui 
adevărul din acea ședință lipsesc tocmai acestea. Care sint singu
rele probe materiale ce știm sigur că au existat și puteau fi utili
zate. Deci chiar acestea lipsesc și faptul nu deranjează. Caietele 
de stenograme și dactilograma originală a primei descifrări erau 
unicele probe materiale certe, dar au fost întrunite tocmai condiți
ile ca ele să dispară. Nu cumva există oameni care nu vor să se 
vadă că dispariția a fost și favorizată prin acțiuni sau inacțiuni?

Dincolo de acele probe materiale, adevărul respectivei ședințe 
rămîne creionat doar de ce doresc să-și amintească participanții de 
atunci care se mai află acum în viață. Oare ds tabloul obținut 
astfel va depinde ceea ce se va numi judecarea c.p.ex.-iștilor ? 
Poate că o s-o vedem și asta ; în fond am văzut destule.

Pînă la sfîrșitul procesului mai este binișor. Următorul termen : 
poimîine, 30 noiembrie.
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Iată. în cele ce urmează, o metodă pe 
înțelesull tuturor pentru cataiM și. 
după cum devine situația, verificarea 
prețurilor libere, așa cum au fost stabi
lite ele la-indicațiile organelor de front 
și de stat

Se ia prețul vechi, se contemplă cu 
gura căscată de emoție o jumătate de 
ceas, se analizează cu gîndul ia vremuri 
mai bune, apoi se aruncă. în cazul pro
duselor provenind de Ia întreprinderi
le care lucrează în pierdere, ca bază de 

Cum se calculează PREȚUL NOU 
r *

calcul a noilor prețuri se consideră su
ma pierdută anual. K calea cea mai 
ecurtă pentru a transforma orice fel de 
pagubă în câștig. Comisia de stabilire a 
componentelor prețurilor trebuie alcă
tuită obligatoriu din reprezentanții aleși 
al celor care nu știu să facă nimic. din 
foști activiști de partid și sindicat de- 
yaniți, ca urmare a victoriei revoluției, 
activiști de partid și sindicat, din ne
vestele ștabilor de tot coiul angajate în 
serviciile plan, proiectare și protocol, 
din cei mai șmecheri directori și, res
pectiv, din oamenii de încrederea! echi
pei de direcție emanată pe parcursul 
primelor luni ale anului, oameni pro
venind democratic atît din plenul hoți
lor cunoscut!, cît și din- masa celor în 
curs de afirmare.

Prețurile sînt de două feluri : maxi
male și convenabile. Un preț maximal 
are calitatea că acoperă un număr infi
nit de salarii foarte mari. în condițiile 
în care nimeni nu vrea să muncească, 
șl ciisumul că e concurat de toate cete- 

lalte prețuri maximale. Cel convenabil, 
indicat în momentele în care guvernul 
se teme să-și pună în cap dasa munci
toare — implementând loblijanșul redi- 
mensionării prin dismissal a efectivului 
de industrial stupid people — creează 
toate condițiile ca oamenii care au tru
dit și pînă acum să poată da în brînci 
și de acum înainte cu un venit sensibil 
revizuit. Pentru protejarea categoriilor 
de cumpărători, care oricum n-au bani 
să-și cumpere cele de trebuință, sta
tui va veghea ca noile prețuri să nu le 

întreacă dedît de trei ori pe cele vechi, 
în unele situații excepționale — ca, de 
exemplu, în cazul în care presa inde
pendentă și de opoziție nu Se grăbeș
te să înțeleagă necesitatea de a sprijini 
guvernul to absolut toate acțiunile sale 
destinate integrării României în rân
dul țărilor din care tocmai a fost scoa
să— se va acționa asupra prețului hîr- 
tiei și al tipografiei. E vorba, firește, 
doar de o măsură temporară — cam 
zece-douăzecă de ani — menită să arate 
lumii că la noi cenzura nu mai există.

în tratatele de economie se spune că, 
în democrațiile originale, unde prețu
rile au obligația cetățenească să evolue
ze lilber. to absența proprietății private 
și a concurenței, trebuie luată în seamă 
legea conform căreia în cestul oricărui 
produs intră, de la caz Ia caz, un pro
centaj foarte mare de lașitate, inocen
ță, naționalism, lăcomie și tembelism. 
La București, Timișoara, Cluj, Brașov. 
Brăila. Sibiu și Arad în prețul alimen
telor de bază v» intra, începând eu 1 

ianuarie 1991. și costul total al muniției 
consumată în decembrie anul trecut. în 
termeni contabili, acest fel de creștere 
se cheamă, de fapt, scăzămînt și repre
zintă un impozit pe disperare. în zone
le în care nu s-a tras un cartuș și lu
mea a votat într-o pilduitoare' unanimi
tate pentru liniște, noile prețuri com
portă un impozit special pe naivitate. 
Impozitul acesta se va chema premiu 
și va fi înmînat în cadru festiv în ma
gazinele alimentare, textile, de încăl
țăminte și mobilier locale.

al unui kilogram de orice
în rest, cetățeanul va proceda la ra

pida sa dumirire în felul următor : în 
prețul sporit al unui kilogram de indi
ferent ce va vedea soilda umflată a ce
lor care au comandat măcelul, costul! fi
returilor miilor de ofițeri avansați în 
grad, pensiile imense ale Ilegaliștilor, 
activiștilor, oportuniștilor și securiștilor 
și. bineînțeles, diurna pentru complici
tatea plătită to case, posturi și onoruri 
tuturor celor care știu și tac. Tăcerea e 
dintotdeauna de aur, iar aurul în eco
nomiile de piață stă la temelia afaceri
lor. în prețurile ameliorate la speciali
tățile de came pregătite pentru consu
mul maselor largi de oameni ai mun- 

*cii se socotesc lefurile de miniștri ale 
minerilor și lefurile de mineri ale mi
niștrilor. Se decontează astfel cheltuie
lile pentru transportul și mâncarea. or- 

tecilor, pentru producțiile simbolice de 
cărbune, pentru umilirea unei întreg 
Capitale și a numelui de român. Se 
adună, spre rotunjirea oricărui preț per 
produs, finanțarea numeroaselor comi
sii de anchetă concepute să nu dezvă
luie nimic din ce află, se recompensea
ză definitiv tot ce a fost provizoriu : 
cinstea celor care năseîndu-se spre a 
ajunge vestiți ca artiști au eșuat în tot 
felul de slujbe politice, fudulia senilă a 
câtorva senatori .vorbirea împiedicată 
a unor deputați, orientarea rapidă a rân
dului al doilea din nomenclatură și re
gruparea primului rînd.

Omul de rînd plătește acum prostia 
de a se încrede orbește în lideri, tenta
ția unui mod de viață pe care nu-i pri
cepe. zalele de neimuncă dăruite înainte 

de alegeri, lenea, dezordinea tradiționa
lă a românului, perfect împlinită după 
alegeri, jaful din uzine, criza de autori
tate a administratorilor la toate nivelu
rile, afacerile în pierdere cu Franța și 
cele în câștig cu Libia și Irakul, somnul 
și dezmățul din institutele de cercetare 
ori proiectare, călătoriile de documen
tare la Tați, retribuția sutelor de mii 
de navetiști care n-apucă să termine 
aproape nimic, fiindcă nu află. între 
două trenuri, răgazul să înceapă ceva, 
practica în producție a studenților, min
ciuna științific planificată, strânsul re
coltei cu ingineri, incompetența trufașă 
a vechilor verigi intermediare și toate 
zicerile lipsite de modestie despre cin
stea, hărnicia și inteligenta neamului.
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Flacăra Român zice, viteaz zice!
__ _ V w

0 ARMATA MODERNA, LA NIVEL
- Domnule ministru, în tentativa noastră românească 

către democrație noi nu plecăm de la zero, avem tradiții 
vechi ale vieții politice democratice. Noi includem și ar
mata în acest cadru. Așa cum în celelalte zone ne stră
duim să reînnodăm firul cu tradițiile acelea bune, cre
dem că și în armată se pune la fel problema. Cum ve
deți dumneavoastră reînnodarea tradițiilor, pentru viața 
armatei de astăzi, cu tradițiile vechii noastre armate, cu 
tradițiile bune și glorioase ,a!e armatei române ?

— Problema este foarte largă pentru că ea cuprinde 
aspecte deosebite, de mare amploare dacă vreți. în pri
mul rînd trebuie să înnodăm o tradiție prin modul , cum 

- noi vom propune — și Parlamentul va stabili, Constituanta 
— cum' să apară conceptul de apărare a României în 
Constituție și cum să apară legile care se referă la apă
rare, ce să conțină ele. Și tocmai aici avem în vedere 
această legătură cu tradițiile unei armate care are o 
școală veche — să dau un exemplu, Academia de stat 
major, fosta Școală de război, a împlinit anul trecut o 
sută de ani de existență, anul acesta o sută unu ani, alte 
școli militare organizate modern au depășit între 80 și 60 

L de ani, 60 ani are cea mai tînără, școala de aviație. 
Acesta ar fi un cadru legislativ care trebuie să fie asi
gurat pentru dezvoltarea generală a apărării țării și în 
cadrul acesteia rolul și locul armatei și condiția armatei, 

ț nu numai condiția armatei în general, ci și condiția ca- 
! drelor militare. O a doua problemă foarte importantă este 

să scoatem din nou în evidență, intr-o istorie reală și s-o 
introducem în acest sistem de educație și învățămînt al 
personalului armatei, tradiția armatei române și a co
mandanților săi. Mergind pe principiile cunoscute, 45 de 
ani n-am vorbit prea mult de personalități, ci am vorbit 
de mase, de rolul maselor în istorie. Noi trebuie să vor- 

, bim și despre rolul personalităților și de aceea să facem 
ca prin aceasta să creăm din ce în ce mai multe perso
nalități in rîndul armatei, așa cum era și în trecut, se 
regăseau in cele mai înalte foruri legislative ale țării, în 
Cameră sau Senat, s-au regăsit în guverne în diferite 
poziții, nu numai ca militari, s-au regăsit in viața politică 

t cu o poziție de apărare a țării, teritoriului său, a inde- 
' pendenței, suveranității. Am avut dîplomați foarte buni 
i care erau acești atașați militari, niște oameni care să 

reprezinte țara nu numai ca prezență fizică, ci să repre- 
j zinte țara prin tot ceea ce înseamnă cultură și artă și în 
I domenii de ansamblu, dar și in domeniul specific militar, 
s Și să luăm și partea cealaltă, a instrucției, pentru că, 
I știți cu toate influențele franceză, germană, armata ro- 
I mână a avut totuși un specific al său, în instrucție și în 
! modul de pregătire, în metoda pregătirii, în care rolul 

gradatului era foarte important și exista răspunderea pe 
ș fiecare treaptă ierarhică asupra pregătirii eșalonului de 
‘ care răspundea comandantul respectiv. La un moment dat 

această răspundere s-a difuzat pe scara cea mai înaltă 
și comandantul de regiment, să zicem, era tras la răs
pundere și pentru ce făcea soldatul din grupa a 11-a a 
regimentului, de care trebuia să răspundă în primul rînd 
caporalul. Și de aici s-a tot întins pe principiul „aștep
tăm indicații de sus” răspunderea în sus, la nivelele su
perioare. Deci fiecare trebuie să-și reia, pe treapta și la 
nivelul său de responsabilitate, această răspundere în 
ceea ce înseamnă pregătirea personală șî pregătirea 
subordonaților. Și, de ce să nu spun, nu in ultimul rînd, 
și modul cum ofițerul este prezent în societate. Și nu 
încep cu prezența 'fizică, deși este foarte importantă, și 
încep cu prezența lui în societate, în cultură, în artă, în 
știință - noi am avut membri și membri corespondenți ai

Interviu cu domnul general VICTOR STĂNCU-
LESCU, ministrul apărării naționale

Academiei, am avut o tradiție în medicina militară șî In
stitutul medico-farmaceutic militar are și el 100 de ani — 
am avut o tradiție și în modul în care uniforma îl repre
zenta pe militar. Vedeți că toate aceste probleme mari, 
deși le-am atacat pe front larg, ca să folosesc un termen 
militar, din multe motive în oare începem cu baza mate
rială și posibilitățile reale, cu pregătirea și restructurarea 
pe întreaga scară a învățămîntului militar — restructurarea 
învățămnitului militar, restructurarea programelor pregătirii 
de luptă, necesită un timp. Recent, probabil că ați văzut 
într-un ziar, noi am invitat presa, să vină, au venit puțini 
ziariști, noi am prezentat un regiment la Ploiești cum face 
instrucția astăzi, cu metode noî ,o armată care vrea să 
fie modernă și să fie pe același nivel privită ca orice ar
mată vest-europeană. Pentru că noi nu vrem să intrăm cu 
România în Europa,ci vrem să intrăm cu fiecare compo
nentă a României în Europa, inclusiv armata.
- In acest scop, ce intenționați să faceți pentru ca ar

mata să nu mai fie armata unui singur partid, a unei dic
taturi, ci să devină armata întregii națiuni ?

— înainte de alegeri, propunîndu-mi această idee ge
neroasă și cu adevărat democrată, am avut două acțiuni. 
Prima — o declarație pe care am dat-o ziarului „Drepta
tea”, în care am spus că armata trebuie să aibă un tra
tament și o relație egală cu tot ceea ce înseamnă un 
partid politic, să aibă o atitudine rotundă, ca un cerc, 
ca să nu existe un colț mai spre un partid și un intrînd 
față de un alt partid, un cerc perfect, care este o formă 
geometrică foarte frumoasă și pe acest cerc să aibă re
lații cu toate partidele. A doua problemă, care cred că s-a 
sesizat, a fost faptul că am abordat pe candidații la pre

ședinție în mod egal, dorind să cunoaștem care este po
ziția candidatului la președinție față de armată. Plani
ficarea nu am făcut-o noi, ci am întrebat pe cei trei can
didați cînd doresc să ne primească. Domnul Cîmpeanu 
a fost mai disponibil și ne-a primit primul, domnul Rațiu 
ne-a primit ai doilea - de fapt pe domnul Rațiu l-am 
invitat la Casa Centrală a Armatei pentru că spunea că 
n-a văzut niciodată Casa Centrală a Armatei — și al trei
lea a fost domnul Iliescu. Ulterior — se regăsesc și comu
nicate, dacă vreți, mai oficiale și date în conferințe de 
presă și. interviuri date la radio, televiziune și presei — 
mi-am afirmat aceeași idee. îmi mențin această poziție.

- V-am.pus întrebarea pentru că există tendința tu-' 
turor guvernelor - și guvernul nostru nu face excepție - 
ca să considere că armata totuși este o armată a parti
dului care tutelează guvernul respectiv.

— Dar, în acest caz, va trebui ca ministrul apărării na
ționale să fie membru al partidului de guvernămînt, dacă 
vrea așa. Dar nu știu dacă vrea armata acest lucru. 
Cred că cu ocazia asta am fost foarte clar.

- Legat de cele de mai sus, aș fi vrut să-ini spuneți 
cîteva cuvinte despre ce se face sau ce se intenționează 
să se facă pentru curățirea armatei de elementele vechii 
nomenclaturi ,care, de fapt, in cadrul armatei, înseamnă 
prezența masivă a unui singur partid. Se pare că acea 
formidabilă mașină care a fost mai inainte, adică mașina 
partidului comunist implintat în armată, membri ai- C.C.- 
ului și membri ai vechii nomenclaturi, in bună măsură 
mai există și acum. Sigur, nu cum era, dar există. Vreau 
să știu dacă se întreprinde ceva pentru ca treptat-treptat 
nomenclatura comunistă din armată să fie înlăturată.

— Dbuă mii șî ceva de cadre au fost trecute în rezer
vă, prin care am avut în vedere ceea ce însemna aparatul 
de partid, asta a fost marea majoritate. In general, se 
mai regăsesc în armată tineri care anul trecut, acum doi 
ani, diferit de comandă, au fost aleși în apăratul de 
partid, și care au trecut din nou pe linie de comandă. 
Erau ofițeri cu școală militară, comandanți de subunități, 
de plutoane, de baterie, de campanie, care au fost aleși 
în '88—’89. Aș vrea să vă subliniez că, totuși, prin modul 
cum a structurat partidul comunist armata, una din con
diții era, vrînd-nevrînd, să fii membru de partid. Era con
diția, dacă vreți, de bază. De aceea veți găsi în această 
armată raportat la numărul de cadre și numărul cel mai 
mare de membri de partid, proporțional. Mi-a plăcut — 

și îmi pare rău că în . presă n-a apărut decît în „Armata 
poporului” — o declarație a cîtorva unități din Timișoara, 
în trei puncte, cu renunțarea la calitatea de membru de 
partid ș.a.m.d., a apărut și ce spusesem eu, că sînt întru 
totul de acord și că mă raliez acestei declarații, că re
nunț la calitatea de membru de partid. Eu n-am renunțat 
acum, arh renunțat public, dacă vreți, în ziua cînd am 
luat măsurile pe care le știți. Procesul e în curs de des
fășurare. Pînă acum am schimbat de la comandă cam 

» 64 la sută din cadrele de comandă, începînd de la co
mandantul de regiment în sus, pînă la nivel central. Mai 
avem de schimbat încă 36 la sută. Procesul merge, dar 
nu putem să-l facem dintr-o dată. Vă amintesc că epu
rările făcute de partidul comunist în armata veche au durat 
vreo trei ani. Eu nu cred că o să mergem în trei ani, în- 
trucit revoluția noastră a fost mai dinamică, dar cred că 
la sfîrșitul anului 1991 putem să încheiem acest proces, 
să spunem : am curățat aparatul de vechea nomencla
tură.

- Ați abordat tangențial mai inainte chestiunea unor

ARMATA 
TĂRII - 
ÎNCOTRO?

Se pare că această toamnă 
•— secetoasă, săracă și plină 
de surprize — ne-a adus mo
mentul adevărului. După e- 
roismul de legendă al tineri- 

j- lor — ce și-au jertfit viața în 
decembrie 1989, după euforia 
post revoluționară a unui 

r popor înrobit unei ideologii 
r criminale timp de aproape o 

jumătate de veac, după o 
‘ campanie electorală dusă sub 
g teroarea petalelor și ghimpi- 
& lor trandafirului, după o mi- 
W neriadă ce n£-a scăzut pres- 
L. tigiul, ca nație civilizată, sub 
'■ zero absolut în fața lurhii. în- 
>; tregî.după atîtea promisiuni 
’ de fericire făcute de un gu- 
| vern format din fiii nomen- 
- «laturii dejiste — subminat 
f. de niște subordonați de ema- 
i nație ceaușistă — iată-ne a- 
t junși la punctul (la care-* tre- 
T buia să ne așteptăm încă din 
k luna aprilie) — punctul fali- 
[ mentului aproape total, 
r în acest răstimp, de 11 luni, 
£ o singură instituție — dar de 
■ o importanță vitală în viața 
L statului nostru —a stat deo

parte și a așteptat cu spe
ranța că cei ce au acaparat 
puterea (așa cum au putut) 
șe'vor ține de promisiunile 
făcute în timpul campaniei e- 
lectorale (dacă se poate numi 
așa) și vor acționa spre bine
le acestui neam. Această in
stituție a fost ARMATA. A- 
ceea care în luna decembrie 
1989 a finalizat — cu jertfe 
mari — ceea ce începuse un 
tineret eroic la Timișoara, 
Sibiu, Cluj, Brașov, Craiova, 
Brăila, București și în alte 
părți.

Nu putem spune că în ca
drul ei nu au fost frămîntări. 
Au fost și chiar mai, sînt, dar 

. ele nu au ca obiectiv final a- 
capararea puterii. Nu. Din 
contră. încă din decembrie 
1989, armata caută pe toate 
căile să devină ceea ce a fost 
pîină la terminarea celui 
de-al doilea război mondial : 
o instituție demnă de înain
tașii săi, o apărătoare sigură 
și de nădejde a fruntașilor 
țării, o continuatoare a tra
dițiilor străbune. Ea dorește 
să se transforme, cit mai re
pede posibil, intr-o armată 
națională, subordonată parla- 

. . mentului țării și șă nu mai 
fie niciodată o armată de 
partid, subordonată unui dic
tator.

Aceste țeluri, au stat — încă 
de la început —, în fața tine
rilor ofițeri care și-au adus 
o contribuție deosebită în 
foeul revoluției, dovada con- 
stituind-o ripostele acestora 
date fostului ministru al apă
rării naționale, generalul de 
armată Nicolae Militaru. Nu 

sa 

întîmplătoare au fost revolte
le cadrelor din Marele Stat 
Major al armatei șî ale elevi
lor de la Academia Militară 
din luna ianuarie, revolte ce 
au culminat cu ieșirea în 
Piața Victoriei a sutelor de 
ofițeri (delegați ai unităților 
militare din țară) de la înce
putul lunii februarie. Ei ce
reau să plece din oștire toți 
ofițerii superiori și generalii 
activați și avansați de gene
ralul N. Militaru care vroia 
să-și întărească poziția în ve
derea — posibil — a instau
rării unei dictaturi militare. 
De asemenea, aceștia cereau 
ca fiecare cadru de comandă 
(de la subofițer la general) să 
fie an#izat, luînd în conside
rare comportarea sa pe tim
pul dictaturii și contribuția a- 
dusă pe timpul revoluției și — 
în funcție de rezultatul acestei 
analize — să i se acorde sau 
nu încrederea în vederea pro
movării în funcție și avansă
rii. Nu omiteau nici pedep
sirea tuturor acelora ce se fă
cuseră vinovați de crime do
vedite pe timpul revoluției. 
Un punct important l-a con
stituit aducerea în discuție a 
stării deplorabile a condițiilor 
materiale cu care s-au con
fruntat și încă se mai con
fruntă cadrele militare și mi
litarii în termen.

în acest climat — de cău
tare a adevărului — ia naște
re curentul de idei CADA, 
curent ce este însușit de ma
joritatea Cadrelor oștirii și 
care nu este altceva decît ex
ponentul dorinței sincere a 
tinerelor cadre ale armatei de 

a se trece neîntîrziat la de
mocratizarea armatei, pentru 
a-i reda puterea, rolul ei fi
resc într-un stat de drept și 
aureola pe care au avut-o 
înaintașii.

Ideile acestui curent, care 
a luat naștere în timpul con- 

-fruntărilor din decembrie și 
s-au maturizat în lunile ia
nuarie și februarie, au fost re
cunoscute de domnii Ion 
Iliescu și Petre Roman (prin- 
tr-un act normativ) și — ca 
urmare —■ în funcția de mi
nistru al apărării naționale a 
fost numit domnul general 
colonel Victor Stănculescd, 
cel mai bun produs al arma
tei noastre din ultimul timp : 
o cultură generală și militară 
deosebită, bine pregătit din 
punct de vedere profesional, 
fără studii „în străinătate" și, 
ceea ce este mai important, 
accesibil dialogului.

Dar. Veșnicul dar. După a- 
legeri, și în această problemă, 
s-a întîmplat ceea ce se între
vedea că se va întîmpla. An
gajamentele luate nu numai 
că au fost uitate de domnii 
Iliescu și Roman, dar s-a tre- 
cut la o ofensivă — prin 
presa de partid —- împotriva 
comitetului ales al acestui 
curent de idei înnoitoare în 
armată. De ce? Pentru două 
motive: fostă nomenclatură 
de partid din armată își ve
dea amenințate pozițiile-cheie 
din conducerea armatei ; noul 
curent se declara, în mod ca
tegoric, împotriva folosirii 
armatei la represiuni stra
dale.

Tonul adoptat împotriva 
curentului C A D A a fost vio
lent, insultător și mincinos și 
cu un scop bine defi
nit : compromiterea curentu
lui CADA prin acuzații in
ventate și mincinoase și, 
odată cu compromiterea a- 
cestui curent — compromite
rea ministrului apărării na
ționale pentru a fi înlocuit 
cu un altul mai „docil". S-a 
mers cu aceste acuzații pînă 
a le atribui — acestor tineri 
ofițeri — chiar- intenții de 
a-și trăda țara. Mai lipsea 
acuzația de legionarism atît 
de dragă domnului Iliescu 
care a uitat că în anii 1945 — 
1946 cei care au consolidat 
rîndul celor 800 — 900 de co
muniști (mulți din ei fiind a- 
duși în furgoanele armatei 
sovietice) au fost legionarii 

, preotului Burducea și ai * Iui 
Groza (șeful organizației 
muncitorilor legionari).
> S-a cerut în mod vehement 
desființarea CADA (ca și 
cum un curent de idei ar 
putea fi desființat prin or
dine). La această acțiune au 
participat toți nechemații re
crutați din foști activiști de 
partid.

Cine și ce au facilitat toate 
acestea ? Răspunsurile sînt 
clare:

1. în primul rînd, în con
ducerea. armatei se mai gă
sesc încă foștii mefnbri ai 
C.C. al PCR: generalii Topii - 
ceanu Iulian, Voinea Gh., lor- 
dache Constantin, Vlăsceanu 
Radu și Gușe Ștefan — ca 
membri plini și generalii Rus 
Iosif, Schiopu Nicolae și
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Flacăra

DE ARMATĂ VEST-EUROPE ANĂ
reînnodări ale tradiției ți pe linia însemnelor. Se va face 
aceasta ți în ce privețte uniformele, gradele, decorațiile, 
pajurile de pe steaguri î

— încep cu stema țării. Un colectiv de la Muzeul militar 
l-am introdus, cu părerile noastre, în ceea -ce se cheamă 
comisia care lucrează la stema țării. Și am avut în ve
dere să nu pierdem tradiția națională a poporului român. 
Am spus așa, că este bine să plecăm de la Cuza. cu toi 
ce este momentul Unire ți să ajungem în zilele noastre. 
Deci eu văd stema — o stemă care să cuprindă cîteva 
momente: independență, Cuza, Unire. Proiectul nostru a 
fost și el prezentat comisiei care lucrează la această 
stemă. Aceasta va fi arborată pe drapelul nostru. Pentru că 
nu puteam să stăm să așteptăm însemne pentru unifor
me, am făcut ceea ce vedeți pe nasturi, care reprezintă 
arma din care facem parte, am schimbat insigna de stat 
major, care a reluat imaginea insignei școlii superioare 
de război, am schimbat la coifură semnele, am schim
bat gradele, dar acest proces este în curs. Și acum sînt 
unii cu gradele vechi, unii cu gradele noi, unii cu uni
formele vechi, unii cu uniformele noi, pentru că acest pro
ces durează cam un an de zile. Și aceasta este legat de 
bani și de cei care ne furnizează ceea ce ne trebuie. La 
trupe am schimbat fundamental, dacă aveți răbdare, la 
1 Decembrie veți vedea trupa cum apare îmbrăcată, pe 
30 noiemrbie, în față la Arcul de Triumf, și pe 1 Decem
brie la Alba îulia. Inclusiv uniforma de gardă, am preluat 
ceva din Peneș Curcanul, o uniformă tradițională a ar
matei române. Tot acest proces este acum dependent nu
mai de capacitatea economică de rezolvare a situației 
și este planificat să se termine la sfîrșitul anului 1991.

— Pe ce elemente vă bizuiți mai ales in această ac
țiune foarte importantă de reînnoire, de primenire în ar
mată, de reîntoarcerea ei la vechile izvoare ?

— Mă bizui în primul rînd pe sufletul românului și pe 
dorința ca artnata să-și recîștige prestigiul față de țară, 
față de popor și să-și recîștige prestigiul internațional. Mă 
bazez pe dorința tineretului, inclusiv cel care a venit și 
anul acesta în armată, am avut două încorporări și am 
avut cele mai frumoase prezentări la încorporare ale ti
neretului, la prima încorporare din mai am avut 311 ab
senți, toți motivați — căsătorie, moarte, boală, internare, 
plecat peste graniță — iar ia încorporarea din septembrie 
am avut cîțiva în plus, care au dorit să facă armata 
înainte de a le veni rîndul. Am avut, în același timp, șî 
am imaginea pe care a dat-o armatei tineretul care a 
venit la școlile militare. Am avut de Id 3 la 6 candidați pe 
un loc la școala militară de ofițeri, în Academia tehnică 
militară, în Academia navală și chiar în Academia de 
stat major. Și ne bazăm pe întreg corpul de cadre care, 
pe lîngă corpul de cadre permanent, adaug acum ceea 
ce am început, dorința de profesionalizare a armatei, 
adică să avem în posturile principale la nivelele mici oa
meni care să nu fie trecători prin armată, ci să rămînă 
în posturi permanent. Noi am dat publicității în „Armata 
poporului" modul cum se face această angajare a tine
retului, pînă la 26 de ani .dreptul de a se angaja în ar
mată, cu un ocntract de 1—3 ani, cu drepturi minime, cu 
retribuțiile cele mai mici din armată, acelea cu care în
cepe școala de subofițeri. Reangajarea aceasta în arma
tă echivalează pe cel oare se reangajează cu un gradat 
de geriul sergentului major. Dacă acestor oameni această 
meserie le va conveni și vor fi specialiști — și am stabilit 
vreo 36 de specialități militare in care poate să fie aceas
tă reangajare făcută — asta ar însemna că la sfîrșitul 
anului viitor noi am avea vreo 30 000 de reangajați în 

armată cu contracte de ta 1 fa 3 ani, contracte 
care vor putea fi prelungite după 3 ani la 6 ani și 
la 9 ani. Pentru primii 3 ani reglementarea e gata. Pen
tru ceilalți, după modul cum va evolua atracția și parti
ciparea acestor tineri la serviciul militar profesionalizat, 
vom prelungi aceste contracte.

- Ce părere aveți despre mișcarea CADA î
— Dacă vreți vă spun ceva din ce am spus la „Libera

tion", ca să nu mă repet Am spus așa. A fost o mișcare 
spontană, a fost în general o mișcare a tinerilor ofițeri, cu 
multe idei interesante, a apărut cînd nu eram eu ministru 
al apărării naționale, pe unii i-a speriat, pe mine nu m-a 
speriat, și am căutat eu personal să am un dialog cu 
cei mai reprezentativi dintre acești oameni și să pun în 
practică unele idei pe care ei le-au elaborat. Dar tine
retul e, mai nerăbdător, eu nu sînt un element de întîr- 
ziere în introducerea noului într-un sistem, lucru pe care 
l-am dovedit și cit am fost 50 de zile ministrul economiei 
naționale, dar problemele unei asemenea acțiuni trebuie 
să fie văzute într-un context politic general și trebuie să 
aibă și un suport pe care ți-l dă capacitatea statului de 
a susține niște măsuri. Mă refer la măsuri financiar-eco- 
nomice. De asemenea, în procesul acesta de întinerire a 
întregului corp de cadre militare și aceasta trebuie fă
cută treptat, pentru că nu putem să dăm pește cap prin- 
tr-o promovare rapidă multe comenzi într-o perioadă cînd 
armata trebuie să fie condusă de oameni cu experiență, 
iar cîștigarea de experiență de către cei care vin șe poate 
face într-o perioadă de mai multă liniște generală, internă 
șî internațională. Mă refer în special la situația interna
țională, întrucît acum componenta militară a Tratatului 
de la Varșovia dispare și trebuie să avem în vedere că 
trebuie să ne rezolvăm problemele de securitate în pri
mul rînd prin noi înșine, și prin relații bilaterale pe care 
le avem mai întîi de toate cu vecinii și pe urmă și cu 
armatele moderne ale Europei. Nu întîmplător am avut 
contacte cu miniștrii apărării, cum ar fi al Marii Bri
tanii, cu ministrul apărării sovietic, cu ministrul apărării 
elvețian, cu ministrul apărării francez, cu ministrul apă
rării al Ungariei, al Iugoslaviei, Bulgariei și contacte prin 
corespondență am avut cu toți miniștrii apărării din 
N.A.T.O. și cu vizite pe care le-am făcut recent în China 
și Indonezia, la invitația miniștrilor apărării din cele două 
țări. Cînd am spus că noi nu trebuie să apărem în ma
nifestații publice, să mai luăm și cuvîntul acolo și luăm 
anumite poziții crezînd că vorbim într-o adunare zisă a- 
politică — eu nu cred că exista în România vreo adunare 
căreia să-i spunem adunare apolitică, chiar, dacă vreți, 
să spunem, o sesiune d Academiei Române. Și atunci 
vreau să păstrez această poziție rotundă pe care am ex
plicat-o a armatei în relațiile cu partidele politice. De 
aceea eu spun că dacă această problemă, care poate ti 
văzută din foarte multe unghiuri, din foarte multe puncte 
de vedere, nu o armonizăm, înseamnă că nu avem în ar
mată o disciplină care nu vreau să fie înțeleasă ca o dis
ciplină a pumnului, a jignirii și a siluirii conștiinței omu
lui, dar trebuie.să fie a înțelegerii momentului politic pe 
care N parcurg România și armata în etapa actuală.

— N-am să vă întreb despre vorbele care se spun cu 
privire la armată ca o eventuală alternativă la guvernul 
civil. Totuși am să vă rog să ne spuneți care ar fi, după 
dumneavoastră, misiunea și rolul armatei din punct de 
vedere politic, întrucît din punct de vedere strict profe
sional, ca să spunem așa, misiunea este limpede, aceea 
de a apăra fruntariile țării, independența ei. Dar armata 
are implicit și dimensiune politică, pentru că, oricum, ea 

este un factor de echilibru șî nu are cum să stea cu to
tul și cu totul deoparte.

— Armata nu trăiește într-o găoace proprie, ci într-o 
țară care mișcă, naște, crește, moare, prin cetățenii ei 
pe diferite trepte ale vieții. De aceea vreau să ridic o 
problemă asupra căreia insist foarte mult. in primul 
rînd, oamenii politici, reprezentanții partidelor, trebuie să 
dea soluțiile politice ca să nu se ajungă la o situație ex
tremă în țară. Soluțiile politice sînt legate și de soluțiile 
economice. România a trecut prin trei dictaturi dacă o 
luăm și pe cea regală. Caro! al ll-lea, Antonescu și dicta
tura comunistă. Sper că ne-am lămurit că dictatura nu e 
o soluție pentru România. La o conferință de presă, cred 
că ați fost, mă întreba cineva cu cine mă compar, cu 
Pinochet, De Gaulle și așa mai departe. Nu vreau să 
mă compar cu nimeni, și repet acest lucru, decît cu mina 
însumi. Alții dacă vor să facă astfel de comparații, treaba 
lor. Așa mi s-a mai spus de ce nu iau varianta Jaruzelski, 
de ce nu iau varianta Antonescu și în ultimul timp m-au 
mai întrebat de ce nu fac varianta turcă, că și armata 
turcă în momente grele pentru țară a avut niște apariții 
politice și a temperat extremismul politic și a dat soluții. 
Trebuie ca în primul rînd pomenii politici să se uite la 
aceste exemple nefericite, se găsesc și în America de 
Sud, și în Spania, Portugalia, și în alte părți să vadă car® 
a fost finalul acestor dictaturi.

— Da, dar depinde în primul rînd de ei, de oamenii 
politici, nu de armată.

— Tocmai de aceea am spus : trebuie să se înțeleagă 
de către oamenii politici care se zbat în această etapă, 
în această perioadă, spre a găsi soluții pentru România, 
să dea cele mai bune soluții. Vedeți, nu e bine să mai 
oferim imaginea de violență de stradă indiferent sub ce 
formă. în primul rînd, pentru a asigura tihna acestui 
popor, care are nevoie de liniște, pentru a crea un climat 
de încredere și stabilitate în interior și în al doilea rînd 
pentru a da o imagine de credibilitate a României în ex
terior. Eu n-aș dori; încă o dată spun, ca oamenii politici 
să ajungă în situația să spună : noi nu găsim soluții, hai, 
armata, dați-ne voi soluția. Pentru că nici armata nu 
are soluția în buzunar.

- E adevărat, dar cînd s-a ajuns, de exemplu, la venirea 
lui Antonescu, s-a ajuns tocmai din cauza unei situații 
imposibile create de politicieni.

— Știu. De aceea fac apel la politicienii noștri, care 
se arată a fi oameni înțelepți, chiar din luările de cuvînt 
și de poziție în Cameră și în Senat, să înțeleagă bine 
acest lucru.
- Vreți să ne spuneți vreo două vorbe și în privința 

unor imputări care vi se fac referitor la activitatea dum
neavoastră din timpul regimului ceaușist î

— Personal, nu-mi fac imputări, pentru că eu, militar 
de carieră, militar din tată-n fiu — bunicul meu a fost mi
litar, ofițer, tatăl meu a fost militar, eu sînt a treia ge
nerație —, am avut și am viziunea că menirea mea în 
armată este să fac ceva pentru ea, pentru apărarea țării, 
pentru întărirea acestei apărări a țării și din acest punct 
de vedere pot să subliniez că niciodată nu mi-am plecat 
capul în fața nimănui.

- Ați tratat activitatea militară ca un profesionist al 
armelor.

— Asta am urmărit.
i - Vă mulțumim foarte mult, domnule ministru, șî poate 
cu alt prilej o să ne mai intilnim.

— Cu mare plăcere.
ION D. GOIA H

Buliga Râul —■ ca membri 
supleanți (unii dintre ei fiind 
avansați pe baza de neamuri 
în CC al PCR —- generalul 
Voinea). Pe lîngă aceștia, în 
fiecare garnizoană capitală de 
județ sau municipii se mai 
găsesc in activitate destui o- 
fițeri foști membri ai comite
telor de partid județene și 
municipale. Nu pun în dis
cuție profesionalismul lor, dar 
faptul că au fost aleși cu oca
zia celui de-al paisprezecelea 
congres al PCR, denotă că 
sentimentele dînșilor față de 
fostul regim au fost verificate 
în mod suficient la vremea 
respectivă și, ca atare, nu se 
pot împăca —- orice ar pune 
— cu noul suflu din țară. 
Ceva mai mult, acuma cînd 
s-a reînființat p.c.r. (adevărat 
— sub un alt nume — dar 
lupul tot lup a rămas), s-ar 
putea ca cele peste 100 de 
partide să ceară și ele să-și 
trimită oamenii lor în consi
liul superior al oștirii. Dacă 
s-ar retrage acești domni, ar 
beneficia de niște pensii 
astronomice (față de un in
valid de război ce are între 
800 și 1800 lei) șî prin acti
vitatea lor — devotată bine
lui patriei — ar putea dove
di-o că merită sau nu încre
derea noastră a tuturor. Ce 
părere aveți, domnule preșe
dinte al tuturor românilor ? 
Cînd le semnați decretul de 
pensionare?

2. Foștii activiști ai fostei 
direcții superioare politice a 
armatei și mai apoi ai fostu
lui consiliu politic superior — 
conduse, parcă a fost un-fă

cut, de cei doi frați Ceau- 
șescu (Nicolae în anii cinci
zeci și prima jumătate a ani
lor șaizeci și llie în anii 
șaptezeci, optzeci) — au ră
mas, aproape nemișcați, îa 
posturi gras plătite. Cum este 
și normal, ei nu vor putea fi 
NICIODATĂ (oriei te jură
minte ar face) niște membri 
devotați și cinstiți ai unei noi 
armate, cînd se știe destul de 
bine că au servit cu devota
ment dictatura.

3. Fostul consiliu politic 
superior mai există încă, deși 
și-a schimbat succesiv nu
mele (era să zic părul). Pe la 
începutul lunii ianuarie, pe 
timpul fostpluî ministru N. 
Militaru, devenise direcția de 
educație patriotică și cultu
rală, pentru ca pe la sfîrșitul 

lui februarie să devină de
partamentul pentru învăță- 
mînt, cultură și știință cu 
inspectorate conduse și 
populate cu foști activiști de 
partid, care au adoptat o a- 
tltudine în general ostilă noi
lor idei și caută să frîneze 
transformarea armatei într-o 
instituție de prestigiu. Ce 
să-i faci, fac și dînșii ce au 
învățat ! Este însă tot atît de 
adevărat că printre dînșii se 
găsesc și foarte multe ele
mente valoroase, cinstite și 
cu dragoste de patrie, dar sînt 
timorate de fostele cadre con
ducătoare de partid, care mai 
au de spus încă un cuvînt 
greu. Tocmai aici ar trebui să 
acționeze actualul ministru 
pentru a recupera pe tinerii 
ofițeri de excepție și a-i fo

losi pentru adevărata educa
re și culturalizare a oștirii și 
rescrierea adevăratei istorii a 
patriei.

4. Ziarul „Armata Poporu
lui" care cu toate eforturile 
directorului său — colonelul 
Văduva — încă nu s-a dez
bărat de toate obiceiurile tre
cutului. îl mai țin în loc oa
meni ca maiorul Amariei, 
care — și el — este un vaj
nic apărător al redutelor roșii. 
El nu poate uita că pe vre- 

,mea lui llie Ceaușescu și 
Valentin Ceaușescu însoțea 
echipa Steaua peste tot în 
străinătate, profitînd din plin 
de binefacerile stăpînilor pe 
care îi servea. El este și coau
torul lucrării de diplomă a 
lui Nicușor Ceaușescu de 
absolvent al Academiei Mi
litare fără o zi de prezență 
La cursuri, sub directa îndru
mare a generalului colonel 
Logofătu Gh.

5. Legăturile strînse ale unor 
cadre superioare (generali și 
colonei) de rezervă precum 
cei menționați mai sus, care 
nu se împacă și nu se vor îm
păca niciodată cu drumul pe 
care a pornit poporul nostru 
eliberat de sub tirania comu
nistă, Prin legăturile ce le au 
în sinul oștirii și cu anumiți 
factori din viața civilă, care 
se mai găsesc încă în posturi 
cheie, aceste cadre — foste 
cîndva factotum — nu înțe
leg că timpul lor a apus. 
Poporul nu s-a ridicat împo
triva lui Ceaușescu, el s-a 
ridicat împotriva comunismu
lui. Cred că cel mai bun lucra 
ce-1 au de făcut este să-și 

mănînee liniștiți pensiile de 
7000 —- 10 000 lei lunar și să-i 
lase pe cei cinstiți să pună 
ordine în țară ca să putem 
intra în Europa prin ușa din 
fața și nu ca o cenușăreasă 
a istoriei.

Am prezentat cîteva pro
bleme care nu fac altceva 
decît să ne demonstreze că 
—• în armată — vechea no
menclatură există și lucrează 
activ la zădărnicirea noului 
spirit de democratizare a ar
matei. Această nomenclatură 
pe care domnul președinte al 
tuturor românilor — domnul 
Ion Iliescu — o menține (de 
ce?) îi va crea și dînsului, 
pînă la urmă, destulă bătaie 
de cap.

Nu ar fi oare mai bine ca 
în întreaga armată să se pro
ducă ceea ce s-a întîmplat la 
Timișoara la uniiățile mili
tare 02840, 02819 și 02821 cînd 
cadrele militare din aceste u- 
nități au renunțat' în mod 
public (vezi R.L. din 15.11. 
1990) la calitatea de membru 
al PCR și au declarat dizol
vate organizațiile de bază "din 
care au făcut parte ?

Nu ar fi oare sănătos pen
tru acest organism minunat 
ce se numește ARMATA 
ȚĂRII ca fostele cadre ale 
nomenclaturii de partid și 
foștii membri ai cc al per 
să-și ceară pensionarea 7

Așa ar trebui, și poporul 
este convins că așa ceva se 
va face foarte repede.

Col. (r.) MARIN POPESCU H
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T“ ""'•Mai si nt de citit
mii de cârfi

Opiniile 
dactilografei

Am fost neplăcut surprins aflînd că Marin Preda, 
după ce termina de scris o nouă carte, aștepta eu mai 
mare interes opiniile dactilografei decît pe acelea ale 
criticilor literari. Am crezut că văd aici o secretă și 
nejustificată — Alar descalificantă — antipatie fată 
de specialiști. Mi se părea absurd și jignitor pentru 
profesia de critic literar ca un mare scriitor să acorde 
atât de mult credit unei cititoare amatoare. în cele din 
urmă, ca să nu rămân cu o indignare necuviincioasă 
în suflet fată de Marin Preda, mi-am spus că el a 
făcut o asemenea declarație numai din cochetărie, pen
tru a nu-și divulga emoția cu care aștepta cronicile 
literare din reviste.

Acum, după trecerea atîtor ani de la moartea sa. mă 
gîndesc că nu cocheta deloc și că avea chiar, intr-un 
fel, dreptate. Bineînțeles că un specialist în literatură 
înțelege de zece ori mai bine docil un neșpecdalisț o 
cartei Are o vastă experiență și o perspectivă istorică 
asupra oricărei creații literare, dispune de o tehnică 
de descifrare a sensurilor, inclusiv a celor mai subtile, 
se află ta posesia unor metode verificate de estimare a 
valorii estetice. Numai că înțelegerea sa este ta mare 
măsură obturată sau falsificată de tot felul de intere
se. Interese din afara literaturii, dar specifice vieții 

. literare.
De exemplu, el nu vrea să distoneze, prin opinie, de 

grupul din care face parte. Părerea sa despre o carte 
a ajuns să fie un fel de legitimație cu care își dove
dește apartenența. O opinie divergență poate duce La 
excluderea sa. Pe dactilografă, consecințele posibile ale

I aprecierii pe care o face nu o interesează. Este mai 
liberă. Reacțiile ei stat mai autentice. Și chiar dacă .

-nu are competența necesară, ea poate furniza scriito
rului —- fie și prin simple exclanjații de încântare sau 
plictiseală — informații prețioase în legătură cu efectul 
creației respective asupra publicului.

Toată cultana profesională a unui critic rămâne ne- 
utillzată dacă el nu este sincer ta reacții. Am văzut 
cu ochii mei, critici literari murind de plictiseală în 
itimp ce citeau o carte și scriind apoi, despre exact 

- * acea carte, comentarii sawnte și elogioase. Și nu mă 
refer acum doar la tendința omenească a criticului de 
a-il flata pe scriitor ; lingușirea cuiva, chiar reproba
bilă. este totuși o inițiativă particulară ; cine o prac
tică își asumă răspunderea. Mă refer la ceva mult mai 
grav și mai dizgrațios, la tendința integrării — pînă La 
lanonimizare — tatr-un grup.

Cu câțiva ani în urmă, agențiile de presă difuzau ști
rea că Saul Bellow. laureat afl Premiului Nobel, pre- 
dînd unei edituri manuscrisul unei noi cărți, a primit 
un răspuns negativ. Manuscrisul nu putea fi publicat 
Idin cauză că era prea slab ! Așa ceva nu s-ar putea 
întâmpla la noi. Dacă am avea și noi un Saul Bellow, 
toată lumea l-iar lăuda mereu, fără rezerve. în timp 
ce cițiva negativiști l-ar denigra și ei, mereu, fără 
rezerve.

Și nu numai în literatură se întâmplă așa. Am citit 
tot ce s-a scris despre ultimul film al Iui Lucian Pin- 
tilie. De ce trag clopotele, Mitică ? Parcă ascultam co
rul unor muritori în fata unui zeu. Pe mine, de exem
plu, filmul nu m~a entuziasmat. Se vede că este făcut 
de un mare regizor, are secvențe antologice și, prin 
plastica sa. intră în concurență cu film «ie lui Fallini. 
■Dar tot atât de bine se vede că este un film chinuit, 
creat în timpul dictatorii. Vrând. probabil, să polemi
zeze cu demagogia patriotardă ceaușistă — act de cu- 
naj. pentru ©are merită toată stima —, regizorul și-a 

*: pierdut seninătatea artistică, a devenit tendențios,
încordarea sa se vede. în plus, trecerea de la re
gistrul comic la cel tragic se realizează neinspirat, fără 
grație, ca pirueta unei femei grase. Există și multe 
lungimi —- momente de narcisism ale regizorului și de 
agasare pentru spectatori. Nimic din toate acestea nu 
s-a spus în comentarii. în curând vor începe (dacă nu 
cumva au și început, pînă la apariția, acestor rânduri 
fa „Flacăra") atacurile violente și grosolane îndrepta- 

; te împotriva filmului de către un binecunoscut grup 
de publiciști primitivi care și-au făcut din naționalism 
o sursă de câștig. Cine din elita intelectuală a țării 
și-ar putea permite să nu se arate entuziasmat de fii- 
mul lui Lucian Pintilie când știe bine că automat ar 
fi considerat de partea acestor inși grobieni ? ■

De partea... Iată o expresie care rezumă în momen
tul de față starea de spirit a urtui comentator de lite
ratură, de film, de teatru. înainte de a trăi experiența 
intrării în contact cu o creație artistică adeseori chiar ' 
în Ioc de a o trăi, el se gîndește intens cum să pro
cedeze ca să se vadă că este de partea grupului său.

i Că nu se abate de la consensul acestui grup. Că nu 
■ trădează.

Numai că în felul acesta se trădează ceva mult mai 
! important: litenaitara, filmul, teatrul, cultura în gene- 
! ral. Creația artistică moare dacă dispare orice spon

taneitate în receptarea ei. Creatorului îi va lipsi acel 
p necesar feed-back prin.care să-și regleze manifestarea 

în fața publicului. Iar publicul se va simți tot mai în
străinat de specialiști — nu, cum se spune, pentru că 
aceștia ar avea un limbaj greu .inteligibil, ci pentru că 
reacțiile lor sînt lipsite de autenticitate.

Visez un critic literar cult, inteligent, superprofe- 
si.onalizat, care să albă sinceritatea -în reacții a unei 

I dactilografe.
ALEX, ȘTEFÂNESCUU

Dacă aplicăm expoziției de pic
tură și grafică deschisă în sălile 
de expoziții ale Teatrului Națio
nal din Capitală calificativul „de 
excepție", nu numai că nu gre
șim, ci, dimpotrivă, ne îndepli
nim o datorie de onoare. Supor
tul axiologic este alcătuit dintr-o 
suită deloc neglijabilă de argu
mente. Așadar o să le enumerăm 
metodic. începem prin a sublinia 
că este prima expoziție de artă 
plastică, după decenii de dictatu
ră comunistă în care publicul 
poate viziona pentru prima dată 
creații cu tematică religioasă or
todoxă. Lucrările fac o sublimă 
fuziune a evlaviei sentimentului 
pios cu particularitățile spiritului 
și creativității românești. Un alt 
argument al excepționalității ma
nifestării derivă din impresionan
ta ei vastitate și organizare; căci 
ansamblul operelor este prezen
tat în toate cele 11 săli ale aces
tui centru expozițional într-o vi
ziune, fără să exagerăm, copleși
toare. Acest sentiment pe care-1 
încearcă vizitatorul își are sor
gintea deci în primul rînd în ,a- 
ceste elemente. Notăm de ase

„Cine are nevoie de teatru?" 
Fotografie de SORIN MOISE B

S-a desfășurat Festivalul națio
nal de teatru. Cîteva titluri: „O 
trilogie antică", „Visul unei nopți 
de vară", „Bine mamă, dar ăș

Diana Laura Rad (Oradea) : cît 
de multe' lucruri se pot spune în 
atît de puține cuvinte ! De ce șo
mați ? Povestiți-mi ceva despre 
aventurile dvs., ea inginer cons
tructor, pînă la demisie. Mă in
teresează. în ceea ce privește 
poemele trimise, ele par exerci
țiile de singurătate ale unui spi
rit sensibil. Deși stat scrise în ani 
atît de diferiți, între ele nu se 
vede, însă, nici o distanță din 
punct de vedere estetic. Toate 
sînt la nivelul poemului din ado
lescență? Ca să evoluezi, șl în 
poezie, trebuie să exersezi cuvîn- 
tul cîteva ore pe zi cu consecven
ța gimnastului la bînnă. Altfel nu 
se obține marea performanță. Dar 
acest exercițiu încăpățînat pre
tinde sacrificii mari. Cine are cu
rajul ?

Popovicl Cristian (Tîrgu Fru
mos) : e bine că iubiți poezia. 
Cu cît vor fi mai multi oameni 
în lume apărători ai poeziei, cu 
atît mai apărată va fi lumea de 
oameni adevărațl. Dar de la iu
birea pentru poezie la practica
rea ei e de făcut un pas care 
trece neapărat prin cultură. Ver
surile trimise nu fac dovada pri
zei dvs. zilnice la pagina de poe
zie actuală. V^tți cumpărat, de 
exemplu, noua carte a lui, Flo
rin laru, înnebunesc și-mi pare 
rău ? Mai scrieți-mi după ce o 
recitiți de cel puțin trei ori!

Angela Dascăl (Tîrgu Mureș) : 
mulțumesc pentru aprecierile la 
adresa rubricii. Ca să fim chit Ia 
complimente, o .să vă spun că 
aveți un scris atît de frumos în- 
cît aș prefera să-mi trimiteți în 
continuare poeme caligrafiate de 
mîna dvs. și nu bătute la mașină. 
Sînt lucruri bune în -poemele tri
mise („un zid alcătuit din mi
lioane de porți") dar probabil 
sînteți foarte tînără. Dacă sînteți 
tacă elevă, începutul e bun, a- 
veți o sensibilitate clară și o cla

menea numărul impresionant de 
artiști .expozanți, din toate gene
rațiile, Sînt puse alături de crea
țiile celor mai ilustre nume ale 
artei românești clasice șl con
temporane — lucrările celor din

Civilizația ochiului

0 expoziție 
fie excepție 
FILOCALIA 

generațiile mai tinere sau chiar 
foarte tinere fără nici un fel de 
prejudecăți. Având în vedere nu
mărul mare de artiști parti
cipantă, să cităm doar cîteva 
nume : Camil Ressu, Theodor Pal- 
lady, Dimitrie Paciurea, Corneliu 
Baba, Gh. Apostu, Vladimir Zam- 
firescu, Sorin Dumitrescu, Horia

tia povestesc în actul doi ce se 
petrece în actul I", „Ubu rege", 
„Teroare și credință", „Comedia 
erorilor". Din juriu au făcut parte 
George Constantin, Gina Patrichi, 
Dana Dogaru, Mihai Mănuțiu,

Viafa pe scenă

Festivalul 
național 
ac teatru

Dumitru Solomon, Marian Po
pescu. în fiecare dimineață, la se
diul UNITER au avut loc coloc
vii și dezbateri pe marginea spec
tacolelor. Ministerul și primăria 
au alocat 1,5 milioane, dar nu 
este sigur că la actualele prețuri 
vor ajunge. Festivitatea de decer
nare a premiilor s-a desfășurat 
luni, 26, ora 18, la Sala Grădina 
Icoanei.

ritate pe măsură a expresiei — 
lucruri de la care se poate porni 
la drum lung. Conectați-vă cît 
puteți de repede la poezia care 
se scrie acum. La Tîrgu Mureș 
apare o excelentă revistă litera
ră, Vatra, în care scrie unul din. 
cei mai puternici critici de poe
zie, Al. Cistelecan. Urmăriți a- 
ceastă revistă, citiți cronicile cri
ticului, fiți pe fază la cultura tî
nără și mai scrieți-mi. Aștept cu 
încredere evoluția dvs.

Ana-Diana (și mai cum ?), 
(Baia Mare) : v-aș ruga să vă ba
teți poemele la mașină, întrucît

Corespondență
literară

nu sînt sigur că am înțeles co
rect multe dințre poeme. Remarc 
poemul dedicat lui N. Steinhardt 
și „de nicăieri, de peste tot" care 
se încheie cu două versuri memo
rabile : „și Dumnezeul rneu / se 
roagă mai departe". Nu înțeleg ce 
e cu preamultele greșeli de orto
grafie care apar în paginile tri
mise. Reveniți, cu măi mare a- 
tenție. Și o semnătură întreagă !

Bejan Ion (Timișoara) : mi-e 
imposibil să vă înțeleg scrisul. 
Păcat de cele 12 pagini trimise 
(probabil cu poeme). Bateți-vă 
neapărat textețe la mașină, indi
ferent cui le trimiteți. Altfel nu 
aveți nici o șansă de răspuns,

' Costică Dascăln (Pitești): Sînt 
versuri, dar din păcate nu e poe
zie. Sau e una de album, pentru, 
uz familial. Cel mult, poemele 
dvs. ar putea funcționa ea texte 
pentru un autor de romanțe. Ce 
aveți dvs. e doar un instinct poe

Bernea, Sorin Ilfoveanu, Vasile 
Gorduz, Mihai Sârbulescu.

Așadar, expoziția de pictură și 
grafică deschisă sub genericul 
„FILOCALIA" reunind artiști 
români 'din toate generațiile re
levă în acest fel stiluri, limbaj și 
tehnici variate păstrînd adeseori 
rezonanțele unei tradiții comun® 
fi unghiuri de vedere proprii, 
inedite. Constituindu^se într-o 
veritabilă panoramă a unor dife
rite modalități de exprimare ar
tistică „FILOCALIA" provoacă 
dincolo de contactul estetic * in
cizie care ■ are darul de a face 
deschiderea către marea lumină a 
Dumnezeirii pe oare timpul de 
veacuri a așezat-o în inima ro
mânilor și care nu i-a părăsii 
niciodată.

Majoritatea lucrărilor accesi
bile (după cum am spus) — pen
tru prima oară publicului larg, 
în contextul expoziției „Filocalia" 
are darul de a provoca acea su
blimă ardere interioară prin fie
care element al său, creând un 
spațiu al comunicării cu Dumne
zeu și cu noi înșine.

. GABRIELA BIDU E

Am stat de vorbă cu unul dintre 
organizatori, criticul Mircea Ghi- 
țulescu, directorul Direcției tea
trelor. „Am încercat să stîrnim 
interesul publicului în jurul spec
tacolului de teatru și să doWdim 
că, deși s-a așternut o oarecare 
indiferență față de viața teatrală, 
s-au făcut totuși spectacole bune 
și foarte bune. Pintr-o publici T 
tate foarte bine organizată cred că 
vom recâștiga interesul publicu
lui. Foarte important va trebui să 
fie rolul criticilor, care prin in
tervențiile lor din presă vor tre
bui să susțină mișcarea teatra
lă". ,,Rep. — Am văzat aproape 
toate spectacolele și multe din
tre ele nu sînt prea bune. Nu cre
deți că aceasta va oferi publicu
lui scuza dezertării lui din sălile 
de teatru?". „M. G. — Nu mă tem 
pentru că nu sînt de acord cu 
părerea dumneavoastră. Chiar 
dacă nu sînt geniale, fiecare are 
cîteva momente eare pot seduce 
și cel mal exigent public. Iar 
rostul unui ' festival este de a 
oferi un eșantion din cele mai 
bune spectacole ale anului, nu ne
apărat spectacole de performan
ță".

AURELIA BORIGA B

tic care a rămas în afara minimei 
culturi necesare pentru a putea 
scrie literatură de valoare.

Sebastian Sanda (Pîncoja) 
Scrieți, vă rog, și dvs. mai îngri
jit. îmi ușurează lectura. Ați fă
cut un salt serios de la plicul an
terior. Lectura din Nichita Stă. 
nescu v-a priit. Sînteți încă sub' 
aripa sa, dar în sens bun. I-ați 
descoperit pe poeții cu cărți pu
blicate după 1980 ? Destinul viitor 
al poetului care sînteți nu depin
de decît de consecvența lecturilor 
de calitate, cît și de formarea 
dvs. ca om de cultură într-un 
centru universitar cu solide tră- . 
diții culturale. Am reținut trei 
poeme pentru publicare într-un 
număr viitor.

Constantineseu Dora (Constan
ța : e foarte mult adevăr în tot 
ce spuneți. Aveți o intuiție care 
merge la sigur și, în plus, o 
curgere frumoasă a frazei. N-ați 
vrea să-mi trimiteți niște (hai 
să le zicem reportaje) despre 
problemele locului dvs. de mun
că, despre singurătățile dvs., des 
pre orice. Cred c-ați scrie niște 
pagini extrem de cinstite și ori
ginale. Adică, exact de ' ceea ce 
e nevoie acum. Și orieînd. Aș
tept !

ION ZUBAȘCU B

Hopa, Petricâ I
Desen de CRISTIAN BALTARIU B
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„NU ȘTIU CE NE VA ADUCE ZIUA DE MIINE" H UN SISTEM DE FI
NANȚARE DEOCAMDATĂ DEFICITAR a MULTORA ÎNCĂ LE E TEAMA ■ 
TARA NOASTRĂ ARE NEVOIE DE O ARHIVĂ VIZUALA I S AVEM FOAR
TE BUNI PROFESIONIȘTI Al FILMULUI DOCUMENTAR S INTRE 
FILMUL „DE ARTĂ", CEL „COMERCIAL", SI PRIVATIZAREA CINE
MATOGRAFELOR SI ZBATERILE, CONFRUNTĂRILE, DRAMELE UNEORI 
TRAGI COMICE PRIN CARE VRECE ROMÂNIA - SĂ NU FIM GREȘIT ÎN
ȚELEȘI ! - REPREZINTĂ UN PARADIS PENTRU UN DOCUMENTARIST AU
TENTIC ■ „SINT FOARTE PUtlNE CAZURILE ÎN CARE CINEVA TE PLĂ
TEȘTE, PENTRU A-l SPUNE... ADEVĂRUL 1“ ■ NOI NU PRETINDEM CĂ 
PUTEM DA SOLUȚII, DAR PUTEM PREZENTA FENOMENUL SOCIAL-POLI
TIC ACTUAL IN FORMA SA CEA MAI CORECTĂ I

...Sîntem o instituție cuprinzînd 
360 de salariați, din care circa o 
treime sînt regizori și operatori — 
unul dintre cele mai mari studiouri 
de profil din Europa, socotind nu
mărul de profesioniști, sau capitalul 
artistic și uman important pe căre i 
avem, luați-o cum vreți I — și vă pot 
mărturisi că, începînd cu 22 De
cembrie 1989 și pînă ia ora actuală 
(exceptînd mineriada din 13—15 
iunie a.c., în care oamenilor noștri 
nu de soarta lor le-a fost frică, ci 
de cea a aparatelor, extrem de 
scumpe și puține in dotare I), am 
filmat TOTUL 1" — își începe regi
zorul MOSCU COPEL, director, din 
luna iulie, al STUDIOULUI „SAHIA" 
(fost, pînă nu de demult, Studioul 
de filme documentare „Al. Sa
bia"...), lunga sa confesiune. Din 
care voi rezuma, firește :

Denumirea de „SAHIA” a fost 
păstrată din două motive. Primui : 
devenise o firmă cunoscută în 
străinătate, apoi : într-o limbă 
moartă, cuvîntul Sahia înseamnă 
„adevăr” (sumeriană ? I). Pînă la 
Revoluție, studioul realiza filme do
cumentare și, mai ales, de proto
col (exista o secție specială ce se 
ocupa de înregistrarea tuturor vi
zitelor și primirilor efectuate de 
dictatori). Lista temelor „prohibite" 
în perioada respectivă a fost 
imensă și, după 22 decembrie, 
exact acest aspect l-a constituit, și 
îl mai constituip din păcate, frîna 
de care s-a izbit noua conducere : 
o teribilă inerție, o teamă în a a- 
borda subiecte fierbinți. încă se 
mai doresc filme neutre, care nu 
supără pe nimeni — „funcționează 
încă o autocenzură, tabu-urile sînt 
□ dînc înrădăcinate în fiecare, mi 
se pare firesc !"... Lucrurile sînt 
insă în curs de schimbare, asistăm 
la un fel de „dezgheț". Transformă
rile ultime din Europa, du dus Ia o 
foame extraordinară de filme docu
mentare. La „Sahia" e de lucru

Un afiș de concert numai cu 
muzică românească ? Pare ceva 
absurd, ne amintește de defunctul 
festival „C. R.“ 1 Iată cît de de
parte sîntem de adevăr, cît de 
marcați sîntem, public și inter- 
preți, de timpul trecut. Am ajuns 
să credem că a propune în con
certe muzică românească este o 
obligație de tipul „comandamen
telor sociale". Toți dezertează în 
fața unei asemenea întreprinderi, 
parcă ne-am feri de o mîncare 
sleită, cu care am fost îndopați 
eu sila. Chiar Ministerul Culturii 
gîndește că promovarea creației 
originale este o „treabă" a Uniu
nii compozitorilor, care nu se pre
ocupă doar de compoziție ci și 
de... vînzare.

Premisa este falsă, dăunătoa
re, tinde spre un ireversibil pro
ces de pauperizare culturală. Daca 
nu vrem ca o școală componistică 
cu recunoscută faimă internațio
nală, care ne definește și ne re
prezintă, să ajungă (să decadă) la 
nivelul anonimatului, dacă nu 
vrem ca marile noastre comori 
componistice, cu carejse drept ne 
putem mîndri, să devină «parti
turi de sertar», atunci trebuie să 
facem ceva. Să ne reanalizăm 
optica, începînd cu interpreții —

Ideea unei june universități 
ecologice de a lansa un concurs 
de arhitectură pentru zidirea 
campusului său trebuia să fie o 
prelungire firească a programului 
politia ah partidului girant, ilus- 
trîndu-i apetitul pentru stabilirea 
unui adevărat sistem de valori. 
Arhitecții minați de entuziasm au 
dat buzna pe poarta numitei in
stituții fiind întîmpînați cu zîm- 
bete protocolare și vestea că taxa 
de înscriere la concurs se ridică 
la 2900 (douămiinouăsute) lei.

Pentru cei neobișnuiți cu astfel 
de competiții, inclusiv pentru dl. 
Drimer, vom menționa că în 
lume se practică UNEORI -astfel 
de taxe dar fără a depăși valoa
rea unui cîștig mediu pe o zi. Ti
nerii noștri arhitecți ar trebui să 

pentru toată lumea, au apărut însă 
și fricțiuni, o serie de. lupte intestine 
care se concretizează chiar în 
atacuri la persoană, în bună mă
sură ele datorîndu-se și sistemului 
greoi de finanțare : „Deși realizăm 
peste 300 filme pe an, noi nu cos
tăm mult — bugetul nostru este echi
valentul a 3 filme de lung metraj I 
— iar din punct de vedere profe
sional, calitativ, îi batem pe cei
lalți la fund, ca să zic așa, și o 
spun fără falsă .modestie !“... Și

Lanterna magica

Studioul 
„SAHIA"

apoi, prin însăși esența sa, filmul 
documentar ființează într-o zonă 
miraculoasă : mai devreme sau 
mai tîrziu, el se transformă în isto
rie ; devine ARHIVA VIZUALA A 
ROMÂNIEI, cea mai penetrantă din
tre toate arhivele posibile.’ „Noi 
sîntem cronicarii cei mai autentici 
și nepărtinitori ai vremurilor noas
tre, probabil de aici și greutatea 
finanțării adecvate a studioului 
nostru : sînt foarte puține acele ca
zuri în care cineva te plătește, 
pentru a-i spune adevărul I". Fără 
a dori să fie greșit înțeles, Moscu 
Copel afirmă — iar noi îl susținem 
— că toate zbaterile, confruntările, 
dramele uneori tragi-comice prin 
care trece societatea noastră, re
prezintă un adevărat PARADIS 
pentru un documentarist autentic.

„Oamenii au căpătat un fel de 
imunitate față de avalanșa infor
mațiilor scrise, față de presă, care 
în unele cazuri mai mult dezinfor

dirijori, orchestre, soliști —■ și 
continuînd cu publicul, cu critica 
muzicală. Anul 1990 a fost în a- 
cest sens, un prim pas spre neant. 
Nu ne putem opri ? Nu putem, 
cu deplină conștiință a marilor 
valori pe care le avem, venind 
din trecut și continuînd prestigios 
în prezent, să facem ceva pentru

Univers sonor

Săraci cu 
muzică bogată?
a șterge din gîndul nosțu o ase
menea greșită judecată ?

Am asistat la un eveniment — 
Concertul de muzică românească 
susținut de Orchestra de Studio 
a Radioteleviziunii sub bagheta 
Iui Cristian Brâncuși. Ideea pro
gramului slujită exemplar de mu
zicieni nu a; avut aderența dorita 
din partea . publicului (inclusiv 
din partea membrilor Uniunii 
compozitorilor l). Totuși cele trei 
titluri alese își meritau pe deplin 

țopăie de bucurie la gîndul că li 
se înșfacă veniturile pe o lună în
treagă. Universitarii particulari 
ecologiști își pun amprenta o-

0 cacealma:
primul campus
riginalității balcanice „libera- 
lizînd" taxele mult peste li
mita bunului simț. Dînșii în
cearcă să-și justifice opțiu
nea prin nevoia acoperirii 
cheltuielilor de organizare. 

mează ; pe de altă parte fenome
nul TV, ce! puțin așa cum se pre
zintă el la ora actuală, este total 
compromis ; am curajul să spun 
că singurul care mai poate face 
ceva pentru înțelegerea cit mai 
corectă, în viitor, a acestor zile, 
este filmul documentar 1".

La ora actuală documentariștii 
sînt foarte prost plătiți : un regizor 
cîștigă mai puțin de o treime din 
cîștigul unui simplu vînzător din 
comerțul particular. Multi sînt ten
tați să plece, deși, profesioniști re
dutabili fiind ; a apărut concurența 
unor întreprinderi-pirat, care strică 
firma documentariștilor autentici 
(mai ales prin reclame — căci nu 
trebuie să se uite că „Sahia" face 
și filme comerciale, de reclamă, 
turistice, etc. : un sector extrem de 
rentabil, care aduce statului cîști- 
guri însemnate, chiar și în valută, 
și datorită căruia studioul poate 
deveni, repede, mai mult decît 
onorant 1). Se așteaptă, cu neliniște 
dar și cu speranță, noua Lege a 
salarizării - prin care se prevede 
a se plăti nu numai producția, dar 
și calitatea — „trebuie să apară o 
lege care să protejeze filmul de 
scurt metraj, să prevadă obligati
vitatea difuzării acestora în com
pletare, așa cum se procedează în 
majoritatea țărilor dezvoltate”. Se 
așteaptă trecerea și la folosirea 
aparaturii video, sînt în curs de 
perfectare coproducții cu Franța, 
S.U.A., Elveția, Anglia. Noua con
ducere a studioului are desigur 
probleme, nu dintre cele mai sim
ple, dar și speranțe, iar Moscu Co
pel e un încăpățînat : „Nu se poa
te sg nu se schimbe ceva I"

Pe scurt : Studioul „Sahia" se 
află într-un profund proces de re
structurare, în care autenticul, ca
litatea și rentabilizarea sînt trei 
date esențiale. Așa cum se afirmă 
că o țară nu poate exista fără is
torie, la fel, o cinematografie au
tentică nu poate exista fără o ar
hivă : în cel din urmă caz, arhiva 
■asta e reprezentată de filmul docu
mentar. Este o datorie nu nu
mai a celor din interiorul studio
ului, dar și a acelor organe de stat 
menite a veghea la înfăptuirea a- 
cestui obiectiv de inestimabilă va
loare națională : înregistrarea cro
nicii vizuale a transformării Româ
niei întru progres și democrație.

HORIA PÂTRAȘCU ■

aplauzele. Căci Dumitru Capo- 
ianu, în conversațiile spirituale 
Vaises ignoblcs et pas sentimen
tales pe versurile franțuzești ale 
lui Topîrceanu, se dovedește un 
maestru al calamburului subtil 
preluat și relansat ele Bianca Ma- 
noleanu. Căci Concertul pentru 
viola de gamba și orchestră al 
lui Miriam Marbe este o invita
ție la visul în care poți pătrunde 
fără teama de a nu înțelege ghi
dajul sensibil al unui arcuș re
marcabil — Robert Dumitrescu —- 
contribuind La efectul scontat. 
Căci Sincronie II de Ștefan Ni- 
culescu are o forță de pulsație 
vitală în care ideile se îmbină 
surprinzător în propunerea u- 

■nui dialog stilistic pornind de la 
Enescu și Bartok, de adîncă sem
nificație pentru destinul artei su
netelor. Cristian Brâncuși, lector 
și interpret al adtestor opere, ne-a 
revelat o realitate, a pledat pen.- 
tru o atitudine. Dirijor și orches-^ 
tră, și-au împlinit menirea . sem-~ 
nînd, alături de cei trei compozi
tori, un eveniment. Spre iauda 
lor, cu muzică românească. Noi, 
ceilalți-, ce avem de făcut ca să 
ștergem negurile trecutului, fără 
a pune altele în loc?

GRIGORE CONSTANTINESCU S

Domnilor, nu uitați' că dumnea
voastră aveți nevoie de arhitecți, 
și nu invers.

„Un om curat îptr-o lume cu
rată" zice deviza ecologiștilor. Și 
încep prin „curățirea buzunare
lor". în această situație se vor 
putea prezenta în concurs doar in
stituții de stat. Un sfat pentru dl. 
Drimer : dacă EU aș fi nevoit să 
organizez un concurs de arhitec
tură știind că ei trebuie cîștigat 
de un amic al meu, atunci aș 
pune ca taxă de înscriere o sumă 
în jurul a trei mii de lei, pe care 
nu ar putea-o plăti decît bunul 
meu prieten. Astfel juriul va da 
cîștig de cauză unicului și celui 
mai bun proiect. Fără complica
ții fără surprize, fără scrupule.

arh. FLORIN BICIUȘCA

După 1 Decembrie
1918 n-a venit

Unirea, ci ocupația 
militară

interviu cu VASILE MIRCEA ZABERCA, doctor 
în istorie, consilier șef al Inspectoratului jude

țean de cultură Caraș-Severin

— Domnule Zaberca, vă propun o discuție scurtă, 
deloc „omagială" (altfel decît, poate, prin data apari
ției revistei). Dumneavoastră ați terminat o carte și ati 
publicat, în ultimii ani, numeroase studii privind uni
rea Banatului cu regatul României. Cred că derularea 
evenimentelor aici, în inima Banatului de sud, la Re
șița, va trebui pusă în altă lumină. E vremea ca stu
diul istoriei să se deschidă, fără alte ocoluri, spre 
adevăr.

— însăși apariția cărții *) — interzisă în 1988 — este 
o deschidere spre adevărul istoric. De fapt, proiectul’ 
de a scoate un volum monumental dedicat Unirii de 
la 1918. îi aparține academicianului Ștefan Pascu. îm
prejurările istorice ale Unirii în Banatul de nord au 
constituit preocupările domnului prof. univ. dr. Ion 
Munteanu. de la Universitatea din Timișoara. Dom
nia sa v-ar putea întregi imaginea „în mișcare" și 
foarte frămîntată a Banatului acelor vremi.

■— Rețin sugestia.
— în ce privește Banatul de sud, trebuie făcute 

cîteva precizări. în primul rînd, momentul participării 
delegației cărășene La. Marea Adunare populară de la 
Alba Iulia. Cei 44 de ’ „delegați de drept" (așa se nu
meau) și cei 43 de delegați din cercurile electorale își 
au, toți, micromonografiile în volumul amintit (nu po
menesc aici numărul mare de simpli participanți). > 
Chestiunea devine interesantă în momentul în care 
urmărim pe cine reprezentau acești delegați. Fiindcă 
ei plecau la Alba Iulia trimiși "de instituții bisericești, 
dar și de fundații culturale, reuniuni de lectură, de 
cîntări și muzică, reuniuni de femei, institute pedago
gice și teologice, reuniuni învățătorești...

— Vă opresc din enumerare ca să observ un fapt : 
la „ora“ Unirii, Banatul trăia cu intensitate o viață 
culturală și politică românească. Frumos românească, 
adică delimitîndu-se prin tradiții, cultură, viață spiri
tuală de celelalte naționalități. Ceea ee deschidea toc
mai comunicarea reală cu acestea.

— E adevărat. însă — cum spuneți — la „ora" Uni
rii se punea, direct, problema supremației, a dreptului 
asupra acestui teritoriu românesc, conciret a trecerii 
puterii în mîinile administrației noastre. Chestiune 
care n-a fost soluționată, practic. La Alba Iulia.

— Și nici h-a fost soluționată la 1 Decembrie 1918. 
Ci doar ceva mai tîrziu.

— Acest ceva mai tîrziu a însemnat o perioadă grea 
și ttulbure pentru locuitorii Banatului. Ne aflam la ca
pătul unui uriaș război, căzuse imperiul, căzuse și Ger- . 
mania, Rusia se retrăsese, absorbită de propriile eve
nimente interne. Ungaria era traversată de zguduiri 
social-politice și militare. Se năștea acolo scurta „re
publică a sfaturilor" de tip rusesc, comunist, cu o ideo
logie agresivă inclusiv față de România. în aceste con
diții, o bună parte a Banatului a fost ocupată de trupe 
franceze și sîrbești, ea urmare a unei hotărîri a Antan
tei. O zonă de 15 „plăși" (avînd ca linie de demarcație 
rîul Timiș) a fost ocupată de francezi, sub comanda 
generalului Leon Farret, comandantul diviziei 11 co
loniale franceze. Au fost organizate T4 circumscripții 
conduse de ofițeri francezi, care controlau poliția și 
jandarmeria. Administrația rămînea maghiară! în „plă- 
șile" Bocșa. Onavița, Anina, lam. Moldova Nouă, au 
intrat trupele de ocupație sîrbești. Ca să ajungi de La 
Reșițala Lugoj trebuia să ocolești Bocșa ocupată, mer- 
gînd cu trăsura poștală prin Fîrliug. Această ocupare, 
nu lipsită de represalii, a provocat reacții puternice 
din partea populației române. Amintesc, între altele, 
greva generală a Reșiței la 20 februarie 1919, data ocu
pării de către francezi, Muiți români au luat calea pri
begiei.

— Dar hotărîrea adoptată Ia Alba lulla ?
— Hotărîrea celor 100 000 de participanți la adunare 

dădea o legitimitate în plus Unirii, dar nu o rezolva 
în fapt.

— Ce avea s-o rezolve în fapt ?
— în ultimă instanță. armele. După reacț.ia-fulger 

a armatei române în fața agresiunii militare a lui 
Boia Kun (reacție care a dus pînă la ocuparea Buda
pestei), noul guvern al României a hotărît să pună 
capăt stării de haos și provizorat. Ostașii noștri au in
trat în Banat în vara lui 1919 (iunie-august), instau- 
rînd definitiv autoritățile române. Trupele franceze și 
sîrbești au fost retrase de Antanta, iar explozia de w 
bucurie a populației a găsit., din nou. forme culturale, 
în orașele Banatului de sud, spectacole de 7 pînă la 
14 ore au etalat forța și bogăția spirituală a unei na
țiuni atâta vreme oprimate.

— Despre asta merită să vorbim timp de o carte- 
două. Din păcate, acum „facem" doar un interviu. Care 
trebuie să se sfirșească aici, pentru a reîncepe la Ti
mișoara și în alte părți ale țării. Vă mulțumesc.

RADU CIOBOTEA H

*) Prof. dr. Ion Munteanu, dr. Vasile Mircea Zaber
ca — Militanti din sud-vestul României pentru făuri
rea statului național român, în curs de apariție la Edi
tura Mitropoliei Banatului, 600 p„ cu o bogată docu
mentare și ilustrație.
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Flacăra Ziua națiot

Desăvârșirea unității național-statale 
românești, to neuitatul 1 Decembrie 
1918 la Alba Mia — act plebiscitar, de- 
moeratic, legic și drept în adevărul său 
istoric — a fost urmarea fireasca a lup
tei seculare â moșilor și strămoșilor 
noștri pentru reîntregirea neamului, dar 
și consecința directa a revoluției declan
șate de frații de peste munți, pe fondul 
destrămării anacronicei monarhii bi
cefale austro-ungare.

La ceas aniversar și în economia spa
țiului afectat paginii noastre, nu vom 
face istoricul întregii lupte. naționale 
pentru înfăptuirea Marii Uniri, ci vom 
evoca doar momentele cele mai semni
ficative imediat ante și imediat post 1 
Decembrie 1918.

Vom începe cu celebra Declarație 
pentru valorificarea dreptului de auto
determinare a națiunii române, rostită 
de cutezătorul deputat român Alexan
dru Vaida Voievod în Parlamentul de 
la Budapesta, la 18 -octombrie 1918. în 
ședința sa din 12 octombrie 1918, ținută 
la Oradea Mare, sub președinția lui 
Teodor Mihali, Comitetul Executiv al 
Partidului Național Român din Transil
vania și Ungaria adoptase Declarația de 
autodeterminare și însărcinase pe depu
tatul Al. Vaida Voievod eu prezentarea 

’ : ei die ta tribuna. parlamentului budapes- 
' tun. Un citat a toate edificator din De- 
. etarație : J?e baza acelui drept firesc, 

ca fiecare națiune să. poată însăși dis
pune asupra sorții sale, drept recunos- 
cat acuma și de guvernul Ungariei prin 

■ dreptul său de armistițiu, națiunea ro- 
i mână din Transilvania și Ungaria do

rește să Iacă uz de acest drept și pre- 
• tinde deci pentru sine dreptul ea, în de- 
i plină libertate, scutită <)e orice învinuiri 
1 străine, să-și poată determina însăși 
: așezămintele instituționale de stat și 
: raportul său de coordonare între națiu- 
ț Bile libere".

Curind, a luat ființă Consiliul Națio- 
: nai Român —- compus did șase repre- 
ș. Kentanți ai Partidului Național și șase 
; reprezentanți ai Partidului Social-De- 
i mocrat —- care și-a asumat îndrumarea 
î întregului, proces revoluționai- declanșat 
r în Ardeal. Acest înalt și reprezentativ 
[ organism național s-a adresat, prin Ma- 
f nifeste, națiunii române — pentru evi- 
l tarea haosului postbelic și organizarea 
i în vederea revenirii la patria mamă, 
i România. Un Manifest, lămuritor aețiu- 
- nilor întreprinse, a trimis Consiliul 
ț Național Român și către popoarele lu- 
£ mii, ta 20 noiembrie 1918.
f Pe de altă parte, prin note ultimative 
ț și comunicate oficiale, Comitetul Națio- 
r nai Român a somat Consiliul Național 
r Ungari din Budapesta să procedeze de 
f îndată la predarea guvernării în mîinile 
j noilor organe administrative instituite 
| de națiunea română transilvăneană 
? (consiliile și gărzile naționale).
.p l-n toiul pregătirilor pentru împlini - 

• 5 rea visului de aur al atâtor generații de 
f; precursori ai reîntregirii naționale, Ma- 
i rele Sfat Național Român din Transil- 
i vania și Ungaria a dat publicității, la 
f 7/20 noiembrie 1918, Convocarea la „A- 
: dunărea Națională a națiunii române 
j din Transilvania și Ungaria, la Alba 
! Iulia — cetatea istorică a neamului pos- 
: tru —, pe ziua de 18 noiembrie/1 de- 
ț cembirie 1918. la orele 10 a.m.“.
| Și, astfel, a sosit zaua cea mare, cea 
i mult așteptată. în acea zi de duminică 
i s-a întrunit în Sala Cercului Militar din 
■ Cetate (Alba Mia) Adunarea Națională 
i a poporului român din Transilvania, 
Ș; Banat și Părțile Ungurene.
| După slujbele în cele două biserici ro- 
ț mânești ale orașului, delegații s-au în- 

. trunit în plen și la ora 10,30, ședința a 
! fost deschisă de către dr. Ștefan Cicio 
‘ Pop, președintele Marelui Sfat Națio- 
i nai Român cu sediul la Arad.

Cuvîntul lui Șt. Cicio Pop a însem- 
> nat o reușită și patetică trecere în re- 
( vistă a drumului de organizație și luptă, 
i parcurș de națiunea română pînă în 
i «eea memorabilă zi. Finalul! discursului 
t lui Cicio Pop : „Cu aceasta. Comitetul 
| Național și-a îndepMlt datorința față 
r de națiunea sa. A spune măi mult, voi 
f reprezentanții poporului înteți chemați! 

(voci : Trăiască România Mare)... Po- 
|. porul român este .matur, își cunoaște 
» chemarea sublimă în lumea civilizată 
L (strigăte : Vrem unirea tuturor români- 

lor i)^ Propunerile le va tace Comitetul 
L Provizoriu,

: F Salut cu dragoste pe reprezentanții 
f Basarabiei: -Vicepreședintele Sfatului 
[' Țării, Pantelimon Halipa și deputatul 
I Grigore Cazacliu ; pe -reprezentantul 
. Bucovinei, profesorul AJecu Procopovici.

Salut corpul voluntarilor din Transilva
nia și Ungaria cu sediul la Iași: dr, 

• Victor Deleu, Vasile Osvaldă. Tonta Va- 
। sinea. Eugen Goga și Bihoreanu".

Au fost numiți ad-hoc, în corpul teh- 

nie al ședinței: notari — dr. Lauronțlu 
Ones, dr. Sever Miclea ; raportor al 
Comisiei de reunificare : dr. Ioan Su- 
ciu. Acesta din urmă a și succedat la 
cuvînt, prezentînd raportul respectivi 
comisii, din care rezulta prezența celor 
1 228 de delegați purtători de credițio- 
nale din 130 câncumsaripții electorale 
ale celor 25 județe.

încheierea raportului Șuciu : „Aflu, 
astfel, că Adunarea Națională este ca
pabilă a aduce botăriri decisive, prin 
urmare avem să trecem la constituire". 
La propunerea aceluiași rappi-tor, se a- 
lege. biroul Adunării, avînd între pre
ședinți pe Gh. Pop de Băsești. între vi- 
cepreședinți pe soial-demaoratiii loan 
Flueraș, între notari pe dr. Silviu Dra
gomir. și sociâl-democfâtul Iosif Ciser.

După o scurtă alocuțiune de mulțu
mire recunoscătoare pentru onoarea a-- 
corelată, președintele Gh. Pop de Bă- 
sești declară deschisă Adunarea Națio
nală, și invită la tribună pe Vasile Gol- 
diș spre a da glas Expum-rii (istorice) 
de motive și Hoiăririior întru Unire.

Din proiectul de rezoluție, extragem 
ca o succintă exemplificare chiar pri
mul punct: „Adunarea Națională a tu
turor românilor din Transilvania, Ba
nat și Tara Ungurească, adunați prin 
reprezentanții lor îndreptățiți Ia Alba 
Iulia în ziua de 1 Decembrie 1918, dc- 
eretează Unirea acelor români și a tu(u- 

1 DECEMBRIE
ror teritoriilor locuite de dînșii, eu Ro- 
m&niâ".

încheierea cuvîntării lui Goldiș ; „în 
sfîrșit, vă rog să. primiți aceste rezpiu- 
țiuni și închei cu aceea, că legătura 
sfîntă a celor 14 milioane de români ne 
îndreptățește azi a zice : Trăiască Ro
mânia Mare 1".

Apoi, președintele Adunării a anun
țat următorul orator — luliu Maniu. 
întrucât în ultimele patru decenii acest 
frumos discurs a fost ca și prohibit în 
România, vom insera un pasaj mai am
plu din el :

„Dacă privim îndărăt la suferințele 
'îndurate de neamul românesc, dacă ne 
amintim de sângele vărsat, nu știm cum 
să mulțumim lui Dumnezeu, că ne este 
dat, nouă, celor din generația de acum, 
să trăim aceste timpuri de înălțare. în 
aceste momente solemne, ne vom purta 
vrednic de timpurile pe cari le trăim. 
Vrednicia națională se judecă după în- 
telepciunea, cumințenia și înălțarea su
fletească, cu care se aduc hotăriri che
mate să croiască soarta noastră.

Noi ne simțim, ca orbul care de zeci 
de ani n-a văzut lumina zilei, cînd prin- 
tr-o binefacere dumnezeiască i se des
chid ochii și vede lumina sfîntă a soa- 
relui. Noi sî-ntem aici ochii poporului, 
care văd azi lumina libertății neamuri
lor. înainte de a lua hotărîri, trebuie să 
ne închinăm înaintea acelora care au 
ajutat, ca lumina aceasta să străbată 
norii. Aceștia sini vitejii din glorioasa 
armată română. (Strigăte viforoase ; să 
trăiască), conduși de marele lor căpitan 
Regele Ferdinand (toată adunarea se 
scoală in picioare și strigă Trăiască Re
gele Ferdinand ’ Trăiască Regina Ma
ria !).

Nu pot vorbi mai departe, pînă ce nu 
las să ne înclinăm capetele noastre îna
intea aaelor morți și apoi înaintea ce
lor vi»., care au luptat pentru înfăptui
rea idealului unității românilor.

Istoria ne-ă învățat că nu trebuie să 
așteptăm nimic de’la împărații străini 
și de la fiii altor neamuri.^l de 1* pro- 
prîfie lioastre puteri, Adevărul ce ne 
călăuzește acum e că singura noastră 
forță, care ne poate ținea în vii tor e a- 
ceea provenită prin unirea tuturor ro
mânilor.

Ce aș putea adăuga încă, ca să întă
rim convingerea în noi, că unirea tu
turor românilor este o necesitate de 
viață a românilor de pretutindeni ? A- 

■ ceasta unire noi avem dreptul să o pre
tindem pe baza ființei noastre unitare 
naționale. Sîntem toți de aceeași tradi
ție și cu aceleași ăspirațiuni. Ce ar mai 
putea să împiedice, ca această unire, ce 
există în noi, în sufletele noaștre să se 
înfăptuiască în realitate : ca această 
Națiune Română să fie un singur trup 
și suflet ?

Toată lumea a recunoscut acum, că” 
fiecare popor trebuie să.se constituie în- 

te-tm singur ■ stat, că numai așa poate 
contribui la -înaintarea civilizației mon
diale conform însușirilor sale piwril. 
îndeosebi noi, românii din Ardeal și Un
garia. «totem în drept să cerem această 
unire, fiindcă aici la noi e leagănul ro- 
mânismutai. Numai o crudă barbarie 
poate împiedica, ca însăși,, vatra, leagă
nul, să fie despărțit, să rămînă separat, 
atunci cînd toate celelalte se unesc. Și 
Ardealul trebuie să fie o parte întregi
toare din corpul Națiunii Române. în 
afară de dorința noastră obștească de a 
ne apropia de sînid mamei noastre, toa
te argumentele științifice și sociologice 
întăresc justețea revendicării noastre — 
ele au înfăptuit România Mare (Aplau
ze vii). Aclamările d-voastră cu care ați 
întâmpinat proiectul de rezoluție, ce vi 
s-a citit înainte, arată dorința noastră 
vie, care e și dorința lumii culte, care 
stă alăturea de noi.

Nimic dar nu ne poate sta in cale să 
înfăptuim această dorință. Trebuie să 
-cerem încorporarea fără întârziere și pe 
veci într-un singur Stat al tuturor ro
mânilor".

Social-democratul loslf Jumanca, la 
rîndul său, într-un aplaudat discurs, a 
ținut să declare : „Vrem unirea tuturor 
românilor. O vrem și sintem gata a 
lupta cu toate mijloacele pentru totăp- 
tuirea și pentru apărarea’ei... Noi. mun
citorii români, ne simțim una. cu întreg 
neamul românesc".

Nemaicerind nimeni cuvîntul pe mar
ginea singurului punct înscris pe ordi
nea de zi, președintele Gh. Pop de Bă- 
sești consultă Adunarea dacă dorește să 
voteze Rezoluția propusă de Vasile Gol
diș, pe puncte sau în integralitatea ei. 
Unanimitatea celor prezenți cere vota
rea documentului în întregimea sa.

Solemn, octogenarul președinte se ri
dică din fotoliul .său și pune întreba
rea : „Primește onorata Adunare Rezo- 
1 uțiunea ?

Adunarea erupe în ■ aprobări unani
me’: Vrem o singură Românie a tutu
ror românilor.!

După minute, în șipil cărora însufle
țirea tuturor se manifestă' în ăclama- 
țiuni frenetice, președintele constată că 
Adunarea Națională a poporului român 
din Transilvania, Banat și Părțile Un- 
gnrene a primit Rezoluțiunea prezentată 
prin Vasile Goldiș in întregimea ei și 

Demonstrație la Iași sub lozinca : „O singură Moldovă I"
Fotografie de GIG MOTOIANU ■

astfel venirea acestor provincii româ
nești cn țara-mumă și cu celelalte pro
vincii surori deja unite este pentru toa
te veacurile decisă.

Pînă la unirea definitivă — admi
nistrativă, judecătorească etc. — s-a 
ales Marele Sfat Național (250 membri) 
și organul său executiv permanent. Con
siliul Dirigent, menit să coordoneze pe
rioada de'tranziție. Propunerile pentru 
componența Marelui Sfat Național au 
fost făcute de Al. Vaida Voievod și a- 
probate în unanimitate de Adunare.

Episcopul dr. Demetriuc Radu al Ora- 
dei Mari propune (și se primește cu 
unanimitate) ca Adunarea Națională să 
exprime mulțumiri iubitului său pre
ședinte Gh. Pop de Băsești, Comitetu

lui Național (ce-și depunea mandatul), 
cum și „organului de executivă înjghe
bat la Arad sub numirea de Marele 
Sfat Național Român, pentru munca 
desfășurată eu atîta dragoste și însufle
țire pentru realizarea visului de veacuri 
al nostru".

în revelatoare* sa predică, episcopul 
Ioan I. Papp al Aradului a asemănat 
săua de l Decembrie 1918 cu ziua de 15 
mâi 1848, moment ta care întreaga asis
tență a intonat imnul național „Deș- 
teaptă-te, române

în final, episcopul de Arad, el însuși 
unul dintre cei trei președinți ai Adu
nării, a conchis : „După toate aceste, 
mulțumind tuturor care au concurs eu 
cuvîntul și eu fapta dragostei lor de 
neam la ajungerea acestui scop și ru
gind pe Dumnezeu să binecuvânteze lu
crările noastre, adică să ne învredni
cească a vedea întrupată dorința expri
mată de noi cei prezenți în concluziile 
Adunării noastre Naționale de acum, 
declar ședința Adunării noastre Națio
nale convocată pentru ziua de astăzi, de 
încheiată".

Președintele Gh. Pop de Băsești a 
suspendat, apoi, ședința pentru ,n pu
tea fi aduse hotarîrileTuate și la știrea 
sutelor de mii de români, eare așteaptă 
p© ( impui iui Horea vestirea lor“.

în fața imensității maselor de oameni 
au fost improvizate mai multe tribune 
de pe-care se aduceau la cunoștința su- 

teior de mii hotărârile adoptate în Adu
narea Națională. între vestitori, chiar în 
fața prezidiului Adunării, a rostit un 
discurs istoric episcopul Miron E. Cris- 
tea al Caransebeșului.

„Nu ne putem gîndi astăzi la altceva 
— sublinia episcopul de Caransebeș — 
decît la aceea, ce-au hoțărît și făcut fra
ții din Basarabia și Bucovina, adică la 
Unirea cu scumpa noastră. Românie, 
alipindu-i întreg pământul strămoșesc.
•...După aceste cuvinte, poftesc pe prea- 

sfințitul episcop dr. luliu Hossu de la 
Gherla să citească Hotărîrea adusă în 
•această privință".

Urmează o scurtă dar înălțătoare pre- 
dosJovenie a episcopului Hossu. după 
care acesta numește dezideratul impe
rativ : „în lumina celor expuse pînă 
aici, din încredințarea și in numele Ma» 
relui Sfat al Națiunii Române din Tran
silvania, Banat și Părțile Ungurene, rog

Mărita Adunare Națională să lyuevoias- 
că a primi și a anunța, ca ale sale, wr- 
mătoarele hotărîri". Citește textul Re
zoluției Goldiș.

Si din nou cuvintele sfințite ale epis
copului de Gherla : „Fericit am vestit 
hotărirea judecății Iui Dumnezeu prin 
reprezentanții a toată suflarea româ
nească ; fericiți voi, care ați pecetluit 
pe veci Unirea eu țara-mamă. O viață 
întreagă veți mărturisi eu mindric : «Și 
eu am fost la Alba Iulia!»... Trăiască 
România Mare, una și în veci nedespăr
țită. Amin".

între timp, ieșise niîndrul soare de 
sub norii ce acoperișeră pînă atunci în
tregul orizont. Entuziasmul mulțimilor 
ajunsese într-o culme de nedescris, E-

Nr. 48 - mtețe



României Fiacara
n Cristea și Itiliu Hpssu se 
n fața asistentei cu rouă 
riviri. în mijlocul aclama
ții de Caransebeș profe- 
m ne vedeți aici îmbrăți- 
așa să rămînă îmbrățișați, 
rații României**.
două săptămâni — date 
le efectuării călătoriei la 
delegația frățiilor de peste ’ 
,ă șefului statului român, 
lui din palatul regal, Ac- 
la Alba Mia. Din mesa- 
asile Goldiș în fața rege-
I :...Sire, noi îți aducem 

moșiilor noștri, dar tot- j
cm și sufletele tuturor ro- ।
ti care trăiesc în Transil- 
și Țara Ungurească. Pri- 
;ostea cu care ți-o aducem, 
mire a acelor țări, primeș- 
de fidelitate și omagiul 

ne de români locuitori pe 
îi întinde asupra lor sim- 
rnic al maiestății tale", 
suveranului : „în numele 
i Vechiul Regat, din Ba- 
Bucovina, astăzi uniți, cu 

unoștință primesc hotărî- 
oștri de peste Carpați de 
atea națională a tuturor 
lecdar pe veci unite în Re- 
toate ținuturile locuite de 
Tisa pînă la Nistru".
totăririi de la Alba Iulia 
Decretul Regal din 11 de- 
investit cu putere de lege 
Parlamentului României 
anuaric 1919. Aceste acte 
aale au avut la bază sub- 
iort către regele Ferdinand 
ui Consiliului de Miniștri 
: externe Ion I. C. Brătia- 
tetoric aflat decenii de-a 

și pe care-I transcriem 
articolului nostru din a-

eacuri neamul românesc 
tatea lui.
înd prin războiul general 
menire a întreprins lupta 
te și drepturile națiunilor, 
n a socotit de datoria lui 
ă acestor puteri și îm- 

» să-și jertfească fiii pen- 
» fraților noștri asupriți, 
ferințe vitejia minunată a 
> își găsește răsplata. Ală- 
șii ei aliati. România este 
învingătorii lumii, Bașa- 

rina s-au unit cu patria- 
este Carpați, românii, care 
noi de utila vreme aștep- 
tregirii neamului, îndată 
t spune gîndul, au proclam 
•ea lor Adunare Națională 
Iba Iulia, în 18 noiembrie/ 
1918, unirea lor necbndi- 
a pururea cu Regatul Ro-

kdunării Naționale a înfă- 
voastre actul Unirii, pe 

m decretul-lege de față 
astre să-I întărească, spre 
definitivă unității noastre 
tm deplin înfăptuită peste 
le locuite de români.
ista, în ziua cînd marii 
lînt învingători, izvorăște 
te viață a poporului ro- 
jia soldaților noștri, și din 
tă a românilor de pretu- 

teiază pe ființa însăși a 
mânesc, care de aproape 
ani, in mijlocul vitregilor 
să-și păstreze neatins ca-

onștiință națională.
nă pe cerințele istorice, 
i desființarea tuturor gra- 
pte și nefirești și ștatorni- 
după principiile naturii.

i fine de nevoile neamului 
re nu poate trăi despărțit 
i prin unirea laolaltă a tu
li își poate îndeplini cu fo- 
icniro și eu strălucire pen- 
ea civilizatoare în această

i prin acest deeret-lege vo- 
i din Alba Iulia, majestă- 
nscrie în Istoria poporului 
dcauna și de pretutindeni 
act al Istoriei noastre na- 

pentru care generații în- 
d și au murit, acela in nă- 
i au trăit de la Nistru și 
toți românii despărțiți de 

iloasă, și puneți, Sire, pen- 
neiia unei Românii mari 
ți naționale, pe care să se 
înainte dezvolta în pace și 

itreg neamul românesc.
mai profund respect. Sire, 
voastre prea plecat și prea 
t“.

STEUAN NEAGOE g

Prin urmare. Congresul General, al 
Bucovinei, care a hotărît Unirea, și-a 
desfășurat, lucrările la 15/28 noiembrie 
1918, în Sala Sinodală din Palatul Mi
tropolitan al Cernăuțiului. Ordinea de 
zi : Stabilirea raportului politic între 
Bucovina și regatul României. Ora 11 
î.a. Pe lingă cei 99 reprezentanți legi
timi ai populației bucovinene, partici
pau ca oaspeți din Basarabia : Pante- 
limon Halipa — vicepreședinte al Sfa
tului Țării din Chișinău, Ion Pelivan 
— ministrul de justiție în guvernul 
Basarabiei, Ion Buzdugan și Grigore 
Cazacii u deputați în Sfatul Țării ;
din Ardeal : Gheorghe Crișan, secretar 
al Consiliului Național Român, Victor 
Deleu, Vasile Osvaldă ; generalul ro
mân lacob Zadic ; „mai multe mii de 
reprezentanți ai tuturor românilor, na- 
țtonalităților și stărilor sociale din păr
țile Bucovinei\

Ședința istorică a fost deschisă de 
Dionisie Bejan —- președintele Consi
liului Național Român : „...Vă salut cu 
inima înduioșată pe voi, fruntași ai 
neamului românesc din Bucovina, care 
ați venit cu inima însuflețită din tus-,. 
patru unghiurile țării, ca să așezați 
piatra fundamentală pe care are să se 

. clădească trainic și neclintit România 
Mare I*. ■

A fost ales președinte al Congresu
lui Bucovinei, dr. lancu Flondor. Se
cretar : dr. Radu Sbiera. Președintele 
Flondor: „...Cu deosebită satisfacție 
salut pe reprezentanții naționalităților 
neromâne din Bucovina (aplauze înde- 

•lungate), care, Ia invitarea noastră, 
participă în mod oficial la acest sărbă
toresc act". Ș-a dat, apoi, citire tele
gramelor și scrisorilor de salut din 
partea guvernului Basarabiei, Societății 
culturale a românilor din Basarabia, 
Comitetului Național Român din Cra
iova, ziarului „România Nouă" din 
Chișinău, mitropolitului Moldovei, Pi
men, precum și din „partea pribegilor 
ardeleni".

După ce îritîmpina cu sentimente de 
„dragoste pe reprezentanții fraților noș- , 
tri din Basarabia, Transilvania și Un
garia", președintele Congresului ținea 
să sublinieze : „Onorat Congres, ca 
după o iarnă lungă și grea, cînd toată 
viața naturii pare moartă sub sloiul 
de ghiață, primele brînduși ne vestesc 
că se apropie primăvara, cînd toată 
natura sub razele calde ale soarelui își 
serbează învierea, astfel și frații noș
tri din Basarabia, cu prezența lor la 
Congresul bucovinean, ne vestesc că 
sub razele strălucitoare ale Coroanei 
române se va deștepta tot românul la 
o viață națională fericită. lubiților 
frați basarabeni, șîngele strămoșilor 
noștri, vărsat împreună pe plaiurile 
Moldovei, s-a amestecat și închegat 
astfel că toată cruzimea și viclenia 
dușmanilor noștri n-a izbutit să des
facă această sfîntă legătură. Din adîn- 
cul inimilor noastre vă zicem bine ați 
venit pe acest vechi pămînt al Moldo
vei, care nu e numai al nostru, ci și 
al vostru. Trăiască frații basarabeni !“ 
(Aplauze).

Trecîndu-se la ordinea de zi, pre
ședintele lancu Flondor declara : „Am 
onoarea să vă fac propunerea ca să 
votați următoarea moțiune de pri
mire". Textul istoricei Moțiuni l-am. 
redat în. numărul trecut ai revistei 
„Flacăra".

Aplauzele furtunoase și „repetate 
continuu" au confirmat primirea pro
punerii. S-a dat după aceea cuvîntul 
lui Ion Nistor, membru al Congresu
lui, care a rostit, documentat și eloc
vent, expunerea de motive asupra 
conținutului Moțiunii : „...Națiunea 
română este una și nedespărțită de la 
Nistru pînă la Tisa. Aceeași obîrșie, 
același grai, aceeași doină, aceleași da
tini și obiceiuri pretutindeni. Dar vi
tregia vremurilor a împiedicat pe îna
intașii noștri de a crea un stat națio
nal unitar, care să cuprindă neamul 
întreg în hotarele lui etnice...

Astăzi, cînd Austria s-a prăbușit sub 
greutatea păcatelor și crimelor ei se
culare, noi, urmașii băștinașilor aces- 

... tei țări, ajunși stăpîni deplini pe ho- 
tărîrile noastre, declarăm actul de ce
siune de la 1775 nul și neavenit, și 
hotărîm realipirea țării noastre la Mol
dova, din trupul căreia fusese ră
pită...
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Ținînd seama de. toate acestea, am 
onoarea de a recomanda onoratului 
Congres primirea moțiunii de Unire, 
propusă de dl. președinte".

In continuare, a cerut cuvîntul Va
sile Bodnărescu, membru al Congresu
lui, care — „constînd că moțiunea pro
pusă de dl. președinte al Congresului, 
precum și discursul festiv al d-Iui I. 
Nistor au fost aclamate de Congres 
cu cea mai vie însuflețire — erede că 
nu mai e nevoie să se continuie dis- 
cuțiunea asupra moțiunii și propune 
închiderea discuției". Propunerea res
pectivă a fost primită cu unanimitate 
de voturi. Cu toate acestea, președin
tele Congresului anunța că, încă înain
te de închiderea discuției, se înscri
seseră la cuvînt reprezentanți ai consi
liilor naționale polon și german din 
Bucovina.

A fost invitat, la tribună, mai întîi, 
reprezentantul polonilor, dr. Stanislaus 
Kwiatkowski : „...Noi, polonii bucovi
neni..., salutăm călduros ziua sfîntă a 
renașterii României unite.

Recunoaștem pe deplin drepturile 
imprescriptibile ale poporului român 
asupra țărilor din sudul Nistrului în 
general și în special asupra Bucovinei...

Polonii bucovineni, în momentul a- 
cesta istoric al unirii Bucovinei cu glo
rioasa țară mumă; dau expresia .încre
derii lor neclintite în poporul român".

Declarația polonilor a‘ fost primită 
de Congres „cu cea mai mare însufle
țire".

Din euvîntul reprezentantului ger
manilor ’ bucovineni, dr. Alois Lebou- 
ton : „Așteptînd unirea Transilvaniei 
și a Banatului eu România și avînd 
toată încrederea în programul guvernu
lui, ...Consiliul Național German, în 
numele germanilor din Bucovirfa, se 
pronunță întru unirea Bucovinei cu 
regatul României".

Și declarația germanilor „a fost luată 
la cunoștință de către Congres cu mare 
însuflețire".

Președintele Congresului a pus, în 
cele din urmă, Ia vot Moțiunea de 
Unire — „care se votează în aplauzele 
nesfîrșite ale eongresiștilor și asisten
ței".

După, care, președintele „constată că 
Moțiunea de Unire este primită în una
nimitate de voturi".

La un semn, se dezvelesc portretele 
regelui Ferdinand I și reginei Maria ai 
României — „în cele mai entuziaste 
urațe ale eongresiștilor și asistenței".

în fine, Congresul aiege o delegație 
de 15 membri care, printr-un mesaj, 
să prezinte Moțiunea de Unire maje- 
stății sale regelui, la Iași. între mem
brii delegației : lancu Flondor, mitro
politul Vladimir Repta, Ion Nistor, 
Eudoxie Hurmuzachi, Stanislaus Kwiat
kowski.

Au urmat scurte alocuțiuni din par
tea fraților oaspeți — Pan. Halipa, Ion 
Pelivan, C. Crișan — care „felicită 
Congresul de Actul Unirii și arată 
mulțumirea sufletească a românilor din 
țările reprezentate de ei, pentru acest 
moment măreț".

Congresul a adoptat și telegrame că
tre : șeful statului român ; guvernul 
României; puterile Antantei.

Ordinea de zi a Congresului fiind 
epuizată; președintele lancu Flondor a 
rostit un scurt discurs de încheiere din 
care am reținut o frază de mare pro
funzime : „...Cînd istoriograful va avea 
odată să cerceteze . nexul cauzal al is- 

^toriculul act. săvîrșit astăzi în sala a- 
ceasta, el, fără îndoială, se va opri la 
hotărîrea Consiliului de Coroană al 
României (14 august 1916) de a intra în 
lupta cea giga'ntieă alături de puterile 
Antantei".

în final, „corul intonează. Imnul Re
gal, care e urmat de cele mai vii și 
nesfîrșite urale ale celor, prezenți".

Era ora 13.da., cînd președintele 
Congresului General ai Bucovinei de
clara închise lucrările reprezentativului 

■ For.
Peste cîteva zile, regele Ferdinand I 

a primit pe cei 15 membri ai delega
ției Congresului General din Bucovina, 
în sala Comandamentului Corpului IV 
armată din Iași. Prezentând Actul 
Unirii, președintele delegației, lancu 
Flondor, a spus, între alte inspirate 

fraze : „...Aducem maiestății voastre 
rege al tuturor românilor inima unei 
țări întregi...

Această țară ți-o închinăm Măria 
Ta, noi toți, nu numai urmașii vaj
nicilor luptători de pe vremuri care 
n-au uitat niciodată din ce trop națio
nal £ac parte, ci și reprezentanții tu
turor neamurilor care cu vremea au 
venit să se așeze sub blinda și ome- 
noasa oblăduire a domnilor români ai 
Moldovei și care știu că România de 
azi a moștenit toate bunele tradiții 
ospitaliere ale acelei Moldove.

Acum 144 de ani ne-a desfăcut de 
Moldova o pace încheiată între turci 
care n-aveau dreptul să ne înstrăineze 
și între austrieci care, înainte de a 
călca granița moldovenească, nu se în
grijiseră de a întreba pe locuitori de 
voia lor. Astăzi puterea lor nu mai 
este și nici umbra de legitimare pe 
care a creat-o tratatul cumpărat cu 
bani mi mai există pentru a se păstra 
un hotar fără sens, pe care niciodată 
în chip liber n-am declarat că-i ac
ceptăm.

Plecați mai puțini, ne întoarcem a- 
cum mai mulți. Sufletul cel vechi' e 
neschimbat, l-am transmis oaspeților și 
fraților noștri de alt neam, care îm
preună cu noi vin înhihtea maiestății 
voastre. Nu e o cucerire a armelor, ci 
întoarcerea la vatră a foștilor despăr
țiți, care în mâjestatea voastră regă
sesc pe părintele demult pierdut și 
mult dorit". . - —

Emoționat, suveranul a răspuns în 
puține dăr simțite cuvinte : „...Cu a- 
dîncă recunoștință primesc dar în nu
mele poporului meu întruparea .Bu
covinei la Regatul Român, asigurînd 
populația Bucovinei că în mine va găsi 
mereu, un sprijin tare și o dragoste 
părintească".

In urmă, delegația bucovineană a 
fost invitată să participe la intrarea 
triumfală a regelui, guvernului și ar
matei în capitala București.

Pe baza actului Unirii; președintele 
Consiliului de Miniștri, Ion I.C. Bră- 
tianu, a supus șefului statului român 
decretul-lege pentru recunoașterea Ho- 
tărîrii de îa Cernăuți. Expunerea de 
motive semnată de premierul Brătianu 
este o remarcabilă pagină de . istorie 
românească :

,sSire, vitejia" neclintită a oștirii ro
mâne, lupii nd pentru o cauză sfîntă 
alături de glorioșii ei aliați, neștirbita 
încredere ce a arătat poporul român 
de pretutindeni în triumful unității 
sale naționale, au șters pe veci ne
dreptatea făcută la 1774 vechii Mol
dove, căreia I se răpea, luîndu-i Bu
covina, nu numai obîrșia dezvoltării 
sale de neam, dar și mormîntul Voie
vodului ce o întrupase, Ștefan cel Mare 
și Bun.

Acum, după 144 de ani de robie 
străină, în libertatea deciziilor sale, 
Congresul General al Bucovinei, întru
nit la Cernăuți în ziua de 15/28 no
iembrie, întrupînd suprema putere a 
țării și fiind investit de puterea legiui
toare, în numele suveranității naționa
le a hotărît unirea necondiționată și 
pentru vecie a Bucovinei, în vechile ei 
hotare pînă la Ceremuș, Cobaciu și 
Nistru — cu regatul României.

Consfințind prin acest decrel-Iege 
voința Congresului General al Bucovi
nei, majestatea voastră împlinește . și 
pentru Bucovina dorul cel mai scump 
al unui neam întreg și asigură teme
lia României Mari".

în „Monitorul Oficial" din 19 de
cembrie 1918 a fost publicat Decretul 
Regal :

Președinția Consiliului de Miniștri 
FERDINAND I

Prin grația lui Dumnezen și voința 
națională, rege al României

La toți de față și viitori, sănătate : 
Asupra raportului președintelui Con- 

siliutui nostru de Miniștri sub nr, 2 211 
din 1918, luind act de liotărîrea una
nimă a Congresului General ai Buco
vinei din Cernăuți de la 15/28 noiem
brie 1918.

Am decretat șl decretăm :
Art. I — Bucovina, în cuprinsul gra

nițelor istorice, este și răraînc de-a 
pururea unită eu Regatul României.

Art. II —- Președintele Consiliului 
nostru de Miniștri este însărcinat cu 
executarea acestui decret.

Dat în București, Ja 18 decembrie 
1918.

FERDINAND 
Președintele Consiliului de Miniștri 
și Ministrul Afacerilor Străine 
Ion LC. Brătianu

STELIAN NEAGOE g

mbde 1990 9



Hacara Timpul mărturisiri:

NICOLAE IORGA Memento

DELATORII
In vechea Romă, unde s-a vărsat 

atîta sînge nevinovat și unde au căzut 
și fruntașii lumii politice, victime ale 
prescripțiilor pe care și ei le hotărî- 
seră față de alții, nu exista o speță de 
oameni mai acoperiți de dezgustul pu
blic, păstrat în paginile istorice, decît 
Delatorii.

Erau aceia care, profitând de timpuri 
anormale, care cer dictaturile, își sa
tisfăceau toate patimile, a răzbunării, 
a lăcomiei de avere, pîrînd pe alții și 
aducîndu-îe nenorocirea. Sicofanții 
Atenei erau niște îngeri pe lîngă acești 
Draci împiclițați.

Am avut și noi astfel de monstru
oase tipuri de perversiune. Pe vremea 
răscoalelor s-au împușcat atîția săteni 
nevinovați după denunțul proprieta
rului sau arendașului, jignit de dîrze- 
nia lor. Și acum strigă încă sîngele lor.

Să fim cu luare aminte. Folosindu-se 
de împrejurările neobișnuite de astăzi, 
iar umblă delatorii.

Iscodesc lucruri neexistente, arată 
eu degetul oameni care n-au urmărit

niciodată scopuri revoluționare, duc Ia 
ruină oameni și familii care blastămă.

Eu știu ce spun.
Și cred că aceste cuvinte, cărora li 

se îngăduie sinceritatea lor absolută, 
vor fi luate în samă :

Să nu se asculte delatorii !

Această tabletă de jurnal a apărut 
mai întîi în ziarul „Neamul Româ
nesc" din 5 octombrie 1938, într-o vre
me tulburată din viața politică româ
nească.

Iar atunci cînd — din celălalt sens 
— și-a făcut apariția prigoana-vende- 
tă, marele gazetar a simțit nevoia re
tipăririi tabletei Delatorii în „Neamul 
Românesc" din 1 octombrie 1940.

Din păcate, înțeleptul n-a fost as
cultat nici în octombrie 1938, nici în 
octombrie 1940. Dimpotrivă...

„Au fost tăind un brad bătrân-.**
Azi ca și ieri — Historia magistra 

vitae.
STELIAN NEAGOE g

Era odat-un cavaler...
Era odat-un cavaler
,Ce s-a luptat pentru dreptate 
în apriga păginătate 
Cu-atîta : sulița-i de fier.

De-atîtea ori l-au înșelat * 
Și moartea-i vrură prin trădare. 
Dar dușmanul lui cel mai rău, 
Pe-ascuns, prietenul i-a stat.

Și, cînd credea că s-a sfîrșit 
Cu omul cel fără păcate,

Băgînd cuțitul lui în spate, — 
Prin Domnul el s-a mîntuit.

„Nu vreau", îi spuse, „să-mi răzbun : 
Pedeapsa ta o ai în tine, 
Din mila legilor creștine 
Ridică-te, și fii mai bun“.

Era prigoană și venin, 
Dar între cei fără-ndurare 
Peste a urii încleștare 
'A fost un cavaler creștin.

IORGA ,

„Cuget clar" (Noul „Sămănător") si „Nea
mul românesc", anul V, nr. 16 din 27 octom
brie 1940, p. 241,

„înființarea Legiunii Ro
mâne din Italia, a unor uni
tăți de voluntari, a fost unui 
din scopurile acțiunii române 
din Italia. V. Lucaciu are sa
tisfacția, ca la 5 decembrie 
1918 să sfințească la Marino, 
lîngă Roma, drapelul regi
mentului „Horea", iar la 6 ia
nuarie 1919, în piața Sierra, 
din Roma, drapelul regimen
tului „Cloșca" (V. Achim, A. 
Socolan, Vasile Lucaciu, Baia 
Mare, 1968).

Citești documente de la în
ceputul secolului, ca și cel de 
mai sus, și ți se pare că între 
acei ani și viața din clipa pe 
care o respirăm se află ba
riera de netrecut a istoriei. 
Și totuși, cînd întîlnești un 

om ca moș Pop Patru din 
satul Sîrbi, Maramureș, care 
îți povestește cu amănunte 
vii ceea ce în pagina docu
mentului e o informație laco
nică, ai o cu totul altă per
cepție a istoriei. Una este să 
citești că marele luptător pen
tru Unirea românilor, memo- 
randistul Vasile Lucaciu a 
sfințit în 5 decembrie 1918 
drapelul regimentului „Ho
rea", în Italia,' și cu totul alt
ceva e cînd moș Patru Pop 
îți spune, într-unul din cele 
mai îndepărtate și izolate 
sate ale României, sub strea
șină unei case de lențn, că a 
făcut parte — ca prizonier pe 
frontul Italiei — din regi
mentul „Horea" și că l-a cu

noscut pe Vasile Lucaciu.
Atingîndu-i mîna sfîntă de 

țăran anonim, uitat de istorie 
sub Munții Gutîi, e ca și 
cum acele îndepărtate eveni
mente de la sfîrșițul secolu
lui trecut și începutul secolu
lui nostru s-ar transmite prin 
căldura lui umană direct, în 
afara paginii abstracte a docu
mentelor, ca într-o transfuzie 
de sînge. Te simți, pur și 
simplu, — ca om — o verigă 
din lanțul evenimentelor, tu 
însuți martor și mărturie res
ponsabilă de neînlocuit în 
istorie.

Aflat în preajma vîrstei de 
o sută de ani, moș Pătru 
Pop d:n Sîrbi este el însuși 
un bătrîn extraordinar și

L-a cunoscut 
pe VASILE 
LUCACIU
față de concretețea pitorescu
lui său ca personaj, îndepăr
tatele evenimente istorice pe 
care le evocă par exilate de
finitiv în propria lor ireme
diabilă abstracțiune. Moș 
Pătru e poet, tot ce poves
tește el, o face în versuri 
populare, numai că rostirea 
epopeică a fluxului narativ e 
întreruptă din cînd în cînd 
de răbufnirea unor straturi 
mai recente de realitate, pe 
treptele cărora sare brusc, el 
avînd acces — prin memoria 
sa care funcționează ca un 
lift — la stratul de jos care 
se pierde în celălalt secol, al 

copilăriei, și — în egală mă
sură j— la stratul ultim al 
clipei prezente în care ar a- 
vea nevoie urgentă de o 
pensie. Suferința de acum că 
n-are măcar o pensie de o 
sută de lei se amestecă firesc 
și totuși straniu, cu suferința 
evocată în versuri de pe vre
mea cînd era în Italia, pe 
front, și l-a cunoscut pe Vasi
le Lucaciu.

„Pot spune tot, tot, de 
cînd am plecat Sde-acasă, 
tot fruntu, pînă m-am întors. 
Da’ am rămas fără de penzie. 
Am vinit din Italia ș-am scos, 
apăi, cătanele de unguri pînă 
la Budapește. Și tăt n-am un 
petec de penzie ! Dacă-aș a- 
vea o sută de lei. pă lună, 
mi-aș cumpăra numai pită. Să 
mănînc. Că mare . și multă 
foamete o fo pe frunt. O vi
nit într-un rînd trei rate de 
domni, două s-o dus la horin- 
cie, una 0 stat aici. Era un 
domn cu barbă, am gîndit 
că-i talian ș-ăm prins a vorbi 
talienește cu el, da știa româ
nește. Acela mi-o trimis o 
penziucă de o sută de lei, da’ 
amu iară n-am mai primit-o. 
Eu am rămas în urmă din 
două părți : nici de la Italia, 
nici de la Alba Iulia. Te rog. 
pă dumneata : fă bunătatea 
asta de bine să-mi dăie dreptu 
meu că eu ț-oi spune tăt răz- 
boiu de cînd am plecat de- ; 
acasă pînă m-am liberat".

Moș Pătru a stat ca prizo
nier în Italia din 1914 pînă în 
1918. Cînd a venit Vasile 
Lucaciu între cei 18 mii de 
prizonieri români și a sfințit 
drapelul regimentului „Ho
rea", moș Pătru era unul 
dintre ei. A ieșit înaintea 
căpitanului care-i conducea 
și i-a spus : „Trâmbițele sună 
! Prin văi și cîmpii / La luptă 
cu toții 7 Ai Romei copii. I 
Națiunea ne cheamă / Acum 
ori nici-cînd / S-o scotem din 
lanțuri l S-o tragem din mor- 
mînt... / Nainte, nainte cu 

sabia-n mînă l Să trecem ho
tarele vechi 7 Ne trebuie Ba
natul, Ardealul și Crișana l 
De-ar fi să ne-ngropăm de 
vii", Cînd a răspicat aceste 
cuvinte Pop Pătru, în fața 
soldaților, „tăt frUntu o vinit 
la mine ș-o aderat (plîns)". 
Popa Lucaci umbla prin Ita
lia — după mărturia lui moș 
Pătru — să strîngă volun
tarii, să-i organizeze „ca să 
putem scoate pă tătarii de 
unguri din Ardeal".

Apoi destinul l-a purtat 
prin Marea Ionică, Marea 
Mediterană, Marea Roșie, 
Țara turcului, Dardanele, ca 
să ajungă, în cele din urmă, 
în Marea Neagră la Constan
ța. Printr-o ciudată așezare a 
vîrstelor în acest om, toate 
amintirile sale de demult, dar 
absolut toate, cele din copilă
rie și din tinerețe, îi vin nu
mai în versuri. îl întreb ce-a 
găsit în țară cînd s-a întors 
la Constanța și el răspunde ca 
din alt capitol al aceleiași 
epopei care a. destinul său și 
istoria noastră: „Sai Sibiu.le 
bătrîne l Că vin bștile româ
ne / Să giucăm încă o dată t 
Alte giocuri vitejești / Trage 
hora laolaltă '' Iar tu frate dă 
din fluier / Zi-ne doine româ
nești!"

Oameni ca Moș Pătru din 
Sîrbi ar trebui ocrqyți de 
lege, asemenea arborilor rari. 
Cu atîț mai mult cu cît exis
tă legi ocrotitoare pentru 
copaci, dar pentru oameni ca 
el, încă nu. Dacă un pom 
oarecare este considerat mo
nument al naturii prin sim
plul fapt că a răzbit prin 
vremi cu raritatea sa, Moș 
Pătru Pop din Sîrbi cu fasci
nantul său destin venind din 
celălalt veac și trecînd prin 
evenimentele din preajma 
Unirii nu poate fi mai prejos 
decît un copac. Din simplul 
motiv că el este. în splendida 
sa unicitate, UN OM.
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EHHHE!
Campania culturală șl ac- 

iunile social-politice desfășu
rate între anii 1914 — 1916 au 
iovedit că participarea 
lomâniei la primul război 
nondial a corespuns necesită- 
ilor organice de făurire a 
tatului național român uni- 
ar. In vara anului 1916, 
lomânia intră în război de 
«rtea Antantei, care dorea 
atisfacerea dorinței fierbinți 

întregului popor — Unirea 
uturor Românilor, Lupta 
entru înfăptuirea acestui act 
storic devine un vast front 
ațional, în care femeile ro- 
lânce de la orașe și sate, a- 
îturi de româncele din Ba- 
at, Transilvania, Bucovina 
flate în acea perioadă sub 
tăpînirea Imperiului Austro- 
fngar, însuflețite de elanul 
atriotie și de idealul liber» 
iții și-au adus un deosebit a- 
ort în cele mai variate do- 
lenii- de activitate. în cadrul 
ocietății de Cruce Roșie, fe- 
leia româncă contribuie la 
izestrarea armatei, alină du- 
erile soldaților răniți sau a- 
ită . familiile . rămase fără 
orijin. Remarcîndu-se pe 
mpul de luptă, aceasta se 
istinge prin numeroase 
ipte de vitejie săvîrșite ală- 
iri de ostași. Mînuind con- 
eiul își afirmă personalita- 
>a at.it în activitatea ziaris- 
că cit și în cea literară ma- 
ifestată în poezie și roman, 
părînd interesele politice ale 
omâniei, desfășoară atît în 
iră cît și în străinătate o 
rodigioasă activitate diplo
matică.
După izbucnirea primului 

boi mondial în anul 1914, 
ietatea Crucea Roșie din 

omânia" s-a contopit cu 
societatea . Crucea Roșie a 
oamnelor din România" for- 
lîndu-se „Societatea națio- 
ală de Cruce Roșie a Româ- 
iei". Crucea Roșie a organi- 
it în întreaga țară spitale 
>mplet amenajate eu apă, 
mal, lumină, băi, spălătorie 
tc. pe care Ie-a înregistrat cu 
•t materialul spitalicesc, iar 
ină în aprilie 1916, dispunea 
3 125 paturi. Pe cîmpul de 
oerații s-au organizat 51 de 
>itale, care dispuneau de 
‘.00 de paturi, Activînd - în 
idrul „Societății dă Crucea 
oșie" femeile românce orga- 
izează serviciul de prizonieri 

se ocupă de corespondențe 
•imise de acest serviciu de la 
iceputuL războiului mondial 

pînă în primăvara anului 
>16, care au fost în număr 

Elena Caragiani

e 11.050. în gările mai în- 
emnate de sub comandă li* 
tiilor ferate de la Arad s-au 
nființat cantine care împăr- 
eau alimente soldaților. De 
semenea în comune se orga- 
lizează pentru ostași comitete 
le ajutorare cu mîncare și 
mbrăcăminte. între anii 1915 
- 1920 președinta Societății 
e Crucea Roșie" devine la 
Jucurești Irina Câmpineanu ; 
a Muntenia societatea este- 
ondusă de Alexandrina Istra- 
., în calitate de vicepreșe- 
intă. La Iași se înființează 
Societatea de Cruce Roșie a 
rfanilor de război", în frun- 
ea căreia se afla Olga 
Jturdza. La Roman, spitalul 

de Cruce Roșie este format 
din 200 de paturi. Elena Stoe- 
nescu-Caragiani înființează în 
casele ei părintești la Tecuci, 
un spital pentru răniți pe 
cafe-1 conduce. La Iași, Nata
lia Eliescu își face datoria de 
infirmieră la spitalul „Liceul 
Național" în salonul de boli 
contagioase cu profil de tifos 
exantematic, fiind răpusă de 
necruțătoarea boală la 6 mar
tie 1917. Absolventă a cursuri
lor de conducători-auto și de 
infirmiere din Franța, Maria 
Coandă sora inventatorului 
Henri Coandă ocupă un loc 
distinct ca infirmieră în ca
drul unei formații sanitare, 
la Pădureni în apropierea 
tranșeelor luptelor de la Mă- 
rășești. Consacrîndu-se cu 
curaj și devotament îngrijirii 
răniților precum și combaterii 
molimelor ce bîntuiau atunci 
a fost decorată cu „Medaille 
des âpidemies".

în aceste împrejurări de 
haos caracteristice războiului, 
femeile românce au dovedit o 
inepuizabilă dorință de a 
ajuta armata și totodată un 
înalt spirit de abnegație, răb
dare, căldură sufletească, milă 
și compasiune, determinîn- 
du-1 pe scriitorul Cezar Pe
trescu să le caracterizeze în 
romanul „întunecare" : „e... 
femeia alinînd un soldat căzut, 
mamă, ori soră, așa cum au 
îngeniinchiat de cînd oamenii 
se întreucid, să pună balsam 
pe răni de războiu". între anii 
1917—-1918, România trecea 
prin unul din cele mai grele 
momente din sbuciumata sa 
Istorie, Astfel, într-un articol 
publicat în presa vremii, scrii
torul Ion Agîrbiceahu scrie : 
„De-o parte și de alta a Car» 
paților neamul nostru trece' 
prin grele suferințe. Ardealul 
este mut, mută este și Olte
nia, Muntenia șl Dobrogea.- 
Dușmanii care ne pizmuiseră 
din toată răutatea inimilor 
crezuseră că pot să ne ascun
dă soarele și se năpustiseră 
asupra noastră. Ne-am retras 
ca sâ ne adunăm puterile", 
începutul anului 1917 — arată 

operă a refacerii a transfor
mării armatei înfrîngerii de, 
ieri, în armata biruinței, de 
mîine". Luptele duse de pa- 
trioții români la podul Jiului 
au constituit unele din cele 
mai crîncene bătălii din tim
pul primului război mondial, 
deoarece spiritul de vitejie al 
luptătorilor au opus îndîrjita 
rezistență în fața inamicului. 
Autorul unui articol publicat 
într-o revistă a vremii afirmă 
că: „Moșnegii alături de ti
neri luptau ca niște adevărați 
ostași, în spatele lor se aflau 
femile, care trăgeau și ele cu 
arma, pansau răniții, cărau 
în șorțuri muniții". Impresio

nat de bărbăția și dăruirea de

«ine » luptătorilor români, 
maiorul Alexandru Mlădi- 
nescu care s-a aflat la fața 
locului relata într-un docu
ment că : „nici femeile și 
fetele nu s-au lăsat mai pre
jos și deși inamicul batea în

Monumentu! Eroilor Sanitari (Piața Opera Română)

istoricul Const. Kirițescu - 
a însemnat și începutul sfor
țărilor noastre pentru marea

delung strada și podul, ele 
s-au oferit benevol de a face 
servicii, aducînd cartușe pînă 
la linia de luptă, fără a ține 
seama de focul inamicului. 
Altele ajutau la pansarea ră- 
nîților".

Tînăra infirmieră voluntară 
Ecaterina Teodoroiu avea să 
dobîndească prin faptele ei 
de arme dreptul de a rămîne 
în istorie cu numele de „Eroi
na de la Jiu". înscriindu-se în 
asociația cercetașilor români, 
ea devine una din primele 
cereetașe din București. Con- 
tinuîndu-și activitatea în le
giunea de cercetași „Domnul 
Tudor" se oferă în august 
1916 la decretarea mobilizării, 
să ajute ca cercetașă la îngri
jirea răniților de pe cîmpul 
de bătălie. împărtășind ală
turi de ostași $iața aspră de 
pe front, ea luptă la Podul 
Jiului cu arma-n mînă pentru 
apărarea țării,. determinîndu-1 
pe maiorul Lîviu Teișanu să 
scrie în articolul : „Fecioara 
sublocotenent Ecaterina Teo
doroiu ", apărut în mai 1921, 
în revista „Cultul ostașilor 
noștri" : „...cercetașa Ecate
rina Teodoroiu a luptat cu 
arma-n mînă lîngă fratele său 
constituind un adevărat exem
plu eroic pentru soldați eu 
care a-ndurat toate greutățile 
și de care nu s-a despărțit 
nici un moment' chiar cînd 

companîa pornea la asaltul la 
baionetă". Apreciind persona
litatea Ecaterinei Teodoroiu, 
ziarul „România" scria la 29 
august 1917: „A fost aleasă de 
destinul istoriei să reînvie și 
brevetul de pilot aviator. In-

bina Câmpineanu Ecaterina Teodoroiu

să dea iarăși realitatea legen
dei Jeannei d’Arc și a fetei 
de la Cozia, să ilustreze cu 
chipul ei minunat, un vers din 
marea epopee a dezrobirii 
noastre".

Personalitate reprezentativă 
în pionieratul aviației româ
nești, Elena — Stoenescu — 
este cea dintîi aviatoare con
siderată pe drept cuvînt o 
amazoană a aerului". Elevă 
la școala de pilotaj din țară, 
denumită „Liga Aeriană", 
E. S. Caragiani se perfecțio
nează în Franța la Mourme- 
len le Grand en Champ de 
Chalon, încununată, de Fede
rația Aeronautică Internațio
nală, obținînd la 22 ian. 1914 

brevetul de pilot aviator. In- 
Irarea României în primul 
război mondial din 1916 a de
terminat-o să contribuie dună 
puterile sale la apărarea 
patriei. în condițiile de con
junctură ale eonii., 1 âri 
cînd aviația aeriană constitue 
o puternică rațiune de a e- 
xista, asigurînd s... a 
văzduhului și cînd erau atît 
de necesari luptători pe 
frontul aerian, Elena Ștoe- 
nescu Caragiani slujește inte
resele țării. La întoarcerea în 
patrie înaintează Ministerului 
Aerului un memoriu contri
buind la înființarea primului 
nucleu aviatic la noi. Avionul 
sanitar a fost preconizat încă 
din 1914 de către medicul co
lonel aviator dr. Victor C. 
Atanasiu. în acest sens a lu
crat în cadrul „Crucii Roșii, 
cea mai nobilă instituție u- 
manitară în zona frontului 
contribuind la transportul 
aerian al medicamentelor și 
răniților, de pe front, eVaculn- 
du-i de pe linia întîi la spi
tale de campanie, apărînd 
astfel ca o precursoare a avia
ției sanitare. Activează ca in
firmieră'la spitalul de cam
panie organizat la Iași, în se
diul fostului pension de dom
nișoare „Notre Dame de Sion". 
Continuîndu-și acțiunile fi
lantropice a înființat în casa 
părintească d? lo. Tecuci, un 
spital improvizat pentru 
răniți. îndeplinindu-și cu o- 
noare misiunea patriotică, 
lansînd flamura biruinței a- 
colo sus, în împărăția nesfîr- 
șită a cerului E. S. Caragiani 
rămîne o personalitate repre
zentativă pe prima filă a cro
nicii aviației feminine româ
nești, lăsînd o pildă înălță
toare atît în măiestria zboru
lui ca pilot, cît și ca erou 
sanitar voluntar pe cîmpurile 
de luptă în marele război pen
tru reîntregirea neamului.

Aducîndu-și alături de 
ostașii sanitari pe cîmpurile 
de luptă în timpul primului 
război mondial din 1916 — 
1918 o remarcabilă contribu
ție la întregirea țării, femeia 
erou-sanitar rămîne imortali
zată în monumentul închinat 
eroilor sanitari din București 
(Piața Sf. Elefterie), ridicat 
în anul 1932, operă valoroasă 
a sculptorului italian Rafaello 
Romanelli. în epoca luptelor 

eroice pentru dezrobire și în
tregire națională, femeile 
românce s-au impus, admira
bil ca îndrumători luminați 
ai conștiinței naționale și a- 
dueîndu-și un aport deosebit 
atît prin specificul rostirii cît 
și prin indisolubilele comuni
tăți de idealuri se încadrează 
în galeria personalităților re
marcabile ale poporului nos
tru care au încrustat în pagini 
de' profundă vibrație patrio
tică, epopeea făuririi statului 
național unitar român, con- 
sfințint la 1 Decembrie 1918, 
la Alba Iulia.

LAINA DUMITRESCU ■
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acara Cutia Pandorei

De la coadă 
adunate

Politica de cuc
— Ei, dom’ne. acu’ m-am liniștit !
— Ce vorbești ? Cînd toată lumea-i 

besmetică, dumneata trăiești altfel î De 
unde ti-a venit ?

— Păi, de la comuniști.
— Ei, c-o ziseși ! Cum mai vine și 

asta ?
— Da. domine. Acu’ e clar. Au apărut, 

au zis. uite, noi sîntem. chit că ne zicem 
altminteri. Să nu ne mai încurcăm cu 
„F.S.N. egal P.C.R." și alte de astea. Mă
car. știm o socoteală !

— Și oe socoteală e asta, după capul 
dumitale ?

— Păi, în primul rînd, ai acuma pe 
cine întreba de patrimoniu... că domnul 
Roman, ori nu știe, ori nu vrea să spu
nă. Al doilea, am la cine să mă duc 
să-mi cer cotizația, că eu am păstrat 
carnetul. Parcă am avut o mică speran
ță c-o • să-mi iau banii ăia înapoi.

— Eu zic. nu numai să nu te duci să-1 
seri, da’ nici să nu mai pomenești de 
carnet și cotizație.

— De ce ?

Teroristul nr. 1

Dacă dragoste nu e, ni
mic nu e (fotografie de 

Silviu Stan)

— Păi, nu-i știi, domnule ? Ăștia-s 
în stare să te pună să plătești și din 
urmă, pe anul ăsta. Cit despre patrimo
niu... las-o moartă ! N-ai auzit de comu
niștii de la nemți, cum au furat milioa
nele și le-au scos din țară ?

—• Ce am eu cu nemții ?
■ — Ai, că toți sînt la fel. Și p’ăștia — 

noi. vechi, că nu știi cum să le mai spui 
— nu-i văzuși cum au făcut partidul ? 
Că ei erau neînregistrati.

— Cum ?
— S-au dus la conferința unuia dintre 

partidele astea multe care-s acuma și 
i-au rugat frumos să-i primească și pe 
ei. P’ormă. pac. au pus mina pe putere 
și au instalat președinte de-al lor. un 
comunist. Ei zic că au ..fuzionat".

— Și oamenii n-au zis nimic ?
— Au încercat ei. da’ i-au fluierat in

trușii. Vicepreședintele lor n-a mai avut 
ce face, decît să-și scrie demisia și să 
tot dea interviuri.

— Politică de cuc. dom’ne !
— Păi. cum ? Și dumneata mai vor

bești de liniște !

LIANA TATOS r

Cititorii ziariști
In numărul de astăzi, vă oferim citeva fragmente 

din numeroasele scrisori venite la redacție cu speci
ficația Pentru rubrica „Cititorii ziariști".

Democrația 
în România

Cum arată democrația 
văzută de F.S.N. 1 
Simplu !

Democrație este numai 
atunci cînd nimeni nu 
critică guvernul (unde 
am mai auzit noi asta ?), 
iar dacă o face, treaba 
lui !

Tot democrație este 
atunci cînd televiziunea 
(liberă) este subordonată

președintelui și guvernu
lui țării. Altfel, poate o 
ia razna și... cine știe ce 
filme ne mai dă.

Democrație mai este 
atunci cînd la „Revista 
Presei" de la Radio, nu se 
citesc decît articole din 
„Azi", „Adevărul" și; rar, 
„Tineretul liber". Păi, ce 
ziare se mai citesc în 
țară ? Că ale opoziției nu 
prea ajung în provincie. 

_ Și tot în democrație 
sîntem atunci cînd avem 
dreptul să astupăm gura 
cuiva cu pumnul (chiar și

„OSCÂR"-ul caricaturii, în România
Reprezentantul special al marelui cotidian japonez 

„TIU YOMIURI SHIMBUN", domnul Masao Shimazaki, 
s-a aflat săptămîna trecută la Ploiești pentru un in
terviu in exclusivitate acordat ziarului respectiv de 
Iau laiul ediției din acest an a Concursului de cari- 
caluri de la Tokio. Acesta este, spre bucuria noastră, 
românul IULIAN FENA-PA1.

Așadar, la cea de-a Xll-a ediție a Concursului in- 
tsm.4 3 ia! de caricatură de la Tokio, cel mol mare 
din lume, juriul - format din 13 personalități artistice 
japoneze desemnate de analiza a peste 16 000 (I!!) de 
desene primite de ziarul „The Yomiuri Shimbun" din 
62 de t/.J ale lumii - a deliberat și a decis ca Marele 
Premiu și Medalia de Aur a ediției din acest an să fie 
a:o Jale românului Iulian Pena-Pai, care a fost invi
tat ia festivitatea de premiere ce va avea loc în luna 
docimbrîe la Tokio. Acest Mare Premiu al concursului 
de ia Tokio, „OSCAR"-ul caricaturii, cum i se mai 
spune, încununează astfel o carieră artistică de 18 ani 
'în prima linie a caricaturii românești, o performanță 
strălucită și - de ce nu ? — un subiect pentru „Guiness 
Book" și „Who’s Who in Satire and Humour".

Născut la 14 aprilie 1948, la Giurgiu, tehnician arhi
tect ia Institutul de proiectări Ploiești, căsătorit, mem
bru al Societății caricaturiștilor români, Iulian Pena- 
Pai cîștigă ce! de-al 17-lea premiu internațional, după 
cele de Ia Anglet, Istanbul, Aksehir, Kruishoutem, An-
cona, Vercellî, Bordighera, Fredrikstad" ș.a.m.d.

Caricaturist da satiră acidă și incomodă, exprimată 
în .desen printr-o linie narvoasă, dar sigură, adept — 
ca mai toți colegii de generație - al caricaturii fără 
cuvinte, Iulian Pena-Pai, aflat la al X-lea an conse-
cijiv de participare la Concursul de la Tokio, cu acest 
Mare Premiu dev ne, țfiiplieit, și favoritul number one 
pentru primul GRAND PRIX a! lumii, organizat de re
vista americană „Witty World". Ce-ar mai fi de.adău- 
gai ia toate acestea ? Felicitări !

AUREL STEFAN 
ALEXANDRESCU &

Festivalul
„Vasile Lucaciu"

în perioada 30.XI — 
2. XII se va desfășura 
cea de-a VII-a ediție., a 
Festivalului „Vasile Lu- 
caciu" în comuna Cicîr- 
lău. județul Maramureș. 

. dedicat sărbătoririi Marii 
Uniri de la 1 .Decembrie

1918. în organizarea Ce
naclului „Vasile Lucaciu" 
împreună cu instituțiile 
de cultură ale județului, 
cu sprijinul Uniunii Scri
itorilor din România și 
Basarabia si al unor re
viste literare, manifesta
rea își propune promova
rea tinerilor creatori ta
lentati. acordînd premii 
pentru poezie proză si 
folclor. (R. Vârvici).

fără mănuși !) fiindcă el 
nu este de partea noas
tră.

Și am putea continua ! 
Dar cred că este de 
ajuns pentru ă vă con
vinge că în România 
există o adevărată demo
crație. Ce, nu mă cre
deți ? (Emilian Dumitru 
— Onești).

Colocvii la
Ferestre deschise

Către un viitor luminos ? 
(fotografie de Silviu 

Stan)

Stimați domni.
Vă scriu în numele a 

peste 50 de persoane, e- 
levi. tineri și mai puțin 
tineri din orașul Pucioa
sa. jud. Dîmbovița, care 
citesc revista „Flacăra",

De sezon

Au nu numai cu cuvîn- 
tul va trăi omul... (fo
tografie de Gig Motoianu)

Despre 
liberalizarea 
prețurilor

Prin liberalizare se va 
obține un spor de pro
ducție, la nivșlul capaci
tății unităților — ne 
asigura cineva foarte ca
tegoric. Nu ! Nu e țăran 
cel în cauză. Nici econo
mist, nici politician. Sim
plu, e pe post de prim- 
ministru. Să-l cred ? Nu 
am motive. De ce ? 
Muncitorul nu este co
interesat. Exemplu : un 
tîmplar cîștiga 3 250 lei 
atunci cînd o mobilă de 
bucătărie costa 14 900 lei.

distanță
cu rugămintea de a da 
spațiului „Corespondenței 
literare" dimensiunea pe 
care a avut-o pe vremea 
lui Geo Dumitrescu. «Cîți 
tineri și altii nu s-ar a- 
bona la ea dacă ar citi 
acolo și ceva versuri, din 
cele mai bune, bineînțe
les. pe care le trimit a- 
colo . asa cum este, de 
exemplu, la „Ramuri !“. 
Nu aveți argumente 
convingătoare cu reduce
rea spațiului revistei fi
indcă jumătate de pagină 
s-ar aduna numai din re
ducerea cu puțin a foto
grafiilor. cît si careul de 
cuvinte. încrucișate care 
ne-a înnebunit în toate 
publicațiile, de nu mai a- 
yem loc de ele. nlus că 
sînt cîteva reviste de spe
cific. cît si mai putină în
cercare de a aduce isto
ria noastră neștiută în 
cîte două pagini. Noi aș
teptăm cărți cu fata cri
minală a „comunismului 
în falsificarea si astruca- 
rea istoriei noastre națio
nale. Așteptăm cărți fă
cute de oameni ca Stelian
Neagoe și alti istorici

Lumea văzută din spatele gratiilor

Mirare sau groază ? (fotografie de Cristian Gache)

iar un dormitor 49 000 lei. 
După „liberalizare" — 
bucătăria e 42 000 lei, iar 
dormitorul 150 000 lei.

Practic, ce cîștigă mun
citorul 1 Cei 750 lei. Atît ! 
Deci, indiferent cît pro
duce, va obține sigur, 
doar cei 750 lei. Explica- 
ți-mi de ce să producă în 
plus ? (Onișca Dârjan, 
Tintirim).

Eu cu cine votez?
S-au cam ofilit tranda

firii și au rămas doar... 
țepii ! Gata cu speranțe
le, gata cu iluziile și cu 
visele. Pînă-n maiul cînd 
trandafirul va-nflorl din 
nou, aveți timp să învă- 
țați că nu toate unifor
mele seamănă între ele ; 
nici cele de miner : unele 
au petlițele cusute pe 
dedesubt. Intre o coadă 
la carne și una la pîine, 
învățați-vă preșcolarii 
alfabetul, literele mari de- 
tipar. Cine știe, poate la 
viitoarele alegeri va fi 
nevoie și de ei, pentru 
procentaj, acolo. Le știu ? 
P, C, R, F, S, N... A, nu 
contează ordinea ? Tot 
aia e ?

Stau șl privesc țepii 
trandafirului și mă întreb

dș pe acum : „Eu, cu cine 
am să votez ?“. (Tind 
Aldea — Tîrgoviște).

Ploșnițele
Toate insectele de bine 

s-au unit în lupta împo
triva regimului dictato
rial. Mai. Mare în lumea 
dictaturii era o ploșniță 
roșiatică, susținută înde
aproape de neamurile ei. 
Desigur, Mai-Marele a 
fost condamnat la moar
te. Și astfel, s-a cîștigat 
„democrația". Unele ploș
nițe de rînd, sugătoare de 
sînge, au reușit să se 
ascundă și, apoi, să re
intre în scena vieții de 
tip „democratic". Altele, 
ascunse prin crăpături, 
mai pîndesc încă prada și 
se reped să-și ocupe 
iarăși locul de cinste. 
Dar atitudinea lor „con
servatoare" a reușit să 
stîrnească .dezaprobarea 

. celorlalte insecte. Ele 
propun în „consens" 
singura soluție de negare 
a proliferării : folosirea 
fără pauză a insecticide
lor. (Cătălin Moisă — 
județul Bacău).

Grupaj realizat de 
LIANA TATOS B

Din tainele privatizării

Cum să reușești în viață (fotografie de Gig Motoianu)

cinstiti, că cei de la „Ma
gazinul istoric" prea s-au 
repliat repede ca să mai 
crezi în ei. fată de ce au 
falsificat de peste două
zeci de ani. Sperînd că 
veți înțelege această ce-

rere a noastră, vă mul
țumim. ‘

în numele tuturor
Șerbănescu IULIA, cl.
a XII-a, Liceul nr. 3 
Tîrgoviște.

POSTĂ REDACȚIEI

Boșneag N. Constantin —- București : Am primit scri- 
soarea dv. și am trimis-o Procuraturii Generale, fiind 
vorba de un proces. • Olani Iulian — Iași : Impresio
nați de fidelitatea dv. față de publicația noastră, am 
căutat și v-am trimis numerele lipsă. S-auzim numai 
de bine. • Tomoioagă Gheorghe — com. Moisei (Ma
ramureș) : Dacă îndepliniți condițiile cerute de lege, 
adresați-vă Inspectoratului școlar județean. • Moldo- 
veanu Alexandru — București : încă sperăm ca do
rința redacției de a avea cît mai mulți abonați la publi
cațiile noastre să coincidă cu dorința celor responsabili 
cu difuzarea de a-și face datoria. Credem că funcțio
nara de la Oficiul poștal București 17 nu trebuie să 
se mulțumească cu constatarea că „Flacăra-BIS" nu a 
venit pentru abonații din zona dînsei de activitate, ci 
să solicite insistent Direcției de expediere a presei să-i 
trimită publicația pentru care a contractat abonamen
tele. • Albu Florin — Arad : Este legal. • Ciupitu 
Ana -r Constanta : Din puținele date pe care ni le-ați 
comunicat, am înțeles că nu îndepliniți condițiile pen
tru a primi pensie de urmaș, pentru că aveți doar 52 
de ani. © Burduzuș Gh. Dumitru — Calafat : Adresați 
propunerile și observațiile dv. Parlamentului. Ar fi 
bine să scrieți mai clar și să le prezentati mai coerent. 
© Bălânieă Miseta — Azuga : în conformitate cu pre
vederile legislației în vigoare, numai consiliul de admi
nistrație al întreprinderii de bere este în măsură să • 
vă rezolve problema locuinței, conform listei de prio
rități unde figurați pe locul 3. Conducerea întreprin
derii a dat asigurări că a luat măsuri de remediere a 
deficientelor constatate în blocul de garsoniere. Dacă 
este cazul, reveniți. • Văideanu Constantin — Rm. Să
rat : Atribuirea sau schimbarea de denumiri se face 

. de către prefecturi și Primăria municipiului București 
pentru parcuri, piețe, cartiere, străzi, stații ale mijloa
celor de transport în comun, precum și pentru alte 
obiective aflate în administrarea unităților sau subuni
tăților de interes local (Decret-lege nr. 100/1990). • 
Dinulescu Ilie — Tulcea : Biroul de publicitate și difu
zare pentru Monitorul Oficial al României, editat de 
Parlament, este în București, str. Blanduziei nr. 1, sec
tor 2. teL 1177 02. • Călin Ștefan — Sibiu : Persoa
nele care formulează acțiuni sau cereri de orice fel. ori 
solicită consultații relativ la drepturile sau interesele 
lor, vătămate în timpul evenimentelor revoluționare 
din decembrie 1989, beneficiază în mod gratuit de asis
tență juridică.

REGHINA VARVICI
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Nu trăim în paradis Flacăra
— Ați apărut, domnule doc- 

or, vara aceasta la televiziune 
i publicul a avut posibilita- 
ea să vă vadă, și, parțial, să 
unoască cite ceva despre acti
vitatea dumneavoastră. Vă 
ugăm să aveți amabilitatea 
's-a vă prezenta si cititorilor 
evistei noasre.
— întotdeauna am vrut să 

ac stomatologie. După absol- 
irea liceului am făcut Școala 
ehnică dentară și de-abia a 
incea oară am reușit la fa
ultate. După terminarea Fa- 
ultății de stomatologie, am 
titrat în învățămîntul post- 
niversitar, făcînd, paralel Fa- 
ultatea de istorie la fără frec- 
entă. în afară de învățămînt.

Jr. CONSTANTIN GĂUCAN: 

ieșire din 
situațiile
imposibile

preocupat activitatea de 
ce tare în domeniul produ- 

dor, aparatelor, materialelor 
omatologice. Ca urmare a 
ctivitătii de cercetare am 
aținut 18 brevete de invenții 

inovații, un doctorat. în 
187. cînd nu mai speram să 
! facă lumină în dezastrul 
ire a cuprins învățămîntul 
iperior și postuniversitar, am 
munțat la catedră, continu- 
idu-mi. însă, activitatea de 
:rcetare. Ultimele realizări — 
tilizarea laserului în stoma- 
ilogie — în prevenirea și tra- 
;nentul afecțiunilor parodon- 
.ie și omologarea implantu- 
li osteo-integrat românesc. 
— Vă rugăm să ne expli- 
itî ce înseamnă această me- 
dă ?
— Metoda implantului os- 
o-integrat și-a făcut ioc în 
timii zece ani în practica 
londială și spre deosebire de 

implanturile clasice, de tip 
Linkow care realizează, de 
fapt, o fixare fibroasă, ce le 
conferă o durată mai scurtă, 
este un implant care face corp 
comun cu celula osoasă, osul 
crește pe acest implant și-1 
fixează. Este realizat din ma
terialele biofile. tolerate, cum 
este titanul sau hidroxiapa- 
tita. Sîntem în curs de finali
zare a ultimei generatii de 
implant care permite o fixare 
sigură.

— Este dureros ?
— Nu, o să rîdețî, dar im

plantul la un tehnician cu ex
periență nu durează mai mult 
de 15 minute, inclusiv aneste
zia,iar dezagrementele uite- 

rioare aproape nu există. însă 
ce trebuie să știe pacientul 
este că implantul se aplică 
după un riguros examen clinic 
medicâl și după niște condiții 
anume care trebuie să le pre
zinte osul. Sînt niște limite și 
niște condiționări.

■— Este posibil să apară fe
nomenul de respingere ?

—- Fenomenele de respingere 
nu se datoresc atît fenomenu
lui biologic cît pot să apară 
din greșelile clinice, încălzi
rea osului, incorecta curățire 
a plăgii osoase, vicii, de fapt, 
chirurgicale. Sigur că există 
și respingeri, incompatibili
tăți care ne scapă deocam
dată. Condiția esențială este o 
igienă desăvîrșită a celui care 
vrea să 'primească.

— Realitatea arată eă există 
foarte muiți Oameni care-și 
pierd dinții, ajungînd Ia 40 
de ani sau chiar mai devreme

Fotografie de OViDIU MIHAI HUiBAN □

la proteze mobile. Deci, prin 
metoda implantului osteo-in
tegrat se poate evita această 
infirmitate ?

— Procentele sînt încuraja
toare și unele sînt chiar opti
miste. La ultimul Congres al 
implantologilor s-a dat o pro
porție de 86% de reușită. Men
ționez că se poate vorbi de 
reușită după trecerea a cinci 
ani de la efectuarea implan
tului.

— Cui ii aparține această 
metodă ?

— Metoda implantului os
teo-integrat, aparține unui sue
dez, Brănemark, care a benefi
ciat de fonduri de cercetare 
impresionante, date de Aca
demia Regală, și care a făcut 
20 ani de cercetare și experi
ment numai de laborator si pe 
animale și după aceea a intro
dus metoda în clinică.

— Dumneavoastră de cînd o 
folosiți ?

— De șase ani de zile. Am 
plecat de la implantul clasic, 
respectînd metoda lui Brene- 
mar și sigur că fiecare vine 
cu o virgulă a lui în viață, fie
care mai aduce o modificare 
pe care o consideră necesară.

—■ La ora actuală, în Ro
mânia, cine o mai practică ?

— Există o experiență foar
te veche în România în legă
tură cu aplicarea implanturi
lor. Deschizător a fost profe
sorul Valerian Popescu cu 
implanturile osoase juxtapuse, 
metodă de-acum depășită și 
care nu se mai aplică, după 
aceea dr. Măgureanu. prof. 
Firu care însă folosește me
toda implanturilor clasice.

— Implantul pe care-1 rea
lizați este la îndemîna buzu
narului oricui?

în alte părți ale lumii 
un astfel de tratament este de 
mare lux, deci extrem de cos
tisitor. Fină acum la noi 
se aplică gratuit, neexis- 
tînd nici un fel de condițio
nare materială. în condițiile 
privatizării asistenței stoma
tologice, se va plăti nu numai 
implantul și trusa respectivă, 
ci și manopera. Oricum, el 
este așa de ieftin încît nu va 
greva buzunarul unui ne
căjit.

— Ce este Gaudentul 7
—- Un aliaj dare a fost fă

cut tot pentru condițiile eco
nomice ale românului: Deci, 
l-am realizat ac’um 13 ani, a 
pătruns în rețea în 1981, fiind 
folosit în toată țara. Menirea 
lui este de-a suplini aliajele 
foarte scumpe, tradiționale — 
aurul, paliagul, palidorul — 
adevărat, foarte precise ca tur
nare și ca execuție a lucrări- ' 
lor. Or, ideea acestui aliaj a 
fost de-a întruni toate condi
țiile de turnare, prelucrare, e- 
xecuție ale aliajelor nobile. 

k Pînă acum nu a fost plătit de 
pacient, costul fiind acoperit 
de direcțiile sanitare.

în legătură cu acest aliaj aș" 
putea să vă spun un lucru 
amuzant (mie mi s-a părut un 

■ fel de rîsu-plînsu și să ne fe
rească Dumnezeu de perpetua
rea unor astfel de practici 
obstrucționiste).' După 12 ani 
de folosire, brevetul nu a fost 
plătit nici acum. Cei care s-au 
opus pătrunderii acestui aliaj 
nu consideră necesară nici 
răsplătirea efortului inventa
torului, deși zeci de milioane 
de dinți au fost înlocuiti prin 
acest material ieftin.

— Faptele demonstrează eă 
sîntețî unul dintre stomatolo
gii noștri de elit" ■■ pot 
să vă găsească cei care maî 
speră să li se redea zîmbetul ?

— Cei în suferință pot să 
mă găsească în Pasajul Eforiei, 
etaj IV, cabinet 30. Evident, 
nu am decît două r A si un 
timp afectat activității clinice, 
dar este sigur că cine bate la 
ușa mea poate pleca măcar cu 
o consultație de specialitate. 
Desigur, în condițiile unei pro
gramări civilizate. O consul
tație serioasă se desfășoară în- 
tr-un cadru medical adecvat.

ELENA GRECESCU ■

Dr. Joseph M. Juran, pre- 
;dinte de onoare al Institutu- 
i Juran din S.U.A., s-a născut 
। anul 1904 în satul, pe atunci, 
ura Humorului. Licențiat în 
ectrotehnică și drept în S.U.A., 
ide emigrase împreună cu fa- 
ilia în 1912, dr. Juran va în- 
;pe o carieră, în management, 
5 re continuă și estăzi, fiind 
nd pe rînd, inginer,, adminis- 
ator în guvern, profesor uni- 
jrsitar, director de corporație 

consilier. Cariera lui a fost 
arcată de o căutare a princi- 
iilor universale comune tuturor 
ctivităților manageriale. Apli- 
ită la managementul calității, 
ceastă căutare a condus la 12 
□rți, unede de notorietate 

0 propunere pentru Academia Română: 
Dr. JOSEPH M. JURAN

londială, cărți traduse în 16 
mbi.
lată cîteva dintre cărțîîe scri- 

s de dr. Juran : Manual de 
ontrolul calității, publicat în 
?51, a patra ediție în 1988 ; 
ste cartea de referință pe plan 
iternațional în ceea ce priveș- 
J controlul calității ; Planifica- 
sa și analiza calității, scrisă 
npreună cu F.M. Gryna, apare 
i 1970, a doua ediție în 1980 

este singura lucrare tradusă 
în limba română, din păcate 

u s-a tradus ediția a doua așa 
um recomanda recent autorul 
reprezintă textul de bază pen- 

u ingineri ; Managementul ca- 
tății, a patra ediție a apărut 
i 1981 și adună la un loc no
ile cursului cu același titlu 
nut de dr. Juran de circa 300 

de ori în 30 de țări de pe toate 
continentele, în fața a 20 000 
de manageri și specialiști ; Ro
lul managementului de nivel 
superior, în realizarea calității, 
a cincea ediție în 1988, repre
zintă notele unui curs cu ace
lași nume, care oferă compa
niilor strategiile necesare pentru 
a obține și a păstra supremația 
în calitate, definește rolurile 
managerilor și mijloacele pe 
care trebuie să le utilizeze aceș
tia pe drumul către acest scop ; 
Străpungerea managerială, 
unde dr. Juran generează prin
cipiile creării schimbărilor be
nefice.

In 1978 înființează Institu
tul Juran cu scopul de a furniza

clienților — companii din lu
mea întreagă — conceptele, me
todele și orientarea pentru a a- 
tinge supremația în calitate.

Dr. Juran este autorul unor 
descoperiri conceptuale în sfe
ra managementului : principiul 
Pareto, Trilogia Juran a proce
selor managementului calității, 
conceptul de cuantificare a 
costului proastei calități, hăr
țile generalizate pentru plani
ficarea calității, controlul cali- 

, tății, etc.
De-a lungul anilor dr. Juran 

a fost ales membru de onoare 
sau membru de către societăți 
profesionale din mai multe țări 
și a primit o serie de premii din 
partea unor societăți onorifice. 
Intre cele mai recente distincții. 

amintim calitatea de membru al 
Academiei Naționale de Ingi
nerie din S.U.A. și Ordinul Co
morii Sacre acordat de împă
ratul Japoniei pentru dezvolta
rea controlului calității în Ja
ponia și pentru promovarea 
prieteniei dintre cele două po
poare. Să amintim îrțcă un lu
cru aici : în 1954, dr. Juran a 
fost invitat să facă o vizită în 
Japonia de către Uniunea Oa
menilor de Știință și Inginerilor 
Japonezi, ca urmare a publi
cării Manualului de Controlul 
Calității în anul 1951, pentru a 
ține o serie de conferințe în 
fața managerilor de nivel mediu 
și superior din economia japo
neză, conferințe în care le-a ex-

plicat rolurile pe care ei tre
buie să le aibă în promovarea 
și conducerea controlului cali
tății. Vizita dr. Juran a fost ur
mată de o schimbare semnifica
tivă a modului în care era pri
vit controlul calității în Japonia, 
în scurtă vreme el devenind o 
preocupare și o sarcină a ma
nagementului companiei. Un 
american de origine română de
venea astfel un promotor al re
voluției japoneze în domeniul 
calității.

MiHAI SANDOiU

P.S. : Pînă anul trecut, dr.
Juran a fost onorat cu 30 de 
distincții din partea unor so
cietăți din 12 țări.

UN „MUDAVA" VRINCE AN
înainte de decembrie 

1989, ajunseserăm să accep
tăm că totul e minciună. A- 
cum, după revoluție, suspi- 
cioși la culme, sîntem angoa- 
sați de posibilitatea că totul 
ar putea fi din nou minciu
nă. $U treptat, am început să 
ne îndoim sistematic, căutînd 
și găsind temeiuri pentru a- 
ceasta. în afară de Dumne
zeu, românii nu mai riscă să 
creadă în altceva.

în primele luni ale anului, 
bolnavii fără leac credeau cu 
fanatism în Mudava ca în- 
tr-o minune dătătoare de 
viață. Tămăduitorul, căruia 
presa i-a acordat spații largi, 
a intrat, iată, și el, în cata
logul contestaților: minune 
sau șarlatanie ? Se pare eă 
surprinzătorul său apetit pen
tru profituri materiale i-au 
știrbit mai mult din credibi
litate decît eșecurile tera
peutice. în timp ce Mudava 
este tot mai des suspectat de 
escrocherie, la Focșani, presa 
locală popularizează figura 
unui fenomen de aceeași fac
tură, „un Mudava vrîncean“, 
dotat și el cu un surplus de 
bioenergie, pe care l-a pus 
gratuit (deocamdată) în sluj
ba celor bolnavi. Domnul 
Gheorghe Alexe, zis Galex, 
a început prin a face „mi
nuni" într-un cerc restrîns 
de prieteni și cunoștințe. S-a 
trezit apoi asaltat de pacienți. 
Autoritățile locale i-au pus 
la dispoziție un spațiu la 
Ateneul Pastia, spațiu care 
este deja neîncăpător. Galex 

nu face risipă de har, așa că 
nu primește decît un număr 
limitat de pacienți. Toți cei 
care au beneficiat de trata
mentul bioelectric, inclusiv 
unele cadre medicale, s-au de- 

. clarat încîntați de rezultate.
De subliniat că efectele be
nefice acționează cu mai mare 
eficacitate asupra celor care 
au deplină încredere, o în
credere care vine și din con
versația pregătitoare pe care 
Galex o realizează cu fie
care. Uneori, transferului de 
bioenergie i se adaugă o psi
hoterapie de tip defulare ver
bală și exerciții Yoga. Ceea 
ce insuflă mai întîi „lecuito- . 
rul“ este forță nervoasă (în- 
credere în sine), apoi revigo- y 
rare fizică prin masaj în 
punctele nevralgice. Reuma
tisme,, migrene, traumatisme 
oculare, afecțiuni cronicizate 
au fost vindecate și amelio
rate după ce tratamentul 1 
dical îndelungat nu mai acor
da nici o șansă.

Galex se deplasează și la 
domiciliul celor imobilizați, 
ca în cazul unui tînăr care, 
în urma unui accident de mo- 
tociletă, suferă de doi ani de 
leuconevraxită, tradusă prin 
dezechilibrare motrice. După 
prima ședință, pacientul a 
reușit performanța de a se 
ridica cu precizie. Probabil că 
vindecarea acestui caz corri- 
plicat va însemna deplina 
consacrare a lui Gheorghe 
Alex ca un nou și veritabil 
Mudava.

VALERIA DORNEANU H
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Minunata lecție a 
„Doamnei de fier"

Ce s-a întîmplat ta Londra o fost și n-a fost o surpriza, în tot 
cazul, n-a fost ceva fără precedent. Doamna Margaret Thatcher 
și-a anunțat retragerea din cursa pentru șefia partidului con- 

Iservator — ceea ce înseamnă și abandonarea postului de prim 
ministru — într-o situație în care toată lumea o dădea ca sigură 
cîștigătoare la cel de-al doilea tur de scrutin. Intr-un chip 
aproape identic s-a retras și de Gaulle : un eșec în parlament 
cu o lege de organizare comunală l-a făcut pe general să co
munice câ „încetează să-și mai exercite prerogativele de pre
ședinte". Unii au crezut că de Gaulle s-a simțit ofensat de res
pingerea unui proiect de lege susținut de guvernul său și, din 
orgoliu, a părăsit puterea. Nimic mai inexact. Un gest ca acesta 
nu se face niciodată din mîndrie, ci numai din necesitate și 
calcul politic.1 De Gaulle ajunsese la convingerea că dăduse 
Franței tot ce putea da și că rămînerea lui în continuare la 
cîrmă, avînd în vedere și wirsta, și eroziunea puterii îndelung 
exercitate, ar fi fost păgubitoare pentru partidul său. Insuccesul 
din parlament a fost numai prilejul, pretextul'ca să aleagă mo
mentul retragerii din viață politică.

Exact așa s-a întîmplat și cu Doamna de Fier. Ea ar fi putut 
obține fără probleme ta cel de-al doilea tur de scrutin reînves- 
tirea că lider al conservatorilor, dar acest lucru ar fi fost spre 
paguba partidului, întrucît toate sondajele arătau că cei ce se 
află la conducerea Angliei de 12 ani vor fi în măsură să cîștige 
și viitoarele alegeri, cu condiția ca doamna Thatcher să se re
tragă. Și Maggie s-a .retras, folosind și ea ca pretext un semi- 
eșec, adică împrejurarea că n-a obținut investirea încă de la 
primul tur de scrutin (i-au lipsit, pentru aceasta, doar patru 
voturi). Ca urmare, conservatorii au o șansă importantă, altfel, 
n-aveau nici una. Prin retragerea sa, doamna Thatcher trece 
din viitoarea prezentului în istorie, dar trece într-un chip sublim, 
așa cum numai personalităților de excepție le'este dat s-o facă.

Am avut și noi astfel de personalități. Să ne amintim de 
Alexandru loan Cuza, «care a abdicat pentru a permite țării să 
pășească înainte, să se europenizeze într-un ritm mai accelerat, 
să stabilească legături și să-și asigure garanții pe care el nu 
le putea da. A fost apoi urmașul iui, regele Carol I, care, ta 
începutul întîiuluî război mondial, s-a oferit să abdice pentru ă 
permite României să meargă pe calea care-i era cea mai fa
vorabilă. Și multe alte exemple se pot da.

Din păcate, se pot da și numeroase exemple inverse, de 
cramponare cu orice preț de putere. Liderii comuniști, de pildă, 
nici nu concepeau că pot părăsi puterea altfel decît în sicriu. 
Așa au și făcut Lenin, Stalin, Brejnev, Dimitrov, GotVald, Ui- 
bricht, Dej, Ho Și Min, Enver Hodja, Mao și alții. Așa au făcut 
și Ceaușeștii, cu deosebirea că lor moartea li s-a întîmplat mai 
devreme decît se așteptau. Cel mai curios lucru este că, după 
modelul celor de mai sus, se cramponează de putere și liderii 
noștri feseniști. Ei cu nici un chip nu pot admite câ odată ur
cați în șa, în decembrie anul trecut, ar-mai putea să și coboare 
de acolo. Cîrmdcii noștri de azi ne asigură mereu că fac un 
mare sacrificiu cînd, în pofida tuturor protestelor, rămîn ta 
putere, în loc s-o ia pe calea fericirii și să se retragă. Ne în
credințează chiar că nu se vor clinti din scaun și se vor sacri
fica fără contenire.

Față de această optică primitivă, superba îecție dată de Mar
garet Thatcher este reconfortantă.

ION D GOIA ■

Ziarul bulgar „Duma" a pu
blicat recent o „corespondență 
din Varșovia pe cate o re
producem integral ta conti
nuare.

«„Sîntem români ajuta- 
ți-ne!“. Tineri purtînd această 
inscripție, așezați pe asfaltul 
străzilor din Varșovia, încon
jurați de copii îmbrăcați. să
răcăcios, pot fi întâlniți * tot 
mai des aici. Judecîndu-i după 
îmbrăcăminte — scrie cotidia
nul polonez „Gazeta Wybor- 
cza“ ■—, în marea lor majori
tate sînt probabil țigani. Un 
reprezentant al Crucii Roșii 
poloneze afirmă că în momen
tul de față nu există încă mo
tive pnetru a le acorda ajutor, 
întrucît românii cerșetori, ofi
cial, nu sînt emigranți. Purtă
torul de cuvînt al poliției ca
pitalei a declarat ziarul „Ga
zeta Wyborcza" că este infor
mat despre acest val de ro
mâni cerșetori, dar că pînă în 
prezent aceștia nu s-au de
dat la provocări pentru ca să 
fie nevoie să intervină polițiș

tii. Comisarul politic din zona 
Gării centrale a confirmat fap
tul că a văzut o româncă cer-, 
șetoare cu trei copii schim- 
bînd la un oficiu din apropiere 
cîștlgul ei zilnic în zloți, care, 
transformați în monedă na
țională, însumează 4 000 de 
lei, ceea ce reprezintă un sa
lariu mediu pe două luni*.

Ar fi multe de spus în legă
tură cu aceste aserțiuni. Mă 
limitez la cele esențiale. Ro
mânul nu cerșește, mai degra
bă moare de foame (foarte ra
rele excepții cu unii schilozi, 
nu fac decît să confirme regu
la) ; el nu cere de pomană, el ~ 
dă de pomană, chiar dacă nu 
este bogat, dă din puținul lui, 
să fie de sufletul răposaților. 
Iar leprele care în țări străine 
sînt în stare să întindă mîna 
și să spună „Sîntem români, 
ajutați-ne !- nu pot fi cu nici 
un chip români, chiar dacă 
vorbesc românește. Acești in
divizi nu pot fi decît țigani 
din România, ceea ce este cu

totul și cu totul altceva. I 
țiganii, de oriunde ar fi, si 
profesioniștii cerșitului și 
sînt cei care-fac de rîs țăr 
ai căror cetățeni sînt, dar on 
de bun simț nu-i confun 
niciodată cu populația care 
numele țării Am văzut și 
la Berlin țigani care vorbe 
bulgărește și de care trecă 
rii se fereau ca de ciumă, c 
nu mi-a trecut prin minte 
scriu un articol cu titlul ,Bi 
gării, ciuma Berlinului" ; 
mult, aș fi scris (dar n-t 
făcut-o nici așa) „Țiganii < 
Bulgaria, ciuma Berlinului"

De ce a .procedat „Duri 
astfel ? Nu că autorul cor 
pondenței (n-are importa, 
cît a luat din publicația po 
neză citată șî cît a pus de 
el), ori ziarul în care ea 
apărut nu cunoșteau adevăt 
dar au recurs cu bună știi 
la mistificare, pentru defăir 
rea poporului nostru. Desig 
practica este cu totul regre 
bilă (și condamnabilă). (UD.

Pentru prima oară în perioada de după război, polonezii și-au ales președintele prin vot secret Ir 
gine: La una din secțiile de votare din Varșovia

Replici la gura minei (io
La Filipeștîî de Pădure « 

© de toamnă luminoasă ca 
a bacnotă de 100 de lei nouă. 
Aflu că minerii și-au luat sa
lariile, în general, chiar dacă 
mina nu prea și-a făcut pla- 
nuL Și mai aflu că, de la o 
vreme, conducerea minei a 
©am pus pibiorul în prag.

Inginerul Ion Despa, da Ia 
Combinatul minier Ploiești : 
„Azi am fost într-un abataj 
unde toți erau beți. Dacă se 
întâmplă ceva, nu ei sînt de 
vină. Șefii lor direcți plătesc 
pensii .alimentare pentru ur
mași".

Primând Constantin Naî- 
d®, fost electromecanic La 
mină : „Noi sîntem copii cu
minți față de alții. Aici stăm 
mai bine eu producția".

Ingjnerul Ion Despa : „Da? 
comportamental e ca în alte 
părți. Daeă-8 enervezi, îți dau 
eu piciorul ta eap>“.

Primarul © de altă părere: 
^Minerii fac 'ta Bucu
rești și la Ploiești, nu 1® Fiii- 
pești".

loa Despa ? „S& ți-® gpua 
pe aia dreaptă : «â i@ înjură 
ei nu dai pîtas®.

Peste drum dl® adtaînîsîm- 
minei, floare® Constanți- 

aescu eîștîgă © pHn® ©a ges
tionara 1« ©Moșeai de pîtoe. 
Zice ° Jnte-© etad a-ga 
«rat plin® âetoe,, ‘ 

m-au amenințat că vin și pun 
dinamită aici, la chioșc".

Subinginerul Gh&orghe Ni- 
culescu spune că are 18 ani de 
muncă și un salariu de 4299 
lei. Pe ultima lună, planul a 
fost îndeplinit 76 la sută iar 
el a luat doar.3159. Din aceș
tia, cu 800 a cumpărat chiar 
azi o oaie de la C.A.P. și e 
tare mulțumit de afacere. 
„Vînd ăștia oi întreabă in
ginerul Ion Despa. „Vînd că 
nu mai au ce să le dea să 
mănînce". Cțș cîțiva prieteni, 
subinginerul vrea să" înființe
ze o mică întreprindere de 
electrotehnică și electronică 
ta Ploiești, fiind convins că va 
cîștiga mai mult decît la 
mină.

Trebuie sâ părăsesc aceas
tă discuție pasionantă pentru 
e& apare un alt inginer pe 
care-1 rugasem să mă repea
dă eu mașina lui pînă la 
școala dintr-un cartier al Fi- 
lipeștilor, numit „Sat mini- 
«r“. După ce apasă pe acce
lerator, acesta zice cu leha
mite s „Securiști !®. îmi spu
me că subimginenâ care era 
®ttt de mîndru de oaia cum
părată e cunoscut drept co
laborator al Securității și că 
inginera! Ion Despa a fost, 
pînă într-un timp securistal 
minei. Pînă l-au mazilit chiar 
șefii tai, pentru c& fiind beat, 
©dată, a tacepat să vântur® 

pistolul, amenințător, prin 
circiumă pe la FUipești.

Inginerul Emil Marinescu : 
„Pe aici, revoluția a fost pe 
Ia sfîrșitul lui decembrie". 
Poate de aceea, înțelegem, 
energia neconsumată atunci 
trebuia consumată în iunie.

Inginerul Cătălin Nișescu :
, „Cei care au ieșit din schim

bul 3, la ora 7, au plecat cu 
cei din schimbul 1, care n-a 
mai intrat la lucru. De la 7 la 
10 am încercat să-1 oprim. Au 
fost fel și fel de parlamentări. 
Ei au zis : nu, dacă au ple
cat alții mergem și noi".

Inginerul șef Mircea Sarno- * 
îlă : „Au fost 6 autobuze, deci

7- în jur de 300 de oameni din • 
cei 900 cîți lucrează ■ în sub
teran. Conducerea a mers cu 
ei în ideea de a-i tempera- 
Mi s-a spus de Ia Ploiești să 
mă prezint cu ei la guvern, 
în Piața Victoriei. Am vrut să 
mă prezint, dar era foarte 
multă lume acolo și n-a mai 
fost cazul. Am stat și noi Un
gă cei care veniseră de La 
mina Sotînga. A trecut un ce
tățean cu o pungă de plastic

- pe care scria „Votați Rațiu", 
au vrut să sară pe el, dar 
î-am oprit. Eu zic că dacă 
toți reușeau să-i țină în frfu 
nu se întîmplau lucrurile urt- 
te care s-au întîmplat. Ne-am 
întors a doua zi, pe 15 iunie, 
pe ta ora 6-7 seara. Unul, cei 
mai prost, a rămas acolo. A 
rămas ea tăntălăul șî-a ve- 
ait singur acasă. Acum, luați 
șî 'feceți & anchetă și vedeți 
tfțî știu ce înseamnă leglo-

La grupul școlar din „Sat 
minier® i-am rugat pe tinerii 
dintr-o clasă do la eursul 
postliceal să noteze, pe scurt, 
ce cred ei despre expediția 
minerilor. Din cele vreo 30 de 
„extemporale" transcriu cîte- 
va, nu înainte de.a spune că 
aproape toate condamnă vio
lența și că multe dintre ele 
sînt scrise — atenție, mineri !

—- de copii de mineri.
„Unii au făcut dreptate, al

ții și-au dat în petic. Dar, în 
general, au făcut bine. Tră
iască F.S.N. în frunte cu pre
ședintele Iliescu

„Minerii nu trebuiau să se 
amestece în acele probleme. 
Cu bîta nu faci nimic ! Poa
te că au făcut bine pentru 
alții, dar rău pentru ei, a- 
vînd în vedere că sînt criti
cați peste tot".

„Nu e de necrezut eâ au 
depășit măsura. Să nu uităm 
că minerii sînt niște oameni" 
cu o creștere destul de mo
destă, Ia care nu trebuie să ai 
multe pretenții Nu pot «ă 
spun că sînt niște oameni de 
nimic, dar părerea mea este 
că politica o înțeleg foarte 
greu. Deci, chiar dacă au gre
șit, nu e vina lor, pentru e& 
ei an făcut totul din nești
ință".

„Nu am fost prezentă aco
lo, dar știu tot ce s-a’ întîm
plat și eu cred că minerii ar 
fi trebuit să liniștească tre
burile altfel, nu să se mani
feste atât de brutal cu stu
denții®.

sDupS ee s-au întors dia

București, la noi la mină । 
cutau multe zvonuri des 
„faptele de vitejie® pe c 
le-au, făcut acolo. Am w 
ji că mulți au avut la dis 
ziție sticle cu băuturi a 
olice. Oricum, s-au înarmat 
pentru un adevărat râzi 
Trebuiau să fie mai oam 
Au mers să ia legătura 
alți oameni, nu-i așa

„Ceea ce au făcut nu pc 
însemna decît vandali; 
Presa îi critică pe bună dr 
late. Dar vina cea mare e 
a domnului Ion Iliescu, p 
tru că a făcut apei la ei“.

„S-a spus că minerii au 
nit din instinct, din dori 
de a face dreptate.- Dar 
trebareâ pe care mi-o ț 
este următoarea : cum • 
atîția oameni să se gîndea 
în același timp ta același 
eru ?.

„Pot spune următoarei 
această intervenție a f 
planificată de către șefi (< 
discuțiile avute cu unii pi 
teni)“.

„Cred că era foarte non 
ea ei să-și vadă de trebui 
din mină, deoarece se me 
foarte, foarte prost eu prodi 
ția. Poliția era cea mai în te 
să îa măsurile de rigoare, 
să se uite cum ne înjos 
unul pe altul și cum fac 
tot posibilul să nu munc 
șî să avem cît mai ms 
bani. Poliția sfi ne naai sa 
de hoți, pungași și eser« 
Sper că se vor lua măsuri 
nu vom regreta pe cin© : 
ales în fruntea țării®.

DUMITRU CONSTANTINEȘqU
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Week-end Flacăra
- MISS „B5s“ ÎN 1991---------

Concursul inițiat de „Flacâra-Bis" va continua. Pentru anu! 
viitor, concurentele, recrutate dintre cititoarele publicațiilor noas
tre, vor avea posibilitatea sâ participe la concurs în urma com
pletării unei fișe care va fi publicată în „Flacăra" și a taloane
lor de participare ce vor fi publicate în „Flacăra-Bis". Pentru a 
fi sigure că veți avea taloanele, nu uitați că mijlocul cel mai 
sigur este abonamentul. Și nu uitați că, în continuare, MISS BIS 
merge la Paris I

Nemaipomenita harababură
Cu trei ore înainte de a începe con

cursul Miss-Bis, imaginea culiselor este 
ea în preajma sfîrșitului lumii. Peste 
tot sînt întinse cabluri. Tudor Octavian 
duce stația de amplificare spre piscina 
Hotelului Flora. Ochii îi strălucesc de 
parcă s-ar afla în fața mașinii de scris- 
și tocmai a Inventat titlul viitorului e- 
ditorial politic. Diritr-un salon alăturat, 
plin de nuntași, se aude o sîrbă. Con
stantin Dumitru se agită, are în mînă 
un teanc de foi și nu știe dacă să le 
arunce în piscină sau nu. Eugen Cristea 
spune printre dinți ceva ss indescifra
bil și se așază la o masă. El va fi pre
zentatorul concursului și tocmai s-a 
schimbat scenariul. Candidatele la titlul 
de Miss vin una cite una, aproape toate 
în mini. Sînt însoțite de cîte o prie
tenă sau o rudă. Mă întreabă buimace 
cînd să se machieze. Știu și eu ?! Func
ția de maestru de ceremonii este uzur
pată de Lorin Vasilovici de la Liberta
tea. Gurile rele spun că are experiență. - 
Aș face o corectură, are chiar rutină. La 
sugestia iui, tinerele concurente sînt, 
privite de juriu de la mare ’distanță 
(vreo 10 m). Pentru obiectivitate. Așa 

leit s-au premiat și machiajele, nu 
uumai profilele. La sfîrșit cînd*s-a băut 
un pahar de șampanie, Stelian Neagoe 
a văzut de la apropiere pe cine a ales* 
și pe cine a respins. S-a înecat cu șam
panie și a început să tușească. Ce mai 
este și cu bîrfeie astea, a tușit omul 
pentru că era răcit...

Petre Roman pierde electoratul
Tot nu se ocupa, nimeni de tinerele 

fete, așa îneît am început eu să le pun 
întrebări.

Părinții și prietenii voștri știu că 
participați la concurs ? „Părinții sînt 
chiar aici cu mine. (Oana) Părinții nu 
știu, dar prietenul meu m-a însoțit. 
(Violeta) Bineînțeles ! (gemenele)" Ăm 
uitat să vă spun că senzația acestui 
concurs au fost cele două surori geme
ne, Monica și Carmen Simion, studente 
la medicină veterinară, blonde cu ochi 
albaștri. Singura deosebire dintre ele 
este un kilogram la greutate și faptul 
că una îl simpatizează pe Gorbaciov iar 
celeilalte nu-i plac oamenii politici. 
Iar să revenim la întrebare. „Nu, ei 

știu că sînt timidă și ar fi crezut că 
este un gest extravagant. (Eugenia) Pă
rinții știu. încă nu *m nici un prieten. 
(Mirela) Tata nu a fost de acord. A 
avut o mică discuție cu mama (Cosmi- 
na). Prietenul meu știe. Dar pe părinți 
nu i-am putut anunța pentru că stau 
în Cernavodă și pe platforma căminelor 
studențești nu funcționează nici un te
lefon. (Consuela)- Nu știu. (Paula) “.

De ce ați venit la acest* concurs ? 
„Ne-a tentat tocmai numele de Miss-Bis. 
(gemenele) Sînt emotivă, și vreau să 
capăt încredere în mine. (Cosmina) 
Vreau să- verific dacă mal sînt la fel 
de frumoasă ca la 17 ani. (Paula) Nota 

reporterului, acum are 19 ani.) M-am 
gîndit că cine nu încearcă nu cîștigă. 
(Adriana) Prietenele mele mi-au spus : 
Dragă, dar tu de ce nu participi la un 
concurs de miss?! (Mihaela) E hobby-ul 
meu. (Mirela) Mama mi-â spus să vin. 
(Monica) îmi place ideea de concurs. 
(Oana) Am vrut să văd dacă am vreo 
șansă. (Nelli)

CULISELE

unui concurs de

MISS

La întrebarea despre omul politic 
preferat punctajul stă astfel : patru op
țiuni pentru Gorbaciov, trei pentru Bush, 
una pentru Ion Rațiu, Radu Cîmpeanu și 
Alexandru Bârlădeanu. Celorlalte con
curente nu Ie plac oamenii politici.. A- 
tenție, Petre Roman pierde electo
ratul ! •

Despre timiditatea bărbaților
Din juriu, prima sosește cîntăreața 

Silvia Voinea. Stăm cîteva . minute de 
vorbă. S.V. : „Timiditatea bărbaților e 
un truc. în felul acesta ei încearcă să 
te convingă să le ierți păcatele".

Valeria Seciu se apropie cu surîsul ei 
cuceritor de recepție. Are în mînă o 
sută de lei și cefe un pachet de -țigări. 
Vînzătorii ridică din umăr și-i cer do
lari. Normal, doar este actriță la Piccolo 
Teatro iar Alexa Visarion este fratele 
geamăn al lui Strehler.

Ochii îmi cad pe un afiș. 500 de lei 
camera de hotel pentru o zi. îmi fac 
rapid inventarul prietenilor de pe lito

ral, pentru că este clar, hoteldrile nu 
mai sînt de nasul nostru. N-am prie
teni pe litoral. Dar la munte ?! N-am 
nici la munte. Nu-i nimic, îmi voi face 
vacanța în Occident. în ritmul în care 
îmi pleacă prietenii, voi avea gazde în 
toate capitalele Europei !

Tinerele își îmbracă rochiile de sea
ră. Aerul e umed, machiajele se pre
ling pe față, tuburile cu fixativ se go
lesc unul după altul. Se face repetiția 
generală. Organizatorii sînt preocupați 
de scenariu și uită să le admire pe 
frumoasele concurente. Mă aștept ca ci
neva să spună din clipă în clipă : Dar 
fetele acestea ce, fac pe aici ?! De ce 
nu pleacă, nu văd că ne încurcă ?!

De ce mor ziariștii ? !
Ultimele întrebări înainte să încea

pă concursul. ''
De ce vă temeți ? ~„De întuneric. 

(Oana) De fotografii, (Eugenia) De min
ciună. (Antoanella) De eșec. (Consuela) 
De ființele perverse. (Adriana) De ni-

Mulțumiri gazdelor
Pariicipanții la concursul MISȘ BI3 

au apreciat „aerul occidental" al fes
tivității. Gazdele noastre de la „Flora 
domnii Niculae Băncilă, directorul ho
telului, și Ian Grădinaru, șeful restau
rantului, împreună cu personalul pe 
care îl conduc au meritul creării aces
tei atmosfere. „Flora" a dovedit și cu 
acest prilej că este o'casă mare. în a- 
ceeași -măsură, conducerea restauran
tului și barului de noapte de la hote
lul „Nord", care a organizat și găzduit 
sărbătorirea laureatelor concursului, 
acordînd premii ale Barului „Nord", a 
demonstrat că înțelege cum se intră 
în lumea bună. (C.D.).

meni și nimic. (Violeta) De notele fal
se. (Paula) De- juriu, (gemenele) De 
mine. (Adriana)".

Ce ați face cu un milion de lei? (a- 
dică vreo opt mii de dolari). „Aș spon
soriza FLacăra-Bis. (Mihaela) Aș da o 
parte Ia orfelinate iar cu restul aș că
lători. (Violeta) Ne-arn lua o casă la 
țară, o mașină și o blană, (gemenele) 
Ăș vedea Europa. (Eugenia, Cosmina, 
Antoanella). Mi-aș cumpăra un studio 
muzical. (Paula) l-aș investi în afaceri 
industriale. (Mirela) Aș construi un 
centru de înfrumusețare a femeilor din 
România. (Consuela) “.

începe concursul. în final premiile 
sînt înmînate de Valeria Seciu și Geor
ge Arion. Miss-Bis : Violeta Tănase, 20 
de ani. Locul doi Oana Gîtlan, 19 ani. 
Locul trei Mihaela Cîmpean, 23 de ani. 
Locul patru Cosmina Englizian, 17 ani. 
S-a dat un premiu special pentru Mo- 
nica și Carmen Simion.

în loc de final. Nimeni nu a căzut în 
piscină. S-a băut o cupă de șampanie, 
chiar și două. Miss-Bis este așteptată da 
un tînăr înalt în haine negre de piele. 
Cineva îmi spune că în lumea largă 
ziariștii au cea mai mică medie de via
ță. Normal, dacă nici sîmbătă seara nu 
stau acasă...

AURELIA BORIGA
Fotografii de SILVIU STAN 3

Este bine ca generația mai 
tinără să cunoască niște lu
cruri care ii frămintă pe bu
nicii lor, cei ce acuma aproa
pe o jumătate de secol erau 
tineri ca ei și — la chemarea 
patriei —- au plecat la hotare 
să-și facă datoria.

Așa cum pe timpul marilor 
noștri voievozi — Mircea, Ște
fan, Rareș, Mihai — cei vi
teji erau răsplătiți, pentru 
faptele lor, prin ocine de pă- 
mînt, tot așa, mai tîrziu —• 
pe timpul răboaielor din 
1877—1878, 1916—1918 Și
1941—1945 — eroilor li s-au 
acordat ordine și decorații 
militare însoțite de alte drep
turi materiale.

Ordinele .și decorațiile se 
acordau numai pentru fapte 
de excepție și totdeauna pro
punerile erau bine motivate. 
Ele se acordau atît celor în - 
viață, cît și post-mortem, 
atunci cînd eroul căzuse la 
datorie îndeplinind în mod 
deosebit misiunea de luptă.

Ordinele și decorațiile ce au 

existat în țara noastră au fost 
în ordinea importanței :

— Ordinul „MIHA1 VITEA
ZUL", cel mai înalt ordin 
militar ce se acorda numai 
ofițerilor ce se distinseseră în 
luptă prin fapte de arjne *ce 
conduseseră la importante 

ORDINELE SI DECORAȚIILE MILITARE 
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succese tactice, operative sau 
strategice sau șe materializa
seră, pe timpul de luptă, prin 
reducerea la maximum a pier
derilor de vieți omenești și 
materiale proprii. Cavalerii 
purtători ai acesor ordine 
erau eroi de epopee.

— Ordinul „VIRTUTEA 
AERONAUTICĂ", era echi
valent cu ordinul „MIHA1 
VITEAZUL" dar se acorda 

numai aviatorilor.
— Ordinul „VIRTUTEA MI

LITARĂ" nu era altceva de- 
cît echivalentul primelor două, 
dar se acorda numai subofi
țerilor și trupei.

Deținătorul unuia din aces
te trei ordine militare de ex- 

tepție primea ca bunuri ma
teriale : împroprietăriri cu 
pămînt, scutiri totale de im
pozite, gratuități pe calea fe
rată etc.

Urmau în continuare alte 
ordine și decorații care șf ele 
se acordau tot pentru fapte 
deosebite de arme, dar mai 
mic; în comparație cu cele 
pentru, care șe acordau pri
mele, trei ordine. .

Acestea au fost: Steaua 
României cu spade, Coroana 
României cu spade — ambele 
pentru ofițeri —, Bărbăție și 
credință — pentru subofițeri 
și trupă —■ și Meritul Sanitar 
— pentru serviciul medical.

Pentru toate aceste ordine 

și decorații, ce făceau parte 
din a doua grupă, se acordau 
reduceri, substanțiale pe calea 
ferată (pină la 75 la sută), re
duceri de impozite (pînă la 
50 la sută), soțiile celor de
corați beneficiind de reduceri 
de 50 la sută pe calea ferată.

Intrutit toate acestea fac 
parte din fondul de aur al 
moștenirii eroice a neamului 
nostru, se impune :

—■ acordarea tuturor drep
turilor ce se cuvin acelora, 
ce, prin fapte de arme au 
ciștigat, pe timpul de onoare, 
aceste ordine și decorații;

— reactualizarea acestor or
dine și decorații, adevărate 
certificate de eroism, ale tre
cutului glorios dl neamului 
nostru ;

— ‘anularea tuturor ordine
lor și decorațiilor înființate 
în cei 45 de ani. de dictatură 
comunistă, marea majoritate 
create pe timpul dictaturii 
ceaușiste.

Pentru servicii deosebite pe 
timp de pace se pot acorda 
Steaua României în diferite 
grade și fără spade și Ordi
nul Serviciului Credincios 
așa cum s-a procedat pină 
în 1945.

Și pe această linie trebuie 
să. ne întoarcem la trecutul 
nostru glorios. Nu s-ar face 
altceva decît o mare drep
tate istorică.

Col. (r.) MARIN POPESCU B



Sport, week-end

Anii nu l-au lăsat urme pe 
silueta zveltă. Nici pe curajul 
ideilor. A lăsat în schimb el 
urme în profesie. Și în des
tinul unor sportivi aflați la 
răscruce. Dăm paginile pri
mului volum apărut din en
ciclopedia fluviu „The Olym
pic book of sports medicine1'. 
Comandată de Comitetul O- 
limpic Internațional cremei 
specialiștilor din lume. Două 
capitole de bază poartă sem
nătura unui medic român : 
conf. dr. -Ioan Drăgan. Căci 
despre el este vorba. Viața 
directorului Centrului de Me
dicină Sportivă poate fi răs
foită prin maldărul de'diplo
me și ’distincții, iriternațib- 
male. Comisia Științifică a Fe
derației internaționale de 
Medicină Sportivă, Grupul 
balcanic și latino-meditera- 
nean de profil i-au recunos
cut competența, alegîndu-I 
printre membrii lor de vază. 
Cu ani în urmă un sportiv 
plin de talent i-a ciocănit la 
ușă. Portarul lordache. O he
patită cronică îi răvășise fica
tul.. Și sufletul. Cariera de 
excepție pronosticată de an
trenori devenise un fost vii
tor. Df. Drăgan a refuzat însă 
urîțenia 'fleștinului: tânărului. 
Prima transfuzie ? Cu încre*: 
dere. L-a tratat, surprinzător, 
cu sargenor. Cercetările me
dicului sportiv descoperiseră 
că medicamentul, conceput 
inițial pentru alungarea obo
selii, poate regenera și fica- 

•tul. încă 8 ani Iordach;e a 
plonjat în poarta naționalei 
și Stelei. După întîlnirea cu 

‘dr. Drăgan, campioni ca .Teo
dora Ungureanu,' Dan Grecii 
și alții n-au mai fost ciienții 
spitalelor ci âu reînnddat și
ragul performanțelor.

„Parcă faiai ieri" tremuram

pe. tușa stadioanelor eu o tru
să medicală doar cu feșe, a- 
telă și cremă. Pentru rolul de 
medic ad-hoc, eu, studentul, 
primeam bon la cantina fa
cultății. Copilăria romantică 
a medicine! sportive! Și iată 
au trecut aproape 4 decenii de 
cînd într-o barcă recoltam 
probe de singe de la înotă
torii de fond pe Dunăre. Am 
descoperit atunci că pertur- 
bațiile fiziologice apar mai 
mult la cei ce abandonează 
decît la cei care continuă în

GÎNDUL 

din spatele 
medaliilor de aur
forcing. Nu efortyl făcea 
vraiște în organism, ci stres- 
sul. Cercetările mi-au mai 
demonstrat . că și; înotătorii 
transpiră. Pe porțiuni'tegu- 
mentare riiai mici. ' Tratatele, 
din lume nu semnalau aceas
tă scurgere. de sodiu și pota
siu la practicanții natației".. 
, Joan Drăgan nu și-a uitat 
prima dragoste, urologia, nici 
pe . magistrul prof. Neagu. 
Teza sa de doctorat anunța în 
premieră mondială că, în .ur
ma travaliului sportiv, rini
chiul își diminuează irigarea. 
Și reproduce, o perioadă, ta
bloul unei boli renale. La 
sportivii superficial antren 
nați, revenirea rinichiului, la 
normal se prelungește cîteva 
zile, putînd în viitor declan
șa suferințe renale. Literatu
ra de profil îi recunoaște

cercetările de pionierat. De 
altfel, investigațiile cardiovas
culare special concepute pen
tru înotători poartă în lume 
numele Drăgan. „Ne-am a- 
dunat în Centrul de Medici
nă Sportivă niște împătimiți 
de meserie. Șase ani s-a 
muncit ca să se ajungă la 
concluzia că, după un antre
nament de 20 de zile la alti
tudine, în concursurile de la 
șes randamentul sportivilor 
crește o perioadă cu 15%. Sîn- 
tem considerați ca unii din 
promotorii acestei mode in
ternaționale de pregătire 
sportivă la înălțime medie. 
Bine ar ' fi. ca investigațiile 
noastre privind refacerea 
după efort să pătrundă și în 
viața omului obișnuit. Știți ce 
înseamnă pentru sănătatea 
noastră un automasaj, un 
mers pe jos sau cu bicidleta 
la înapoierea de la serviciu ? 
După oboseală, o masă cu 
lactate, legume, dulciuri, cru
dități, mai puțin bogată în 
proteine greu metabolizabile 
ne deschide ușa spre vioiciu
ne, bună . dispoziție. Medicina 
.sportivă. p.oăte deveni micul 
ghid al fiecăruia spre tinere
țea fără bătrînețe".
•*S-a înserat și.gîndul nu pă

răsește încă eprubeta cu reac
tivi, microscopul. Săraci ,în a- 
paratură însă doldora de idei, 
niște, oameni în halate albe 
fițiișează âl zecelea brevet 
românesc de susținător fizio
logic de efort. întăritor ne
cesar care să nu pustiiască 
precum ’ ddppingul. Fuleul 
Doinei Meli.nte, centimetrul 
în plus de zbor al lui Sorin 
Matei, saltpl Danielei Silivaș 
poartă în ele și o fărîmă din 
nobila lor trudă. Ascunsă mo
dest și anonim în spatele 
unor medalii de' aur.

Dezamăgire 

sponsorizată 

de profesionism
Nunta lui Majaru cu fot

balul profesionist n-a fost cu 
dar. în lapte și miere. Ba din 
contră, a înghițit o dușcă 
zdravănă din leșia dezamă
girii. „Cînd m-am hotărît să 
joc într-o echipă grecească, 
nu speram să-mi burdușesc 
portofelul. Panahaiki Patras 
nu e Real Madrid și nici eu 
Hagi. Deși la 30 de fini mă 
simt în vînă și nici n-am 
uitat din tehnica arătată în
tr-o finală europeană. Dar de 
aici și pînă a ajunge să trăiesc 
ca un refugiat e cale lungă. 
Banii șînt puțini și dați cu 
țîrîitâ. Ne înțelesesem să mi 
se asigure o casă mobilată, 
iar acum dorm cu soția și co
pilul pe jos, pe saltele, intr-o 
odaie goală. Bănuiesc că în 
contractul în limba greacă s-a 

' strecurat ceva în neregulă". 
Așteaptă pe culoarele fede
rației un sfat. Pare acum un 

' învins. „Și fotbalul din Grecia 
m-a deziluzionat,. Se lovește 
mingea cu sete și toți, dau nă
vală după ea. Dacă încerci un 
dribling te așteaptă un buf în 

• iarbă. Mi-aș dori mult să-re
vin acasă și să joc la otice 
echipă". Visul colorat al lui 
Majaru despre fotbalul profe
sionist s-a dezumflat ca un 
balon de săpun.

Grupaj realiza! de
FLORIN CONDURÂȚEANU S

Publicațiile

Flacăra

I 00 f a împlinit
I I LLL 0 jumătate de secol

...și nici acum specialiștii nu au reușit să definească |
| fenomenul „perla neagră". Artist, felină^ magician, Ș
, extraterestru desantat în careul de 16 m ? Sau poate
] toate la un loc. Oricum, Fele știe însă să citească gene

rația actuală. Deși Milan a plecat surprinzător steagul 
: în fața Sampdoriei, Mister Fotbal, aflat în tribună, de- < 
| clară : „Van Basten e singurul care seamănă cu mine". 
! La meciul oferit cadou lui Fele cu ocazia aniversării, 

însă două vedete „au driblat" nesportiv. Maradona, 
i fițoș și-n viață ca și pe teren, a refuzat să facă parte : .
I din Echipa Lumii. Să fie de vină invidia că sărbători-
; rea celor-30 de ani ai săi a pălit pe lingă fiesta orga

nizată pentru împăratul" brazilian ? Nici forfaitul lui
Platini n-a făcut bună impresie. Cu atît mai mult cu 
cit Pele îmbrăcase tricoul cu numărul 10 la meciul de 
adio al internaționalului francez.

RIVALITATE SPAGHETTI
Federația italiană nu s-a speriat de fluierăturile și 

presiunea miilor de tifosii din Roma și a păstrat ver
dictul : Carnevale și Peruzzi suspendați un an pentru 
dopping. Nici tînguielile celor doi fotbaliști pozînd în în
gerași n-au impresionat. Cursele pe extremă se fac cu 
mușchii, nu cu seringa ! Continuă rivalitatea „spaghetti" 
la Milano între marile adversare A.C. Milan și Interna- 
zionale. Lupta se dă pentru suporteri. A.C. Milan, cu 

s cei 3 olandezi și un joc fantezist, spectaculos, a cucerit 
inima maselor de „lavoratori". Internazionale, mai prag- ;

l matic și prudent precum mercenarii lui nemți, primeș- > 
te însă votul păturii burgheze. Scorul în tribune este 
însă net favorabil lui A.C. Milan: 70 000 de abona- ‘ 
mente față de num,ai 30 000 ale echipei lui Trapattoni.
In acest timp, Van Basten, încă palid în fața porții, I 
filozofează : „Nu e greu să înscrii goluri la începutul | 
carierei, ci' să continui să marchezi. Acum stmt mereu 
în ceafă suflarea a 2—3 adversari. Dau în mine cd-ntr-un 1
sac, mă. țin de tricou, iar arbitrii nu sînt cîtuși de pu- |
țin atenți la astfel de delicateți, Caut însă să nu roșesc ‘i
privindu-m& în oglindă după meciuri și sper să fi ;
aflat drumul spre echilibrul între dezamăgire și l|

l bucurie".
F. C. ■

1

Mortu-i de vină

La procese si în alte locuri
Desen de CEZAR M1HAILĂ H

V RE ME A tianuale sînt cuprinse între 4— 
8° Ia cîmpie. 2—7’ la deal și

pitații, ploi si burnițe, doar în

Trăsura Sfîntului Ilîc

Toamna îsî ..face bagajele". 
Cele trei zile ce-i mai aparțin

podiș, 1—5“ în depresiuni si 7— 
8* pe Litoral. Minimele noc
turne au valori cuprinse între 
—4’. l’C la cîmpie. —5". T la 
deal și podiș, —8" —T în de
presiuni si 1" 4-2* Pe Litoral.

vestul, 
Apoi.

vremea 
nordul

centrul si nordul tării, 
deci de vineri încolo, 
se va răci mai întîi în 

tării, apoi în toate re-
Răcirca va fi destul degiunile. ____

accentuată, temperaturile ajtm-
... , Cum va fi vremeanu vor fi prea diferite de cela noiembrie ’ '•„i _ . —■ 4 decembrie Tanterioare. A fost cald, mult mai în primele două zile circuta- 

cald decît normal Ploile destul tia acrului se va menține din ... scctorui sud-vestic ta ssa fel

gînd sub valorile, medii multi- 
între 28 anuale. i

Cerul va î^Ayaiiabft .ÎE nord-
' vestul:• tării st' HSl; mfilt • noros

tțet^Ude ă« căzut tot to ves- ■ tul, centrul și nordul țării.
ȘL pentru eâ.pășim pragul icr- 

- -«U. i&tă citeVa repere climati
ce ele primei săptămîni. Tem- deși vor afecta ® bună parte

încît regimul termic se va men- 
tine la aceiași parametri ca 
pînă acum. Sistemele noroase.

mstwite maxime medii mul- dia țară, vor determina pred-

ta celelalte regiuni. Vor cădea 
precipitații, atît sub formă de 
ploaie cbt si.sub formă de la- 
poviță si 'fiinSbare. pe alocuri 
în Transilvania. Moldova, Mun
tenia. Dotirogea si Oltenia M 
izolat în celelalte regiuni,. Vin-

tul va prezenta intensificări lo
cale în sud-vestul tării. Tem
peraturile minime vor fi cuprin
se între —5 și 3*. mai coborîte 
în nbrd-vestul si centrul tării, 
iar maximele se vor încadra 
între © si 8* în general

în nord-vestul si centrul tă
rii se va produce ceată.

La munte sînt șanse să ningă 
sîmbătă și duminică fără ș| se 
formeze' însă ân strat de zăpa
dă semnificativ. Va a însă vtot, 
mai ales pe platoul Bucegilor.
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